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Ceiovško iboMvnnje v podporo dvojerični šo!i:

V vprašanju dvojcHčne šo!e 
ho Avstrija po!aga!a i:pit svoje :re!osti

„Na demonstraciji 31. januarja na Dunaju bo mednarodna javnost sodda o 
tem, atije Avstrija res pripravtjena zagrešiti tako sramoto, kot bi bita točitev 
šot na Koroškem,'je dejat udeteženec iz Švice. Drugi diskutant je poudarit: 
„V vprašanju dvojezične šote bo Avstrija potagata izpit svoje potitične zreto- 
sti." In sptošno mnenje med udeteženci se je gtasito: „Ne bomo sprejeti 
nobene rešitve mimo nas."

To je te nekaj značitnih izpovedi, ki 
jih je bito stišati na mogočnem zboro
vanju minuti teden v Cetovcu. Pozivu 
obeh osrednjih stovenskih organizacij 
ter Nadstrankarskega komiteja za 
obrambo dvojezičnega šotstva na 
Koroškem je stedito okoti 1200 tjudi 
iz vseh detov Koroške (udetežbe tudi 
tisti obtikovalci javnega mnenja ne 
morejo zatajiti, ki so hoteti ati smeti 
videti te potovico tjudi!). Zbrati so se 
pripadniki obeh narodov v dežeti, 
med njimi pedagogi in drugi izobra
ženci, detavci in kmetje, očetje in 
matere, posebno števitno je bita 
zastopana mtadina, osebno najbotj 
prizadeta, ko gre za šoto.

Gesto prireditve se je gtasito „Proti 
publiki točevanja - za kutturno in 
jezikovno raznotikost". Tej progra-

matični izpovedi so vetjata izvajanja 
treh govornikov (povzetke objav
ljamo na2. strani-op.ured.), ki jih je 
občinstvo pogosto prekinjato z dotgo- 
trajnim ptoskanjem; dokaz, da so 
povedati, kar vsi čutimo, kar nas 
zadene in skrbi, kar hočemo in zahte
vamo. In to so povedati tudi števitni 
diskutanti: Gre za resnično skupno 
vzgojo na Koroškem. Na sedanji dvo
jezični šoti so še mnoge potrebe po 
izbotjšanju. ne pa po odpravljanju in 
točevanju. Kaj takega, kar smo doživ
ljali v času nacističnega nasilja, danes 
ni več možno - toda braniti se 
moramo že prvih začetkov krivice in 
nasitja. Danes gre za našo šoto in za 
njo moramo stati vsi enotno, zato naj 
bo naša protestna vožnja na Dunaj 
pravo romanje. Vsi, ki mislijo, ki jim

je za mir in bodočnost, so na naši stra
ni.

V tem smislu je bit tudi sprejet 
poziv nemškogovorečim sodežeta- 
nom, naj se angažirajo v tem za nas 
vse tako pomembnem vprašanju: saj 
je ohranitev in izboljšanje skupne 
dvojezične šote vendar v interesu nas 
vseh, predvsem pa v interesu mladine 
in ne nazadnje v interesu naše skupne 
domovine (poziv objavljamo pose- 
-bej). Načetne ugotovitve k vprašanju 
šote pa so zajete v resoluciji, ki je bita 
nastovtjena na pristojno vtado (bese
dilo resolucije objavljamo na 7. stra
ni).

^ Zborovanje je zaključit mešani 
pevski zbor „Rož" z izbranimi pesmi
mi. Med njimi je brez dvoma imeta 
poseben odmev stara Puntarska; ne 
zaradi enega ati drugega izraza v 
beseditu, temveč kot simbolična izpo
ved, ki že stotetja spremlja zapostav
ljenega in zatiranega človeka v njego
vem boju za pravico in enakoprav
nost - tudi nas koroške Slovence.

PREBERITE
na
strani

Točen „dnevnired"
tn demonstracijo no Dunaju 
v soboto 31. januarja 1987

Surovo ravnanje: manjšino
itjnvn stovenskih osrednjih orgnnitncij h resoiuciji deieinothorshih strnnk

Osupli smo nad značilnim namernim preziranjem vseh argumentov za 
ohranitev in za izboljšanje skupnega pouka, ki pride do izraza v skupni 
resoluciji koroških dežetnozborskih strank, naslovljeni na avstrijsko 
zvezno vtado. Vse tri dežetne stranke se krčevito oktepajo točevatnega 
šotskega modela, čeprav zagovarjamo koroški Stovenci skupaj s števit- 
nimi pedagogi, znanstveniki, zastopniki cerkve in drugih organizacij, 
predvsem mtadinskih, ohranitev in izgraditev skupnega pouka šolarjev, 
negtede na dejstvo ati so prijavljeni k dvojezičnemu pouku ati ne.

To surovo ravnanje koroških dežetnozborskih strank je usmerjeno 
proti slovenski narodni skupnosti in proti sožitju v dežeti. Svojo osnovo 
ima v zahtevah protimanjšinskih sit in v tristrankarskem paktu, ki je bit 
sktenjen teta t976 proti manjšini. Vprašujemo ati so stranke, ki se obna
šajo kot tutke koroškega heimatdiensta in ne ravnajo v sktadu z mne
njem, ki se razvija v njihovi lastni bazi, sploh v stanju rešiti manjšinska 
vprašanja. Naravnost kot farsa pa izpade vabito deželnega glavarja 
Wagnerja zastopnikom koroških Slovencev na razgovore za tem, ko so 
se stranke že zedinite na točevatni model. Vrhu tega so utemetjeni dvomi 
ati je zagovarjanje politike točevanja v tastni dežeti (kot to deta dežetni 
gtavar) sploh še v sktadu z njegovo funkcijo predsednika delovne skup
nosti „Alpe-Jadran". Vsekakor bo treba vtade in dežele, ki so zastopane 
v tej skupnosti, informirati o dogajanju na Koroškem.

Ob takem razvoju imamo koroški Stovenci še več vzroka skupno s pri
jatelji iz večinskega naroda z demonstracijo 3). januarja na Dunaju 
odtočno protestirati in opozoriti avstrijsko in mednarodno javnost na 
nevzdržne razmere na Koroškem.

Izjave zveznega kanclerja dr. Franca Vranitzkega, ki jih je podat v 
vladni izjavi o etničnih skupinah je možno oceniti kot izraz pozitivne 
volje, vendar je slovenska narodna skupnost napravita v že teta trajajo
čem in brezuspešnem diatogu z vtado preveč negativnih izkušenj.

Od vtade je sedaj odvisno ati sledijo lepim besedam tudi dejanja. Za 
to ima v vprašanju manjšinskega šotstva prvo in najboljšo priložnost. 
Narodni svet koroških Stovencev Zveza siovenskih organizacij

Liebe Lnndsieute!
Auf der Protestversammtung zur Unterstutzung der gemeinsamen zweispra- 

chigen Schule in Karnten am 22. t. 1987 in Ktagenfurt/Cetovec wurde fotgender 
Aufruf an die deutschsprachigen Mitburger im Lande beschlossen:

Die gemeinsame Schuie hat in Karnten eine tange Tradition. Wir 
Kartner Stowenen treten fiir den Frieden im Land, fiir Zusammenarheit 
der beiden Votksgruppen ein; wir sind vor attem fiir ein freundschaflti- 
ches und gteichberechtigtes Zusammenteben der jiingeren Generation.

Wir sind uberzeugt, dati die gemeinsame Schute fiir eine konstruktive 
Zusammenarheit beider Votksgruppen in unseren Dorfern den grotlten 
Beitrag teisten kann. Daher appettieren wir an Sie, sich in dieser fiir uns 
so wichtigen Frage nicht indifferent zu verhatten.

Wenn Sie fiir den Frieden im Land, fiir Zusammenarheit, fiir ein Zu- 
samenteben heider Votksgruppen eintreten - wir sind iiberzeugt, dat! 
dies die grobe Mehrheit unserer Landsteute ist -, dann unterstiitzen Sie 
unsere Bestrebungen fiir die Erhattung und Verbesserung der gemein
samen zweisprachigen Schute in Karnten. fm fnteresse von uns atten, 
vor attem im fnteresse der Jugend und nicht zutetzt im fnteresse des 
Landes.

Nehmen Sie an unserer Protestdemonstration in Wien teit und setzen 
sie sich iiberatt, wo Sie ieben und arbeiten, fiir das Zusammenteben der 
Vdtker und fiir den Frieden im Land ein.

Rat der Karntner Stowenen 
Zentratverband stowenischer Organisationen

2 Živčni odzivi na 
soiidarnostno gibanje

3 O mednarodnem 
pisateijskem srečanju 
v Portorožu

5 Centraini sekretar SP6 
Keiier: Manjšinsko 
vprašanje ni ie zadeva 
Koroške

6 Konferenca rektorjev 
avstrijskih univerz
o manjšinah v Avstriji

7 Resoiucija, sprejeta na 
zborovanju 22.1.vCeiovcu

8 Zahomec: Koroško 
prvenstvo v smučarskih 
skokih

!nnuš v radiu
V nedeijo 1. februarja bo na regionat- 

nem sporedu koroškega radia od 9.00 do 
9.45 ure oddaja ..Gustav Januš - njegove 
pesmi in njegova miselnost". Urednik 
oddaje (v nemščini) Horst Ogris.

6.30: odhod ..protestnega vtaka" s cetovškega kotodvora proti 
Dunaju;

10.30: prihod vtada na dunajski južni kotodvor, od tam s podzemsko 
žeteznico k zbiratišču pred Opero;

11.00: pri Operi zbiranje vseh demonstrantov, pozdravne besede pri- 
reditetjev ter zastopnikov sotidarnih strank, organizacij in 
komitejev;

11.15: odhod na Michaeterptatz pred patačo, kjer zaseda Konferenca 
o varnosti in sodeiovanju v Evropi, govori predstavnik narod
nih manjšinv Avstriji;

11.30: odhod na Batthausptatz pred urad zveznega kanclerja, delega
cija k zveznemu kaneterju, med tem govori predstavnikov 
Komiteja za obrambo dvojezičnega šotstva na Koroškem in 
organizacij koroških Stovencev ter drugih osebnosti, po kon
čani demonstraciji takoj odhod na južni kotodvor;

14.00: z južnega kotodvora odhod vtaka nazaj v Celovec;
18.30: prihod vtaka na cetovški kotodvor.

Vozni red vtakov in avtobusov zjutraj v Cetovec in zvečer iz Cetovca
objavljamo na 4. strani.

Gre za našo šo!o - gre za naše pravice
zato jutri vsi z nanfi na demonstracijo na Dunaju
Pot demonstracije na Dunaju:
Karntner StraBe-Graben-Kohhuarkt-Michaeterptatz-BaUhausptatz

ZSO pri SZDL Siovenije — V sredo je obiskata Repubtiško konference SZDL 
Stovemje detegacija Zveze stovenskih organizacij na Koroškem pod vodstvom predsed
nika Fetiksa Wiescrja.

Stevitna detegacija, v kateri so biti čtani Izvršnega odbora ZSO in predstavniki orga
nizacij. ki so čtanice ZSO, je informirata Repubtiško konferenco o aktuatnih vprašanjih 
koroških Stovencev in njihovih aktivnosti za ohranitev dvojezičnega šotstva na Koro
škem. tnformirati so o uspešno izvedani manifestaciji, ki sojo skupaj z Narodnim sve
tom koroških Stovencev in Komitejem za obrambo dvojezičnega šotstva na Koroškem 
pripraviti pred dnevi v Cetovcu, kjer seje zbrato več kot tisoč tjudi, ter o pripravah na 
demonstracijo za ohranitev šotstva na Koroškem, ki ho zadnjega dne tega meseca na 
Dunaju.

Predsednik SZDL Stovenije Jože Smote je poudarit potrebo po čimvečji enotnosti 
med pripadniki stovenske narodnostne skupnosti na Koroškem o vseh vprašanjih, ki 
zadevajo cetotno narodnostno skupnost. Dejat je. daje prav akcijska enotnost koroških 
Stovencev še kako pomemben etement v borbi za zagotovitev narodnostnih pravic, ki so 
stovenski narodnostni skupnosti na Koroškem priznane z avstrijsko državne pogodbo.



Predsednik ZSO dipi. inž. Feiiks Wieser:

Še je čas, da se upremo načrtom točevanja
„Zadnja teta uspešno branimo 

skupno šoto; izdatati smo kopico 
konstruktivnih predtogov, voditi 
nešteto razgovorov, poudarjati, daje 
skupna šota šota demokracije, šota 
prijatetjstva, šota enakopravnosti. 
Toda tristrankarski vrh novembra 
1986 na Dunaju je pokazat, da so 
odgovorni potitiki v dežeti očividno 
gtuhi in stepi za vse pedagoške, di
daktične, sociotoške in druge stvarne 
argumente ter so pripravtjeni sprejeti 
mode) pedagoške komisije teh 
strank."

Tako je v svojem govoru deja) 
predsednik Zveze siovenskih organi
zacij dipi. inž. Feliks Wieser. Opozo
ri) je, da je bii modei ..pedagoške 
komisije" izdeian brez sodeiovanja 
koroških Siovencev, daje to po enot
nih ugotovitvah siovenskih organiza
cij, komiteja za obrambo dvojezične 
šoie, pedagoškega združenja dvoje
zičnih učiteijev ter strokovnjakov

zato nespre- 
jemijiv.

Zavedati 
se moramo, 
je nagiasii 
predsednik 
ZSO. da 
grozi skupni 
dvojezični 
šoii resna 
nevarnost.
Prav tako pa 
moramo vedeti, da odiočitev še ni 
padia, še je čas, da se upremo 
načrtom ločevanja. Kajti danes gre za 
šoio, jutri bo na vrsti cerkev in poju
trišnjem narodnostni proporc.

„To ni kompromis, to je pot v geto, 
pot v karavanški apartheid! Zato se 
moramo združiti ter skupno in 
enotno pokazati sovražnikom demo
kracije, da smo močni, da nas je veii- 
ko. Pozabimo prepire in se o odprtih

sedaj pa bodimo enotni in odtočni v 
obrambi šote."

Govornik je spomnit, da smo Sto- 
venci v svoji zgodovini odvrniti že 
neštete napade, zato bi biia prava sra
mota, če bi obupavaii danes, ko 
imamo več demokratične podpore v 
Avstriji kot kdaj koii prej. Od 
dežeine in zvezne viade zahtevamo, 
da zavrneta vse poskuse iočevanja in 
se zavzameta za izgradnjo skupne 
dvojezične šoie. Vlado opozarjamo, 
naj ne sprejme nobenih odiočitev 
mimo in proti siovenski narodni 
skupnosti; žeiimo z viado odprt in 
pošten dialog, kjer naj previadajo 
pedagoški in strokovni argumenti. 
Apetiramo pa tudi na podpisnice avs
trijske državne pogodbe, naj od avs
trijske vtade zahtevajo, da mora v 
smistu svojih obveznosti podvzeti vse 
potrebno za zaščito, obstoj in razvoj 
naše narodne skupnosti.

Na koncu je predsednik ZSO 
pozvai vse, da se udeležijo tudi pro
testne vožnje na Dunaj, kjer bomo 
skupno z demokrati iz vseh avstrij
skih zveznih dežel opozoriti novo vta- 
do, da v interesu demokracije in miru 
ne sme popustiti nacionatističnim 
sitam „Povedaii bomo viadi, da 
žeiimo tako koroško domovino, kjer 
bo viadaia enakopravnost, da žeiimo 
dežeio pravice in miru, ne pa dežeio 
siepih in giuhih poiitikov, ki ne znajo 
drugega kot šteti giasove in računati 
odstotke. Na Dunaj moramo iti 
enotno vsi, ki nam je pri srcu usoda 
našega naroda. Gre za skupno šoio, 
za šoio demokracije in prijateljstva!"

cetovške univerze model ločevanja in vprašanjih pogovorimo pozneje,

Zborovanje v Cetovcu je s pesmijo zakijučit mešani pevski zbor „Rož" pod vodstvom 
zborovodje Lajka Miiisavijeviča.

Predsednik NSKS dr. Matevž Grde

Namen iočevatne poiitike je asimiiacija
Predsednik Narodnega sveta koro

ških Slovencev dr. Matevž Grilc je na 
začetku svojega govora odločno za
vrnil neresnične izjave avstrijskih in 
predvsem koroških politikov, češ, da 
je člen 7 državne pogodbe že izpol
njen. Menil je, da prav sedanja raz
prava o šolskem vprašanju najbolje 
dokazuje, da take trditve niso 
resnične.

„Ne le Haiderjeva FPČ, temveč 
tudi obe veliki stranki še vedno pod
rejata politiko zahtevam nemških 
nacionalistov," je dejal govornik. 
„Taka politika pa ne more odgovar
jati interesom Koroške in Avstrije. 
Kdor mešetari s človekovimi pravi
cami - in manjšinske pravice so člo
vekove pravice -, kdor mešetari s 
temi pravicami za volilne glasove in 
se sprijazni s kratkoročnimi uspehi, 
ta se sprijazni tudi z dejstvom, da s 
tako politiko spravlja nemir na 
Koroško, spravlja oba naroda v kon
frontacijo in v borbo."

Za ločevanje otrok v šolah ni nobe
nega stvarnega argumenta, je naglasit 
predsednik NSKS in niti Heimatdien- 
stu niti svobodnjaški stranki ni uspelo

dobiti vsaj enega strokovnjaka, ki bi 
zastopal mnenje, da je ločevanje 
šolarjev iz znanstvenega vidika pra
vilna pot. Iz tega je razvidno, da gre 
za politično zahtevo, da gre za slabša
nje pozicije slovenske narodne skup
nosti, ki naj bi v konfrontaciji, ki bi 
nastala iz take potitke apartheida, kot 
šibkejši del dolgoročno jasno podle
gla. „Samo to, se pravi nadaljnja asi
milacija slovenske narodne skupno
sti, je politični namen ločevanja 
šolarjev na dvojezičnem ozemlju; to 
je cilj, ki pa se mu moramo odločno 
upreti."

V tem smistu bomo z našo demon
stracijo na Dunaju opozoriti avstrij
sko vtado, opozoriti pa bomo tudi 
udeteženke konference za varnost in 
sodelovanje v Evropi, ki zaseda zdaj 
na Dunaju. Opozorili jih bomo ne le 
na šolsko vprašanje na Koroškem, 
ampak splošno na asimilacijsko poli
tiko Avstrije. V tem mednarodnem 
aspektu pa je treba videti tudi boljše 
izglede za našo borbo, saj si Avstrija, 
ki je v zadnjem času utrpela veliko 
škodo na svojem ugledu, ne more pri
voščiti nadaljnjega slabšanja svojega

mednarod
nega
položaja s 
tem, da bi 
sprejela 
zakon o 
getoizaciji 
koroških 
Siovencev, 
zakon, ki 
vsebuje 
jasne ele
mente apartheida.

„Tako zadržanje bi namreč zadalo 
Avstriji nov udarec v mednarodni 
javnosti, tega pa si Avstrija v današnji 
situaciji ne more privoščiti. Zato 
pričakujemo od velike koalicije na 
Dunaju, da bo zastavila vse sile za 
porast mednarodnega ugleda naše 
države in da tega ugleda ne bo tvegala 
na račun kratkoročnih volilnih intere
sov koroških strank. Z vero v bodoč
nost bomo napolniti posebni vlak, ki 
nas bo peljal na Dunaj, kjer bomo 
avstrijski in mednarodni javnosti raz
krili naše skrbi, obenem pa tudi jasno 
izpovedali, da smo narod, ki noče 
umreti."

Univ. prof. dr. Peter Gstettner:

Dvojezična šoia koristi nam vsem
Univ. 

prof. dr.
Peter Gstett 
ner, ki je 
govori) za 
Nadstran
karski komi
te za obram
bo dvojezič
nega šolstva 
na Koroš
kem, je predvsem poudaril, da pri 
sedanji razpravi ne gre te za ..manjšin- 
sko šoto" in za ..vprašanje Stoven- 
cev", temveč gre za skupno obrambo 
skupne dvojezične šote in za skupen 
protest proti potitiki točevanja.

„Ta politika ločevanja se je kot 
lazeč strup že ugnezdila v možgane 
in srca mnogih sodeželanov ter je 
razklala občinske sobe, šolske raz
rede in družine. Ker že vidimo 
posledice te uničujoče politike, je ne 
lunno trpeli in tudi ne o njej molčali. 
Tukaj je žal vedno spet potreben gla
sen protest, da nam ne bo treba kdaj 
pozneje iskati mučnih izgovorov, če 
nas bodo naši otroci spraševali: Kje 
pa ste bili, ko je bila dvojezična šola

izpostavljena napadom, ko so izginili 
dvojezični napisi, ko so odštevali slo
vensko manjšino? Ali takrat res nič 
niste vedeli, nič slišali, nič videli in 
nič napravili?"

Najmanj, kar moremo napraviti, je 
dejat prof. Gstettner, je to, da ne 
dovotimo, da bi nas koroški potitiki in 
njihov dnevni tisk točevati na pridne, 
ki so pripravtjeni na kompromise in 
na točitev, ter na hudobne nasprot
nike apartheida, ki gredo na cesto. 
Skupno in sotidarno se moramo boriti 
za ohranitev dvojezične šote, skupno 
vzgojo moramo brezkompromisno 
braniti kot neomajen det avstrijske 
šote. Kajti dvojezična šota na Koroš
kem koristi nam vsem in nikogar ne 
zapostavtja. Zato tudi ni naktjučje, da 
proti tej obtiki pouka s strani staršev 
nikdar ni bito pritožb, dokter ni 
nacionatno-pohtična agitacija KHD- 
ja preptašita nekaj staršev in pred
vsem nekaj nemškonacionatno na
ravnanih dedov.

„Mislim, da je tukaj tudi pravo 
mesto in prava priložnost, da mi 
nemškogovoreči našim dvojezič
nim, slovenskim sodeželanom

enkrat izrečemo besedo zahvale, da 
tako dosledno vztrajajo pri dvoje
zični šoli. S tem ste, dragi koroški 
Slovenci, nam omogočili, da skupaj z 
vami razvijamo strpnost in medse
bojno razumevanje. Številni naši 
otroci so po tej poti postali dvojezični 
in uspehi skupnega pouka koristijo 
nam vsem."

Sociatni uspehi dvojezične vzgoje 
in skupnega pouka pomagajo tudi 
zavarovati mir v dežeti, uvetjavili so 
se kot zaščitni nasip proti hujskaški 
gonji KHD-ja in pridruženih organi
zacij, je dejat govornik. Zato misti- 
mo, daje te uspehe vredno braniti, da 
se jim ne moremo odpovedati v inte
resu mirnega nadatjnjega razvoja in 
skupne poti obeh narodnih skupin na 
Koroškem. Mirotjubni Korošci ne 
dovotimo, da bi nam kdo uničit to 
šoto - ne kako društvo desnoradikat- 
nih narodnostnih fanatikov, ne kako 
društvo večnovčerajšnjih nemških 
nacionatistov, še posebno pa ne 
gospodje, ki se hočejo uvetjaviti ter 
kot voditni potitiki skušajo svoje boje 
za obtast in svoje votitne strategije 
voditi na naših hrbtih.
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Predsednik SZDL Stovenije Jože Smote:

Še večjo skrb Stovencem 
v zamejstvu

Repubtiška konferenca SZDL Stovenije je imeta prejšnji teden tetno pro
gramsko sejo. Obširno poročito je podat predsednik Jože Smote, ki je najprej 
govorit o natogah, ki se postavtjajo v zvezi z gospodarsko stabitizacijo. Pri tem 
je ztasti poudarit „bitko z inftacijo", ki bi morata potekati v znamenju gesta 
„Smrt inftaciji, svoboda razvoju in ustvarjatnosti".

Potrebo ustvarjatnosti in razvoja je predsednik Smote nakazat tudi v zvezi 
z zunanjepotitično dejavnostjo. Dejat je, da Jugostavija ni te batkanska drža
va, temveč je predvsem evropska država, ki mora prav s svojo neuvrščeno 
potitiko dajati več pobud pri reševanju evropskih probtemov in si zagotoviti 
botjše mesto v cetotnem evropskem prostoru.

Posebej gtede Siovencev v zamejstvu je tovariš Smote nagtasii: „Še večjo 
skrb bomo posvečali zaščiti in razvoju Slovencev v Italiji, Avstriji in na Mad
žarskem. V okviru jasno opredeljene politike skupnega slovenskega kultur
nega prostora so danes vse možnosti za vsestranske stike s pripradniki sloven
ske manjšine izven meja Jugoslavije ter za vsebinsko obogatitev kulturnih in 
drugih tokov." Prav tako pa bodo, kot je dejat predsednik SZDL, tudi v pri
hodnje namenjati posebno skrb utrjevanju enakopravnega potožaja in vse
stranskemu razvoju pripadnikov italijanske in madžarske narodnosti v Slove
niji.

Žvični odzivi 
na sotidarnostno gibanje

..Slovenska narodna skupnost na 
Koroškem je že desetletja podvržena 
permanentnemu asimitacijskemu pri
tisku. Ta razvoj je dosegel za na
daljnji razvoj narodne skupnosti že 
grozljiv obseg" - to jc zapisano med 
drugim v resoluciji, ki so jo sprejeli 
udeleženci protestnega zborovanja 
22. januarja v Cetovcu. Kaže pa, da 
so se prav ob tej pasaži razvneti 
duhovi uradne koroške politike, 
seveda - kako bi bito drugače priča
kovati? - šele potem, ko je KHD raz
vpit svoje mnenje: „Take izjave, kot 
na zborovanju 22. L škodujejo 
ugtedu države."

V „Kteine Zeitung" se je v tem tre
nutku izkazat spet glavni urednik 
Stritzl, ki je že kar dan po zborovanju 
ponudit prostora dežetnim politikom. 
Tako je „smet" dežetni glavar Wag- 
ner izjaviti, „da Slovenci niso 
izpostavljeni asimitacijskemu priti
sku, ko pa je manjšinska zakonodaja 
dobra, kot nikjer drugod", drugi 
predsednik dežetnega zbora Uster 
(VP) je tahko podtikava) stovenskim 
organizacijam, „da pedagoškega 
modeta sptoh ne poznajo" (kaže, da 
te on ni poučen, saj bi morat vedeti, 
da sta osrednji organizaciji izdetati že 
obsežno stališče k temu modetu!) ter 
„da s takimi protesti vzbujajo prej 
averzije", dežetni poslanec FP 
Schretter pa je smet seveda najbotj 
zagrometi: „S tem spravljajo Slovenci 
razdor in konftikte med tjudi ."

S tem pa je bit protimanjšinski tro- 
strankarski pakt spet ustoličen in 
manifestiran, tisti, ki menda motijo 
mir med narodoma, so biti identifici
rani v obtiki tistih, ki dejansko s stvar
nimi argumenti opozarjajo na gro
zeče postedice točevanja tudi za ugted 
dežele in ki se borijo za resnično ena
kopravnost in mirno sožitje.

Toda očitno vsaj dežetni glavar niti 
s tem še ni imet dosti. Kar so biti prej 
ktici na prireditvah KHD in KAB: 
„Weg von Wien", je zdaj očitno hote) 
nadatjevati pod gestom: „Mi smo mi, 
pa vse botje vemo, zato nas vaše mne
nje nič ne briga." Saj drugače ni 
mogoče razumeti Wagnerjevega 
napada na vodjo frakcije južnotirot- 
ske tjudske stranke Frasnettija. Kaj je 
Frasnetti zagrešit? Nič kaj drugega 
kot predstavniki tudi nekaterih dru
gih južnotirotskih strank in sindikat- 
nih zvez: v okviru tiskovne konfe
rence Komiteja za obrambo dvoje
zične šote v Boznu je pač poudarit, da 
„naj manjšina sama odtoča o tem, kaj 
hoče", hkrati pa je avstrijsko potitiko 
do manjšin v dežeti označit kot „re- 
striktivno". tn to Wagnerju zadošča 
za navat na južnotirotskega pohtika: 
„To izraža pač tisti, ki ima že od 
nekdaj posebno btižino do Stoven- 
cev". Kot bi bit to greh...

Vsekakor pa se da te reakcije videti 
tudi kot živčen refteks na dejstvo, da 
je sohdarnostno gibanje in aktivno

nastopanje za pravice koroških Sto- 
vencev po vsej Avstriji zajeto tako 
široke plasti ljudi, kot še nikoti 
poprej. Nenazadnje pomeni tudi dej
stvo, da so rektorji vseh avstrijskih 
univerz skteniti zavzeti se za enako
praven razvoj manjšin in za skupni 
pouk, tudi močno klofuto vsem ini- 
ciatorjem in propagatorjem točevatne 
politike. Saj prav tu postaja jasno, 
kako stepo sledijo te nacionatističnim 
zahtevam, ne pa spoznanjem znan
stvenikov: Tako očiten ta razdor še 
nikoti ni bit. To je prav gotovo nov 
moment, nova vrednota našega 
upora, in vetja ga utrditi: ena mož
nost bo demonstracija na Dunaju, 
druge pa bomo morati še izrabiti. 
Npr. z odtoč nim nastopanjem 
napram dežetni in zvezni vladi, ne pa 
s kompromisarstvom. Samo tako 
bomo tahko sptoh uspeti v naših 
zahtevah, se pravi, da bomo kratko
ročno ohraniti skupno šoto, dolgo
ročno pa izterjati vse naše pravice, ki 
nam gredo po čtenu 7 ADP in po 
mednarodnih konvencijah.

-ma

Sekretar Sindikahie 
zveze zagovarja 

UNIOR

Deželni sekretar koroške Sindi
kalne zveze Gerhard Hausenbtas je 
pred kratkim opozorit pred absol
venti cetovške sindikatne šole, da je 
najvažnejša natoga sindikatistov 
zagotavljati v podjetjih - ne gtede na 
to, od kod so tastniki podjetij - 
sociatna in stužbenopravna dotočita, 
ki gredo vsem nastavtjencem in 
delavcem. Hkrati pa je Hausenbtas 
povedat tudi zanimive statistične 
podatke. Tako je priznat, da brez ino
zemskih podjetij oz. brez udetežb 
inozemskega kapitala v raznih fir
mah, Koroška na področju detovnih 
mest sptoh ne bi mogla več eksistirati.

23 odstotkov vseh zaposlenih deta na 
Koroškem v podjetjih, ki so v ino
zemski tasti, kar 40 odstotkov pa v 
podjetjih, kjer imajo inozmeske druž
be ati posamezniki večino detežev.

V tej tuči je treba videti napade na 
jugostovansko podjetje UNtOR 
kakršne sta startah VP in FP v dežetni 
vtadi, ko je što za odobritev 4,5 miti- 
jona šitingov visoke subvencije; saj 
sta prav iz nacionalističnih vidikov 
protiviti nasetitvi UNIORja v Borov- 
tjah. Hausenbtas pa je ob isti pritiki 
spregovorit tudi o UNtORju in ugo
tovit, da nacionatnopotitični argu
menti ne smejo ovirati naselitve v 
takem kraju, prav tako kakor tudi 
deta Družbe za podpiranje koroškega 
gospodarstva ne.
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Ločitev je poiitična
ne moremo je utemetjevati 
s pedagoškimi argumenti!

Ko! kaže, so se vse tri koroške deže!nozborske stranke že 
zedinite (v sktadu s tristrankarskim sporazumom, ki so ga skte- 
nite) za „šotski mode) koroške pedagoške komisije" - očitno 
brez razprav in ne da bi si priskrbete dodatna izvedenska mne
nja in predtoge ati da bi vsaj upoštevate tiste, ki so že znani. 
Vsekakor se ,,priznavanja" k temu „modetu" kar vrstijo. Tudi 
..Koroški Heimatdienst" in „Ahwehrkampferbund" sta s to 
rešitvijo zadovotjna - kar ni čudno, saj so predstavniki obeh 
društev v komisiji pridno pomagati.

„Koroška pedagoška komisija" v bistvu predtaga mode) 
točitve otrok, ki se učijo stovensko oz. dvojezično, od tistih, ki 
se učijo nemško. Če je k stovenskemu pouku prijavtjenih naj
manj sedem otrok, naj bi nastati novi, čisto nemški paratetni 
razredi; če je prijavtjenih manj kot sedem otrok, mode) vsaj za 
gtavne predmete tudi predtaga prostorsko točitev.

Prva runda potitičnega pokra z zveznimi obtastmi o tem, 
kdo bo ptačevat enojezične (..nemškokoroške") učiteije, kijih 
bo treba na novo nastaviti, in o potrebni novi pravni ureditvi je 
bita še pred votitvami za državni zbor. Druga in zadnja runda 
je predvidena za začetek t. 1987. Če bodo koroške dežetno- 
zborske stranke „svoj mode)" uspete uvetjaviti, bi bita na 
vtadni ravni potrjena nešteta podtikanja, obračanja, potre- 
snice in taži, ki jih v ..koroškem šotskem konfliktu" razširjajo 
zagovorniki točitve. Danes še ne moremo oceniti, kako bo 
nemškonacionatna in manjšini sovražna agitacija in reakcio
narna demagogija vptivata na vedno večje izvottjevanje av
strijske demokratične pravne države.
Zagovorniki iočevanja 

trdijo:
(V be.sčv/t/M frtAfve

//<??;<? v po/Are/? A; /tfsttvt)
..Nemškokoroški otroci" so 

enojezični in hočejo tudi ostati. 
Neprijavtjeni otroci zato v raz
redu ne smejo stišati nobene slo- 
venske besede.

Naši protiargumenti:
(V AasetAVM .so v.si 
protM7*gMwenti /70.star7)ert; v

Veiiko neprijavljenih otrok je 
..dvojezičnih", že zato, ker mnogi 
odraščajo v dvojezični vaški kul
turi in razumejo ali govorijo vsaj 
kakšno slovensko besedo.

Otroke, ki se hočejo učiti sio- 
vensko, je treba tako ali tako 
samo prijaviti.

Številni starši imajo osebne 
razloge, zakaj se raje izognejo tej 
..dolžnosti deklariranja". Prav 
tem staršem pa je prav, če njihove 
otroke vzgajajo k strpnosti in 
razumevanju. Vedo, da je to 
možno le pri nedeljenem skup
nem pouku.

..Nemškokoroški otroci" so 
zaradi obiska dvojezičnih razre
dov zapostavijeni: nimajo ..pot
nega pouka", ampak samo 50 
odstotkov učiteljeve pozornosti - 
torej je izrabljena samo polovica 
učnega časa.

..Zapostavljanja" do zdaj ni 
bilo mogoče dokazati. Tudi priča
kovati ga ni treba, ker so vsi 
učenci deležni didaktično dobro 
pripravljenega skupinskega 
pouka in ker je vsaka dvojezič
nost, prav tako kot vsaka mož
nost socialnega učenja, za nadalj

nji otrokov intelektualni razvoj 
samo koristna. Stoodstotna „uči- 
teljeva pozornost" ni nič drugega 
kot stari, pedagoško že zdavnaj 
zastareli ..frontni pouk", pri kate
rem se otroci ne naučijo eden od 
drugega skoraj ničesar.

Ločitveni model temelji na 
pravici staršev, ki jo je na Koro
škem treba zasidrati.

Tega ..brezpravnega stanja" v 
avstrijskem šolstvu, kot ga podti
kajo, sploh ni. Možnosti soodlo
čanja in sodelovanja staršev so 
enotno urejene v vsej Avstriji. Po 
konvencijah, ki imajo v Avstriji 
ustavnopravno veljavo, pa učni 
jezik ne spada k tistim področ
jem, kjer lahko starši odločajo. 
Samo v verskih in svetovnonazor
skih vprašanjih imajo starši pravi
co, da se z vetom uprejo ureditvi 
državne šole.

Dvojezični in skupni pouk pod
pira ..slovenizacijo" Koroške.

Kdor vnaša v šolsko vprašanje 
miselnost obrambnega boja, 
samo podpihuje stari in iracio
nalni strah pred ogroženostjo in 
potujčenjem. Samo skupen pouk 
daje upanje za mirno prihodnost, 
ker se ravna po modernih vidikih 
..medkulturnega učenja" in razu
mevanja med narodi.

Skupna šola na južnem Koro
škem koristi samo Slovencem.

Skupna šola na Koroškem 
koristi vsem otrokom, ker je 
model učenja možnosti mirnega 
sporazumevanja in strpnosti. 
Tako koristi demokratični Av
striji sploh.

Sedanja praksa skupnega 
pouka je ..provizorij", ki ga je 
treba odpraviti.

Manjšinsko šolstvo v sedanji 
obliki je ..definitivno pravo" 
(tako meni strokovnjak za 
ustavno pravo Unkart); na njem 
ni nič provizoričnega, kar bi bilo 
treba odstraniti ali spremeniti. 
(Samo kraji, v katerih so šole z 
dvojezičnimi razredi, niso z zako
nom določeni.)

Ločitveni model predstavlja 
..šolsko reformo"; pouk bo boljši 
v vseh razredih.

Organizacijski ukrepi ločitve
nega modela so v primerjavi z 
veljavnimi smernicami učnega 
načrta (ki izrecno govori o skup
nem življenju in učenju v razredu, 
o medsebojnem spoštovanju, 
strpnosti itd.) nedvomno korak 
nazaj. So v nasprotju s črko in 
duhom zahtev učnega načrta avs
trijske šole. Vse znanstvene razi
skave kažejo, da samo zmanjša
nje števila učencev v razredu (s 
pomočjo delitve) nikakor še ne 
prinese boljšega pouka. In če je 
ločitev istočasno diskriminacija, 
so pedagoške posledice za vse 
prej negativne.

Ampak na nekaj šolah na juž
nem Koroškem že obstajajo 
ločeni razredi in ta delitev se je 
tudi ..obnesla".

Razdeljeni in paralelni razredi 
na dvojezičnem ozemlju so 
nastali po administrativnih in ne 
pedagoških vidikih. Ni tako goto
vo, da se je ta ločitev resnično 
..obnesla" v smislu izgrajevanja 
razumevanja, pa tudi ni bilo 
nikoli raziskano. Nestrpnost, ki 
vlada do slovensko govorečih lju
di, vsekakor ne govori nujno za 
to, da naj bi to organizacijsko 
obliko ohranili ali jo celo vzeli za 
podlago nove ureditve.

Posnetek iz protestnega zborovanja oktobra 1984. Levo univerzitetni profesor dr. Peter Gstettner.
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Na južnem Koroškem je treba 
uvesti avstrijsko redno (regu- 
iarno) šoto s popoinoma 
nemškim učnim jezikom.

Sedanja skupna šota na južnem 
Koroškem je „redna šota", ker 
ustreza zakonskim predpisom za 
avstrijsko manjšinsko šotstvo in 
seveda tudi avstrijski državni 
pogodbi.

Pravice manjšine ne smejo 
postati dotžnost za večino.

Večina ima pravne in moratne 
obveznosti do manjšine. Celo če 
se večina (v svojo škodo) popot- 
noma toči od manjšine in jo poti
ska v izotacijo, se tahko obvezno
stim izmuzne samo tako, da 
popoinoma opusti vsako miset na 
zaščito in sotidarnost. S tem pa bi 
proces odrivanja skupnih kuttur- 
nih korenin v podzavest večina 
povzdignila v uradno zatajevatno 
potitiko.

Samu demokraciji bi zadostiti, 
če bi „vsak otrok dobit šoto, ki si 
jo žeti".

Gesto ..Vsakemu otroku svojo 
šoto" ustreza miselnosti super

marketa, ki hoče tudi izobraževa
nje podrediti zakonom „svobod- 
nega" tržnega gospodarstva. 
Ampak šota ima v naši družbi 
pedagoško natogo humaniziranja 
vseh otrok, država pa mora pazi
ti, da ne prevtadajo interesi posa
meznikov in skupin. Dokter 
obstoja naše državno šotstvo, 
tako gesto samo rojeva in goji 
utvaro, da bi trdovratne zahteve 
skupin dejansko tahko iz izohra- 
ževatne ponudbe državne obve
zne šote odstranite potjubne (ati 
netjuhe) sestavne dete. Gesto 
naravnost vabi, da bi starši od 
državnega šotstva zahtevali tudi 
ukrepe, ki bi omejevali izobrazbo 
in zagradili prihodnost.

Ločitvent mode) se pravic 
manjšine ne bi niti dotaknit.

Uresničenje predtogov „koro- 
ške pedagoške komisije" bi kršilo 
7. čten avstrijske državne 
pogodbe in močno zožito pravice 
manjšine. O manjšinski zaščiti ati 
celo o „posebnih šotskih ukrepih, 
ki naj bi zagotoviti nadatjnji 
obstoj stovenske manjšine" 
(pravna komisija urada zveznega 
kancterja), ne bi več mogto biti 
govora. ..Koroška pedagoška 
komisija" predvideva npr. v raz
redih z manj kot sedmimi prijav
ljenimi otroki tudi razrednika 
brez izpita iz stovenščine. Tudi 
drugi predlagani ukrepi pri toče
nem pouku nikakor ne zagotav
ljajo, da bo zadoščeno 7. čtenu 
(pravici slovenske narodne sku
pine do ..osnovnega pouka" v sto- 
venskem jeziku). Ločitveni 
mode) ravno s svojim „jezikov- 
nim kriterijem" zadane slovensko 
narodno skupino v živo, ker že 
sedanja ureditev dvojezične šote, 
ki stoni na obveznem deklarira
nju, ovira nadatjnji razvoj 
narodne skupine.

Koroška pa jp vendarte prija

zna do Stovencev.
Padanje števita koroških Sto

vencev te trditve ravno ne potrju
je. Uradna dežetna manjšinska 
podtikajo postavtja na taž. Kako 
bi tahko drugače raztožiti. da je 
..Koroški Heimatdienst" desette- 
tja neovirano (in detoma z javno 
potitično podporo) z nemškona- 
cionatno propagando moget raz
širjati in končno tudi uspešno 
uvetjavtjati svoje predtoge za 
apartheidski šotski program? 
Kako bi drugače tahko raztožiti, 
da sta obe koroški vetiki stranki 
SPO in OVP v šotskem vprašanju 
vpreženi v isti voz kot Haider (in 
KHD), da torej še naprej pakti- 
rata tudi s čtovekom, ki javno 
zaničuje stovenski jezik in hoče 
narediti Koroško čisto nemško?

Predsednik KHD Fetdner pra
vi, da osemdeset odstotkov 
„nemških Korošcev" žeti točen 
pouk; dežetni gtavar pravi, da tri 
koroške stranke, ki so izdetate 
iočitveni mode), predstavljajo 94 
odstotkov votivcev; in avtorica 
pisma bratcev Mathitde Hudetist 
trdi. da „nemškogovoreča večina 
Koroške (98 odstotkov) zahteva 
pravico staršev."

Do sedaj je gotovo te to, da je 
pribtižno devet odstotkov koro
ških votitnih upravičencev podpi- 
sato „tjudsko zahtevo" za točitev 
šotskih otrok in da sta to zahtevo 
FPO in Haider javno podpirata, 
čeprav je v propagandi KHD kar 
mrgoteto hujskaških in tažnivih 
paro).

Ločitveni mode) ..koroške 
pedagoške komisije" predvideva 
integracijske ukrepe, da bi pove
čati skupnost med narodnima 
skupinama.

Ločitev ustvarja diskriminacij
ski potožaj, po katerem se potem 
vsi otroci učijo ravnati. (Že zdaj 
hodijo šotski nadzorniki po razre
dih in gtedajo, kje bi se date 
namestiti predetne stene ali zave
se, da bi tako nemško in stoven- 
sko govoreče skupine točiti - ati 
zaščititi eno pred drugo? Potem 
se bo hitro rekto, da ..razrede 
Čušev" obiskujejo samo „čuši" in 
da najbrž niso brez raztoga skriti 
za zaveso ati predelno steno.) 
Poskusi za integracijo v tujini z 
točenimi razredi za otroke ino
zemskih detavcev jasno kažejo, 
da ..pedagoški ukrepi " za vzpo
stavitev skupnosti spodtetijo ati 
pa so neučinkoviti, če je točitev že 
organizacijsko izvedena.

Otroci razdetjenih razredov so 
tako ati tako skupaj pri pouku

petja in risanja, v odmorih, na 
šotskem dvorišču in v prostem 
času.

Če se otroci v šoti učijo, po 
katerih kriterijih se točuje in izto- 
čuje, potem bodo točevati in dis
kriminirati tudi na vseh drugih 
živtjenjskih področjih. Kar se 
otrok v šoti uči, bo pač smet upo- 
rabtjati tudi zunaj nje.

Ločitveni modet bi prinese) 
osemdeset do sto novih detovnih 
mest za enojezične učitetje in uči- 
tetjice.

Ukrepe za nova učitetjska 
detovna mesta je treba vedno 
pozdraviti - ne smejo pa biti na 
škodo manjšine oz. na račun 
demontaže dvojezične šote. Do 
novih učitetjskih detovnih mest 
tahko pridemo na ostatem 
področju Koroške, kjer so vetiki 
razredi in za točitev ne pridejo v 
poštev etnični ali jezikovni krite
riji. Nove učitetje bi tahko zapo- 
stiti tudi tam, kjer učenci z mot
njami pri učenju ati v vedenju 
potrebujejo posebno pozornost 
ati pa sptoh šete integracijo v 
redno šoto.

(Ati pa bo osemdeset do sto 
novih učitetjskih mest na 
področju vetjavnosti manjšin
skega šotstva pomenito začetek 
proporca med „nemškokoroški- 
mi" in ..stovenskimi" uradniki?)

Ločitveni modet ..koroške 
pedagoške komisije" so soobti- 
kovati tudi Stovenci, zato je tudi 
stovenska narodna skupina sood
govorna za rešitve.

..Koroško pedagoško komisi
jo" so sestaviti po strankarskopo- 
titičnem proporcu, sodetovati pa 
so uradniki dežetnega šotskega 
sveta. Stranke so v komisijo

Koroška demokracija

- Pturatizem mnenj?.. - Vsekakor!!! Vidite...moje mnenje tah
ko, če žetite, tudi stokrat razmnožite!

tvo Kušanič

Na južnem Koroškem so vendarle prijazni do Stovencev...



^VESTNIK - priloga 30.1.1987 III.

postate tudi dane ..Koroškega 
Heimatdiensta" in ,,Abwehrkam- 
pferbunda". Sodelovat je tudi 
inšpektor za dvojezično šotstvo. 
Uradni predstavniki stovenske 
narodne skupine niso biti povab- 
tjeni; zato etnična manjšina v 
komisiji ni hita zastopana, čeprav 
jo točitveni mode) (in vsaka druga 
sprememba manjšinskega šot- 
stva) zadane v živo.

Predtogi ..koroške pedagoške 
komisije" so preizkušeni in med
narodno priznani.

Predtogi ne morejo biti „preiz- 
kušeni" že zaradi tega, ker tako 
pomembne organizacijske spre
membe tahko preizkusimo samo 
z dotgotetnimi in znanstveno 
spremljanimi šotskimi poskusi. 
Potitiki pasošotske poskuse 
vedno odktanjali, zato jih komi
sija tudi ni predtagata.

Tudi zunaj Avstrije se še ni 
naše) noben strokovnjak, ki bi 
odobravat koroški točitveni 
model. Nasprotno pa so pedagogi 
iz vrst stovenskih osrednjih orga
nizacij, cerkev, univerz izčrpno 
utemeljili, zakaj ga odktanjajo.

Stovenci sptoh nisu biti priprav
ljeni sodetovati.

Koroški Stovenci so iz razum
ljivih raztogov vedno argumenti
rati proti temu. da bi jih iztočiti in 
izolirati. Istočasno pa so izdetati 
števitne konstruktivne predtoge, 
kako bi tahko prišto do ozračja 
strpnosti in razumevanja ter kako 
bi izbotjšati skupno dvojezično 
šoto. Tako so npr. števitne učite- 
tjice in učitetji s prizadetih šot 
izdetati konkretne učne modete 
in organizacijske predtoge in jih 
vtožiti kot šotske poskuse. Te 
vtoge pa je šotska obtast iz potitič- 
nih raztogov odktonita.

Ampak vse narodne skupine 
hočejo tastne šote.

Tudi ta argument ne postane 
praviten zaradi statnega ponavlja
nja. V vseh dvojezičnih predetih 
Evrope dejansko obstajajo ..me
šani razredi", ker etnične,.čisto
sti" ni mogoče doseči potitično 
brez site (čeprav si jo starši morda 
žetijo) in ker hoče skoraj vsaka 
evropska dežeta ponosno poka
zati svoje muttikutturne razrede. 
Četo v naši neposredni soseščini 
(prim. pošamezne šote na Gradi
ščanskem ati trojezični pouk 
Ladincev)obstajajt)šotc. na kate
rih poteka pouk v več jezikih - 
obvezen za vse otroke. In tam 
nihče ne ugovarja temu „prisit- 
nemu pouku", ker so vsi pripad
niki narodnih skupin prepričani, 
da jim tako šota nudi enkratno 
pritožnost za sociatno učenje in 
razumevanje med narodi. Kje pa 
naj se naučimo „miru", ki nam je 
vsem na jeziku, če ne v tastni učit- 
nici?

„...da8 der Deutschunter- 
richt nicht zu uns kommt"

* „Wir wot)en unter Bei- 
behattung der gemeinsa- 
mert Schute eine Verbes- 
serung des Unterrichts fur 
deutschsprachige Schu- 
ter erreichert, ohrte die sto- 
wenischen Kinder zu be- 
nachteitigen."

dežetni g!avar Leopotd Wagner, 
(iz Karntner Tageszeitung, 

19.11.1985

# „Assistenztehrer" sot- 
!en an Karntens zweispra- 
chigen Schuten dafur sor- 
gen, da8 der Deutsch- 
unterricht nicht zu kurz 
kommt. Das durfte der 
harte Kern des Schutmo- 
deilssein, vvetchesLan- 
deshauptmann Leopotd 
Wagner gestern seinen 
Regierungskoliegen vor- 
iegte.

Kleine Zeitung. 20.11.1985

W Es gehe darum, die be- 
stehenden Nachteiie fur 
die deutschsprachigen 
Kinder zu beseitigen, 
ohne den S)owenischun- 
terricht zu beeintrachti- 
gen.... Auf naheres Befra- 
gen erkiarte der Regie- 
rungschef, da8 man sich 
durch Einsatz von Assi- 
stenziehrern eine Verbes- 
serung des Deutschunter- 
richts fur aiie Kinder er- 
warte. Schutversuche 
werde es keine geben.

Naša karikatura iz ieta 1985 je še vednb aktuaina. Kamtneriageszeitung.20. n. 1985
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Prisitno sodetovanje pri skup
nem stovenskem pouku pa je 
ravno za domovini zveste 
Korošce nesprejemtjivo. Zato je 
že danes v 72 od !2<) razredov 
pouk točen.

V Avstriji obstaja splošna 
obveznost pouka in obvezni smo
tri učnega načrta. Ta obveznost 
pouka pomeni, da je obisk vsega 
tjudskošotskega pouka obvezen 
(razen verouka). Koro
ška manjšinska šota je državna 
redna šota, na njej vetjajo avstrij
ske šotske norme. - Ravno tako 
absurdno je govoriti o stoven
skem cetotnem pouku (Gesamt- 
unterricht), ki naj bi se ga bito 
treba izogibati, kot o prisitnem 
sodetovanju pri sptošnem pouku 
nauka o množicah ati pri koedu- 
kativnem sptošnem pouku v an- 
gteščini.Stovenski jezik nosi v 
sebi ravno tako vetiko ati mato 
potitične ideotogije kot vsak drug 
jezik. Če je vsak, ki se uči stoven- 
sko, v nevarnosti, da bi ga infittri- 
rata „titokomunistična" ideoto- 
gija, se (anatogno s tem) vsak, ki 
se uči arabščine, izpostavlja ne
varnosti, da postane mustiman.

Če se reče, da je pouk že v 60 
odstotkih razredov točen, potem 
na to tahko odgovorimo samo to,

da se tu spet enkrat igračkajo s 
fantazijskimi statistikami in to 
izključno zato, da bi koroško 
potitiko točevanja razbremenili 
ati naknadno tegitimirati. Niti 
deželni šotski oddetek te račun
ske umetnije ni zna) ponoviti - 
potrditi pa še manj. In da naj 
koroška ..domovinska zvestoba" 
vedno stuži kot pregrinjato za 
potitiko točevanja in vnašanja 
prepirov med obe narodni sku
pini in vetja za skrivno priznava
nje k nemškonacionatni pretekto- 
sti - tej obmejni in brambovski 
misetnosti se upira vsaka avstrij
ska in demokratična zavest.

..Dvojezičnega pouka' pravza
prav sptoh ni. ker vedno manj k 
stovenskemu pouku prijavtjenih 
otrok stovenščino tudi obvtada.

Res je, da števito prijav v zad
njih tetih raste in daje med prijav- 
tjenimi vedno več otrok, ki sto- 
venski jezik obvtadajo stabo ati pa 
sptoh ne. Ta porast pa ne govori 
proti dvojezičnemu pouku v seda
nji obtiki. Nasprotno: vedno več 
staršev v tem pouku vidi kraj sre
čanja, ki naj prispeva k razume
vanju (vsmistu „medkutturne 
vzgoje"), in šete potem samo kraj 
učenja jezika.

Razen tega verjetno mnogo 
prijavtjenih otrok prihaja iz „asi- 
mitiranih" družin, kjer zdaj spet 
botj cenijo dvojezičnost. Mogoče 
igra vtogo tudi rastoča samoza
vest koroških Stovencev (pa tudi 
zagovornikov skupne kutturne 
tradicije).

Stovenci naj končno pokažejo 
pripravtjenost za kompromis in 
se usedejo za mizo s svojimi nas
protniki oz. vstopijo v ..manjšin- 
ske sosvete". Tudi Stovenci se 
morajo držati demokratičnih pra
vit igre.

Če bi tisti, ki svoje manjšini 
sovražne točevatne potitike niso 
nikoti skrivati in ki so vedno znati 
potitično izrabiti svoj potožaj kot 
večina, zdaj radi tudi definirati, 
po kakšnih pravitih naj bi manj
šina privotila v svojo izginitev, 
tahko na to čudno razumevanje 
demokracije samo odvrnemo: 
manjšina, ki ji večinska demokra
cija do sedaj še nikoti ni zagoto
vita aktivne zaščite, z dobrimi 
raztogi domneva, da bodo pravita 
igre. ki jih ponujajo kot ..demo
kratična", funkcionirata
podobno kot vsa dosedanja: 
večina odtoča o obstoju in razvoju 
manjšine - in to se je še vedno 
izšto v škodo manjšine. Dokterbo
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manjšino staino ogrožata potitika 
točevanja in izktjučevanja, pač ne 
more sktepati ..kompromisov " s 
tistimi, ki sami statno prezirajo 
demokratične pravice enakega 
odnosa do jezikov in manjšinske 
zaščite ter se ne menijo zanje. Ko 
hodo na Koroškem te osnovne 
pravice enkrat izpotnjene, bodo 
Stovenci radi sodetovati v vseh 
gremijih ati se pogajati o novih 
pravitih igre.

nih) učitetjev. Brez teh učitetjev 
razredov ni mogoče točiti oz. ure
diti vzporednic. (Sicer pa: zahte
va, da morajo biti tudi ti učitetji 
dvojezični, stvarno ni upraviče
na. - Pa še več stovenskih učite
tjev bi tako dobiti!)

Ne gtede na to, da bo komaj 
katera zvezna vtada (ki mora 
hkrati zagovarjati ..varčevatni 
proračun") s 50 (v besedah: pet
deset) milijoni avstrijskih šitingov 
na teto subvencionirata šotski

Karntner Padagogenkommission: Schreibtischtater? 
karikatura Hogli

KHD-ju in .,koroški pedagoški 
komisiji gre v bistvu za „šoto 
večine", za „šotsko ureditev za 
večino", ki se ne dotika šotske 
ureditve za manjšino.

Dobro, da se to enkrat jasno 
izreče. S tem končno tudi pade 
tančica, za katero bi se tahko še 
vedno detato, kot da se išče 
ugodno rešitev za manjšino. Več 
kot dvomtjivo je, ati kot tegitima- 
cija za to novo stanje, ki izhaja iz 
tega. da ni več odgovornosti in 
dotžnosti do skupnosti, zadostuje 
devet odstotkov zagovornikov 
točevanja. Ker do te „tjudske 
zahteve" vsaj s strani staršev ni 
bito nobenih pritožb nad dvojezič
nim poukom, pa tudi nobenih žetj 
po spremembah v „šo)i večine", 
moramo domnevati, daje tu poti
tika sprevračanja spravita v svet 
napačno stanje in nove definicije, 
da bi si prigotjufata ..večinsko 
pravico" govoriti o tem probte- 
mu.

Tudi v drugih državah (npr. v 
Jugoslaviji) so težave z dvojezič
nim poukom.

Čeprav ta argument nedvomno 
drži, ne uvidim, zakaj bi se na 
Koroškem morati totažiti ravno s 
tem, da tudi v Jugostaviji (oz. Sto- 
veniji) dvojezični pouk ne funk
cionira optimatno. Ati naj to, da 
smo odpovedati, opravičujemo s 
tem, da so tudi drugi nepopotni? 
Zakaj se ne bi zgtedovati po 
dobrih zgtedih, ki v drugih drža
vah tudi obstajajo?

Za ta koroški probtem rabimo 
..koroško rešitev", (n zanjo ne 
potrebujemo nobenih šoiskih 
poskusov, nobenih inozemskih 
izkušenj aii mednarodnih stro
kovnjakov. Zveza je pristojna 
samo za piačiio novih (enojezič

modet, ki bo pomagat zmagati 
„nemškonacionatni stvari" na 
Koroškem, je pristojnost zveze še 
dosti večja; zveza uravnava mož
nost soodtočanja staršev (npr. v 
okviru „šotskega partnerstva"), 
nadzoruje, ati se smotri učnega 
načrta izpolnjujejo, v občuttjivih 
vprašanjih tahko priporoča ati 
naroči šotske poskuse. Vztrajanje 
na tem, daje za te stvari pristojna 
zveza, naj prepreči ravno tisto, 
kar se na Koroškem napoveduje 
kot ..rešitev", da namreč zmagajo 
interesi posameznikov in skupin 
in da nadrejeni pedagoški interesi 
šote pridejo pod kotesa dnevne 
politike

Da morajo biti novi učitetji, ki 
naj bi povečati učinkovitost dvo
jezičnega pouka, dvojezični, je 
pravzaprav na dtani. To je 
stvarno potrebno, ker je izbotjša- 
nje jezikovnega pouka na južnem 
Koroškem žeto odvisno od tega, 
če učitetj zmore pravilno ugoto
viti skrite vire napak in pedago
ško prestreči ..interference". (Če 
koroška nemščina in koroška sto- 
venščina ne bi biti tako tesno 
povezani, bi se dvojezični kvatifi- 
kaciji prej tahko odpovedati.)

Četo KHD bi pozdravit, če bi 
se po opravtjeni točitvi kar največ 
otrok prijavito k dvojezičnemu 
pouku.

Brez težav spregtedamo (cinič
ne) namere, ki so za tem „pripo- 
ročitom": ko bodo točitev in para- 
tetke poskrbete za nadatjnjo dis
kriminacijo stovenskega jezika, 
tahko računamo s tem, da se bo 
dvojezični skupni pouk kmatu 
„izteket". Vsakoletno obvezno 
jezikovno dektariranje bi storito 
ostato, da se bodo tudi dosedanji 
„tihi simpatizanti" skupne šote

strahoma odvrniti od tega šot- 
skega tipa. Torej gre pri novi ure
ditvi tudi za to ..odštevanje" tjudi, 
ki neki jezik govorijo - ati se ga 
hočejo učiti -, jezik, ki se zdi 
KHD tako nepomemben in manj
vreden, da zahteva: „Na vsem 
svetu te dva mitijona tjudi govori 
slovensko.. KONEC S TEM 
Stovenščina mednarodno sptoh ni
pomembna__" (Ruf der Hei-
mat, št. 78/1985).

Nasproti temu kutturnorasi- 
stičnemu konceptu, ki je sovra
žen izobrazbi in žatjiv, stoji naš 
argument, da sta sosedska pri
pravljenost za razumevanje in 
strpnost humani vrednosti, ki 
zaradi majhnih števitk nista 
vredni manj. Če hočemo najprej 
..ustvariti mir pri sebi doma", 
nam ni treba šteti sosednjih hiš.

Manjšinsko šolsko vprašanje 
na Koroškem ni tema predvolit- 
nega boja; in sploh: v „manjšin- 
ski tekmi" je bil konec že odžvi- 
žgan!

Ta argument je resničnost 
koroške strankarske pohtike že 
naslednji dan postavila na taž. 
Vse tri stranke so se ustužno in 
pridno, v upanju na dober vptiv 
na volitce, pokazale in uvetjavite 
pri „vetiki demonstraciji" Koro
škega Heimatdiensta" 8. 11.1986 
v Celovcu - gotovo ne po

naktjučju nekaj dni pred državno
zborskimi vohtvami. In nekaj dni 
pozneje (tudi še pred volitvami) 
so koroški politiki v zakleti troe
dinosti romati na Dunaj, da bi 
tam dobiti blagostov za svoj toči- 
tveni mode) ..pedagoške komisi
je".

Na Koroškem pač vsak lahko 
postane srečen na svoj način.

Saj ravno to je. In kdor ne misti 
tako kot koroški Heimatdienst in 
Abwehrkampferbund, je sam 
svoje nesreče kovač.

„V Avstriji se govori nemško 
... Zame koroških Slovencev ni." 
(W.Walcher v ..Kleine Zeitung" 
dne 2.12.1986)

No torej: če razgtasiš, da 
etnična manjšina sptoh ne obsta
ja, vsi probtemi izginejo; nadatj- 
nja razprava o dvojezičnosti in 
manjšinski zaščiti je odveč, kajti 
..koroških Stovencev" vendar 
sptoh ni!

Pa brez cinizma; pri tem argu
mentu je fitozofija dokončne reši
tve in končne črte domišljena do 
konca. In to se tahko v dnevnem 
časopisju spet objavtja. Kdaj 
bodo temu govoru stedila poti- 
tična dejanja? In kaj tedaj?

Ampak potem bo verjetno spet 
tako, da nismo nič vedeli, nič 
videti in nič stišati.

Kviz za vas 1
Odveč je pripomniti, da si nam nobene trditve ..zagovornikov 

točitve" ni bito treba izmistiti. Vse trditve (in niti nismo navedti 
vseh) tahko dokumentiramo.

Koliko veste o ..diskusiji o manjšinskem šolstvu", lahko testi
rate tako, da po vrsti preberete trditve zagovornikov ločitve in jih 
točkujete:

Te trditve še nisem stišat ..................................................Otočk.
To trditev sem že stišat, ne vem pa. od koga je 1 točka.
To trditjo predvsem predstavniki strank
(FPO.ČVP.SPO) ......................................................... ? točk.
To trditjo predstavniki ..društev za gojenje tradicij"
(..Koroški Heimatdienst", „Abwehrkampferbund".
..Landsmannschaft" in pod.) ......................................... 7 točk.
To je kot prvi trdit posameznik.
da bi utemeljil točevanje ............................................ tdtočk.
(Tudi če ste prepričani, da je to trditev izrekto več oseb, npr. dr. 
Fetdner, dr. Haider, DG Wagner. inž. Prugger, dr. Einspieter in 
drugi, tahko tOtočk podetite te enkrat.)

Rešitev (Seštejte točke, ki sto- 101 do 200 točk: Ste povprečno 
jijo pri posameznih trditvah dobro informirani in vam ver- 
zagovornikov točitve): jetno ni vetiko do tega. da se

hočejo posamezni potitiki ati 
t) do 50 točk: Do sedaj ste imeli društva s šotskim probtemom 
mato pritožnosti, da bi zastedo- preveč profitirati. 
vati diskusijo. Ker pa ste nare- 2()t do 300 točk: Potitika vas 
diti ta test, je potožen sotiden žeto zanima, v diskusiji o manj- 
temetjni kamen za vaše zanima- šinskem šotstvu ste na tekočem, 
nje v prihodnosti. Gotovo tahko k njej prispevate
31 do 100 točk: Diskusijo ste dobro utemetjena mnenja, 
zastedovati ob robu in imate večkot300točk: Čestitamo! Ste 
verjetno vtis, da so si statišča speciatist v teh vprašanjih. Ver- 
nasprotnih strank tako ati tako jetno veste več in znate botj 
podobna in se statno ponavtja- argumentirati kot marsikateri 
jo. potitik v dežetnem zboru.



VESTN!K-Benage 30.1.1987 V.

Ein VnAreruherMck -
— v-< . /re<ngcAdcn]MoHo„K<3rnien/9#6-r eter (jStettner /ngen /oAnen?"

Die Trennung ist poiitisch
sie kann mit padagogischen Argumenten 
nicht herbeigeredet werden!

aite, padagogisch iangst tiber- Das Minderheiten-Schuiwesen
hoite ..Frontaiunterricht", bei inseierderzeitigenFormist„de- 
dem die Kinder voneinander so finitives Recht" (so der Verfas- 
gut tvie nichts iernen. sungsjurist Unkart); daran ist

nichts provisorisch, was beseitigt 
Das Trennungsmodei) basiert werden miiBte oder nach einer 

auf dem ..Ltternrecht . das tn ^ .
KarntenverankertnerdenmuB. Veranderung veriangt. (Led,-

Diesen untersteiiten „rechts- ^'ch die Frage der Schuistand-

Die drei Karntner Landtagsparteien scheinen sich (gemaB 
dem seibstauferiegten Dreiparteienpakt) auf das „Schu)mo- 
deH der Karntner Padagogenkommission " bereits geeinigt zu 
haben - offenbar ohne Diskussion und ohne weitere Gutach- 
ten und Vorschiage einzuhoien oder auch nur die vprhande- 
nen zu berucksichtigen. Jedenfaiis reiflen die ..Bekenntnisse" 
zu diesem ..Modeii" nicht ab. Auch der ..Karntner Heimat- 
dienst" und der „Abwehrkampferbund" zeigen sich zufrieden 
mit dieser Losung - was nicht weiter verwundert, mischen 
doch Vertreter dieser beiden Vereine in der Kommission eif- 
rig mit.

Die ..Karntner Padagogenkommission" schiagt im wesent!i- 
chen ein Mode)) der Trennung von siowenisch- bzw. zvveispra- 
chig iernenden und deutsch iernenden Kindern vor. Ab einer 
Anmetdezahi von 7 Kindern zum Siovvenischunterricht soi! die 
Trennung durch neu einzurichtende, rein deutschsprachige 
ParaHeikiassen erfoigen; bei sveniger ais 7 angemeideten Kin
dern wird - zumindest fiir die Hauptfacher - ebenfaiis eine 
raumiiche Trennung vorgeschiagen.

Die erste Runde des poiitischen Pokerns mit dem Bund um 
die Bezahiung neu einzusteiiender einsprachiger 
(..Deutschkarntner") Lehrer und um die notwendigen recht- 
iichen Neuregeiungen bat noch vor der Nationairatsvvah! statt- 
gefunden. Eine zweite und ietzte Runde ist zu Jahresbeginn 
1987 vorgesehen. Wenn es dabei den Karntner Landtagspar- 
teien geiingt. ihr ..Modeii" durchzubringen. wiirden unzahiige 
Untersteiiungen, Verdrehungen. Haibwahrheiten und Lugen, 
die im ..Karntner Schuistreit" von den Trennungsbefiirsvor- 
tern verbreitet wurden, auf Regierungsebene bestatigt. Die Si- 
gnaiwirkung fiir eine immer weitergehende Aushbhiung des 
osterreichischen demokratischen Rechtsstaates durch 
deutschnationaie und minderheitenfeindiiche Agitation und 
reaktionare Demagogie ist heute noch gar nicht abschatzbar.

Die Trennungsbefiirworter 
behaupten:

Bc/tanpmngen /ett gcc/mcAt. 
Gcgč-nargHfncnte M norma/cn 
Suc/Mtahcnj

Die ..Deutschkarntner Kin
der" sind einsprachig und wo!- 
ten es bieiben. Nichtangemeidete 
Kinder diirfen deshaib kein s)o- 
wenisches Wort in der Ktasse 
horen.

Unser Gegenargument

Vieie nichtangemeideten Kin
der sind „zweisprachig", attein 
schon deshaib. weii vieie in einer 
zweisprachigen dorfiichen Kuitur 
aufwachsen und zumindest das 
eine oder andere Wort siowe- 
nisch verstehen oder sprechen.

Kinder, die siowenisch iernen 
wuiien. miissen eh nur angentei- 
det werden.

Es gibt fiir vieie Eltern person- 
iiche Grtinde, weshaib sie dieser 
..Dekiarationspfiicht" iieber

nicht nachkommen. Gerade sie 
haben esgerne, wenn ihre Kinder 
zu Toieranz und Verstiindnis 
erzogen werden; und sie wissen, 
daB dies nur durch den ungeteii- 
ten gemeinsamen Unterricht 
mogiich ist.

Die ..Deutschkarntner Kin
der" werden durch den Unter
richt in zweisprachigen Kiassen 
benachteiiigt: sie haben keinen 
..Voiiunterricht" sondern nur 
50% „Lehrerzuwendung" - aiso 
nur die Haifte der Unterrichts- 
zeit.

Eine ..Benachteiiigung' konn- 
te bisher nicht nachgewiesen wer- 
den. Eine Benachteiiigung ist 
auch nicht zu erwarten, da aiie 
Kinder einen didaktisch gut vor- 
bereiteten Gruppenunterricht 
erhaiten und da jede Zweispra- 
chigkeit, ebenso wie jede Mog- 
lichkeit des soziaien Lernens, fiir 
die weitere inteiiektueiie Ent- 
wickiung der Kinder nur forder- 
iich ist.
Die i00%ige „Lehrerzuwen- 
dung" ist ja nichts anderes ais der

iosen" Zustand itn osterreichi
schen Schuiwesen gibt es nicht. - 
Mitsprache- und Mitwirkungs- 
mogiichkeiten der Eitem sind 
bundeseinheitiich geregeit. Und 
gemaB Konventionen, die in 
Osterreich im Verfassungsrang 
stehen, gehort die Unterrichts- 
sprache nicht zu den Bereichen, 
die die Eitem von sich aus 
bestimmen konnen. Nur in reii- 
giosen und weitanschauiichen 
Fragen konnen Eitem ihr Veto 
gegentiber Regeiungen der 
Staatsschuie geitend machen.

Durch den zweisprachigen und 
gemeinsamen Unterricht wird 
der „Siowenisierung" Karntens 
Vorschub geieistet.

Die Abwehrkampfmentaiitat 
in die Schuifrage hineinzutragen 
ist nur dazu angetan, aite und 
irrationaie Bedrohungs- und 
Uherfrcmdungsangste zu schu- 
ren. Nur der gemeinsame zwei- 
sprachige Unterricht bietet eine 
friediiche Zukunftsperspektive, 
weii er nach modernen Gesichts- 
punkten des ..interkuitureiien 
Lernens" und der Voikerverstan- 
digung ausgerichtet ist.

Die gemeinsame Schuie in 
Siidkarnten niitzt doch nur den 
Siotvenen.

Die gemeinsame Schuie in 
Kiimten nutzt aiien Kindern. 
wei) sie ein Modeii fiir das Lernen 
von friediichen Verstandi- 
gungsmogiichkeiten und von 
Toieranz bietet. Dadurch nutzt 
sie dem demokratischen Oster
reich insgesamt.

Die derzeitige Praxis des gemein
samen Unterrichtens ist ein 
..Provisorium". das es zu beseiti- 
gen giit.

ist nicht gesetziich fixiert).

Das Trennungsmodei! stetit 
eine ..Schuireform" dar: der 
Unterricht in aiien Kiassen wird 
verbessert. '

Die organisatorischen MaB- 
nahmen des Trennungsmodeiis 
steiien gegenuber den geitenden 
Leitzieien im Lehrpian (der 
ausdruckiich vom gemeinsamen 
Leben und Lernen in der Schui- 
kiasse, von der gegenseitigen 
Achtung und Toieranz usw. 
spricht) einen eindeutigen 
Riickschritt dar. Sie verstoBen 
gegen Buchstaben und Geist der 
Lehrpianforderungen der oster- 
reichischen Schuie. Aiie wissen- 
schaftiichen Untersuchungen zei
gen, daB eine btoBe Verringe- 
rung der Kiassenschtiierzahl 
(durch Teiiung) noch iangst kei
nen verbesserten Unterricht 
bringt. Und wenn die Teiiung 
gieichzeitig eine Diskriminierung 
ist, dann sind die padagogischen 
Foigen fur aiie eher negativ.

Aber es gibt ja an einigen 
Schuien in Siidkarnten schon 
getrennte Kiassen und diese Tei
iung hat sich auch .,bewahrt".

Die geteiiten und paraiiei 
geftihrten Kiassen im zweispra- 
chigen Gebiet sind nach admini
strativen und nicht nach padago
gischen Gesichtspunkten ent- 
standen. Ob sich diese Trennung 
im Sinne des Ausbaus von Ver- 
standigung svirkiich „bewahrt" 
hat, ist ungewiB und wurde nie 
untersucht. Die herrschende In- 
toieranz gegenuber den Siowe- 
nischsprachigen spricht jedenfaiis 
nicht unbedingt dafiir, daB diese 
Organisationsform beibehaiten 
oder gar zur Grundiage der Neu- 
regeiung gemacht wird.

1% „Kamtner
Proporz"
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In Sudkiirnten muf! die oster- 

reichische Regelschule mit 
durchgangig rein deutscher Un- 
(errictitssprache eingefiihrt wer- 
den.

Die derzeitige gemeinsame 
Schute in Sudkarnten ist „Re- 
geischule", wei) sie den gesetzli- 
chen Bestimtnungen des oster- 
reichischen Minderheiten-Schul- 
wesens und natiirlich auch dem 
Osterreichischen Staatsvertrag 
entspricht.

Die Rechte der Minderheif 
diirfen nicht zur Pflicht fiir die 
Mehrheit werden.

Die Mehrheit hat rechttiche 
und moralische Verpfiichtungen 
gegentiberderMinderheit. Seibst 
wenn sich die Mehrheit (zu ihrem 
eigenen Schaden) von der Min- 
derheit abkoppeit und diese in 
die Isoiation treibt, kann sie sich 
nur um den Preis der Aufkundi- 
gung jegiicher Schutz- und Soii- 
daritatsgedankens aus der Ver- 
ptlichtung wegsteh)en. Dadurch 
wiirde die Mehrheit aber auch 
den VerdriingungsprozeB der ge- 
meinsamen kuitureiien Wurze!n 
zur offizielien Verleugnungspoli- 
tik machen.

Wenn ..jedes Kind die Schuie 
erhalt. die es sich sviinscht", dann 
wird doch nur der Demokratie 
Geniige getan.

Der Slogan ..Jedem Kind seine 
Schuie" entspricht der Super- 
markt-Mentalitat. die auch das 
Bildungswesen den Gesetzen 
der ..freien" Marktwirtschaft 
unterwerfen will. Die Schuie hat 
aber in unserer Gesellschaft ei- 
nen humanisierenden piidagogi- 
schen Auftrag gegenuber allen

Irt beiden Sprachen beschrif- 
tete Volksschuten sind die 
Ausrtahmert.

Kindern, und der Staat muB dar- 
iiber wachen. daB sich demge- 
gentiber nicht Einzel- und Grup- 
peninteressen durchsetzen. So- 
lange es unser staatliches Schul- 
wesen gibt, schafft und nahrt so 
ein Slogan nur die Mlusion. durch 
hartnackige Forderungen von 
Gruppen konnten tatsachlich aus 
dem Bildungsangebot der staatli- 
chen Pflichtschulen beliebige 
(oder unliebsame) Bestandteile 
herausgebrochen werden. Der 
Slogan fordert geradezu auf, daB

Eltern auch bildungseinschran- 
kende und zukunftsvermauernde 
MaBnahmen vom staatlichen 
Schutwesen einfordern sollen.

Das Trennungsmodell wiirde 
die Rechte der Minderhcit in kei- 
ner Weise antasten.

Wurden die Vorschlage der 
..Karntner Padagogenkommis- 
sion" verwirklicht, kame es zu 
einer Verletzung des Art. 7 des 
Osterr. Staatsvertrages und so- 
mit zu einer massiven Ein- 
schrankung der Rechte der Min- 
derheit. Von einem Minderhei- 
tenschutz oder gar von ..besonde- 
ren schulischen Vorkehrungen, 
die die weitere Existenz der slo- 
wenischen Minderheit... sichern 
sollen" (BKA-Juristenkommis- 
sion) konnte uberhaupt nicht 
mehr die Rede sein. Zum Bei- 
spiel sieht die ..Karntner Piidago- 
genkommission" in Klassen mit 
weniger als 7 angemeldeten 
Schtilern auch Klassenlehrer oh- 
ne Slowenischpriifung vor. Auch 
die anderen vorgeschlagenen Re- 
gelungen der getrennten Unter- 
weisung garantieren keineswegs, 
daB dem Art. 7 (dem Anspruch 
der slowenischen Volksgruppe 
auf ..Elementarunterricht" in 
slowenischer Sprache) geniige 
getan wird. Das Trennungsmo- 
dell trifft gerade durch sein 
..sprachliches Kriterium" die slo- 
wenischc Volksgruppe existen- 
tiell, da schon die derzeitige Re- 
gelung einer auf Bekenntnis- 
zwang beruhenden zweisprachi- 
gen Schuie die Weiterentwick- 
lung der Volksgruppe behindert.

Karnten ist aher dneh ein slo- 
wenenfreundliches Land.

Der zahlenmaBige Schwund 
der Karntner Slowenen spricht 
nicht gerade fiir diese Behaup- 
tung. Die landesoffizielle Min- 
derheitenpolitik spricht eindeutig 
dagegen. Wie sonst ware es er- 
klarbar, daB der ..Karntner Hei- 
matdienst" durch Jahrzehnte hin- 
durch unbehindert (und zum Tei! 
mit offener politischer Unterstiit- 
zung) seine Vorschlage zum 
Apartheidsschulprogramm mit 
deutschnationaler Propaganda 
verbreiten und schlieBlich auch 
erfolgreichdurchziehen konnte? 
Wie sonst ware es erkliirbar, daB 
die beiden Karntner GroBpartei- 
en SPO und ČVP in der Schul- 
frage mit Haider (und dem 
KHD) gemeinsame Sache ma
chen, also den Pakt auch mit je- 
nem Mann aufrechterhalten. der 
die slowenische Sprache offent- 
lich verachtlich macht und der 
Karnten zu einem rein deatschen 
Land machen will?

Der KHD-Obmann Feldner 
sagt, dat! 80 % der ..Deutsch- 
karntner" einen getrennten Un- 
terricht wo)len; der Landes- 
hauptmann sagt. daB die J Karnt
ner Parteien. die das Trennungs-

modell ausgearbeitet hahen. 94 
% der VVahlerstimmen hinter sich 
haben; Und die Leserbriefschrei- 
berin Mathilde Hudelist behaup- 
tet, daB ..die deutschsprechende 
Mehrheit Karntens (98 %) das 
Hlternrecht verlangt".

Bisher steht lediglich fest, daB 
ca. 9 % der wahlberechtigten 
Karntner und Karntnerinnen ein 
..Volksbegehren" zur Trennung 
der Schulkinder unterzeichnet 
haben und daB dieses Begehren

Perspektive

von FPO und Haider offen unter- 
stiitzt wurde, obwohl die KHD- 
Propaganda dazu von Hetz- und 
Lugenparolen nur so wimme)te.

Das Trennungsmodell der 
..Karntner Padagogenkomntis- 
sion" sieht integrationsfordernde 
MaBnahmen vor, um die 
Gemeinsamkeit zwischen den 
beiden Volksgruppen zu verstar- 
ken.

Die Trennung schafft eine dis- 
kriminierende Situation, an der 
sich alle Kinder sozial zu orientie- 
ren temen. (Schon jetzt gehen 
Schulinspektoren durch die Klas
sen um zu schauen, wo man 
Trennwande oder Vorhange an- 
bringen kann, um deutsch- und 
slowenischsprachige Gruppen 
von einander zu trennen - oder 
voreinander zu schiitzen? Der 
..Volksmund" wird dann rasch 
klarstellen, daB nur die ..Tschu- 
schen-Kinder" eine ..Tschu- 
schen-Klasse" besuchen und daB 
diese Klasse wohl nicht ohne 
Grund hinter einem Vorhang 
oder einer Ste)lwand verborgen 
wird.) Auslandische Integra- 
tionsversuche mit separierten 
..Gastarbeiterklassen" zeigen 
eindeutig, daB ..padagogische 
MaBnahmen" zur Wiederherstel- 
lung von Gemeinsamkeit schei- 
tern oder unwirksam sind, wenn 
die Trennung einmal organisato- 
risch vollzogen ist.

Die Kinder der getrennten 
Klassen sind ohnehin in den 
musischen Fachern, in den Pau- 
sen, am Schulhof und in ihrer 
Freizeit heisammen.

Wenn die Kinder in der Schuie 
lernen, nach welchen Kriterien 
getrennt und abgesondert wird, 
so werden sie Unterscheidung 
und Diskriminierung auch in alte 
anderen Lebensbereiche hinein- 
tragen. Was man in der Schuie

lernt, soli man ja auch auBerhalb 
anwenden ditrfen.

Durch das Trennungsmodell 
wiirden 80 bis tOO neue Lehrer- 
posten fiir einsprachige Kollegin- 
nen und Kollegen entstehen.

MaBnahmen der Lehrerar- 
beitsplatzbeschaffungsind immer 
zu begruBen, sie dtirfen aber 
nicht zu Lasten der Minderheit 
bzw. auf Kosten des Abbaus der 
zweisprachigen Schuie gesche- 
hen. Neue Lehrerposten konnen 
dortgeschaffenwerden. woim 
tibrigen Karntner Schulgebiet 
groBe Klassen existieren und wo 
keine ethnischen oder sprachli- 
chen Trennungskriterien zur An- 
wendung kommen. Neue Lehrer 
konnten auch dort eingesetzt 
werden, wo lem- oder verhal- 
tensgestorte Kinder einer beson- 
deren Forderung oder uberhaupt 
erst der tntegration in die Regel- 
schule bediirfen.
(Oder soli durch die 80 bis 100 
neuen Lehrerstellen im Gel- 
tungsbereich des Minderheiten- 
schulwesens tatsachlich der 
„Deutschkarntner"-„sloweni- 
sche" Beamtenproporz Einzug 
halten?)

An dem Trennungsmodell der 
..Karntner Padagogenkommis- 
sion" haben auch Slowenen mit- 
gewirkt, deshalh werden die 
Losungen auch von der slosveni- 
schen Volksgruppe mitgetragen.

Die Konstruktion der „Karnt- 
ner Padagogenkommision" ge- 
schah nach dem parteipolitischen 
Proporz unter Mitwirkung von 
Beamten des Landeschulrates. 
Uber die Parteienentsendung ka
men auch Mitglieder des „Karnt- 
ner Heimatdienstes" und des 
„Abwehrkampferbundes" in die 
Kommission. Auch der Inšpek
tor fiir das zweisprachige Schul- 
wesen arbeitete in der Kommis
sion mit. Die offizielien Vertre- 
tungsorgane der slowenischen 
Volksgruppe wurden nicht einge- 
laden. Die ethnische Minderheit 
war deshalb in der Kommission 
nicht vertreten, obwohl sie vom 
Trennungsmodell (wie von jeder 
anderen Anderung im Minder- 
heiten-Schulwesen) existentiell 
betroffen ist.

Die Vorschlage der ..Karntner 
Padagogenkontmission" sind 
erprobt und international aner- 
kannt.

Die Vorschlage konnen schon 
deshalb nicht ..erprobt" sein, weil 
so entscheidende organisato- 
rische Veriinderungen nur durch 
eine langjahrige und wissen- 
schaftlich begleitete Schulver- 
suchsarbeit getestet werden kon- 
ne. Schulversuche wurden von 
den Politikern aber stets abge- 
lehnt und folglich von der Kom
mission auch nicht vorgeschla- 
gen.
International haben sich noch 
keine Fachleute gefunden, die
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das Karntner Trennungsmodeii 
gutheiBen wiirden. Dagegen 
wurde die Abiehnung des Mo- 
deUs von Padagogen aus den Rei- 
hen der siovvenischen Zentra- 
iorganisationen. der Kirchen, der 
Universitaten ausfuhriich be- 
grundet.

Die Siovvenen vvaren zur 
Mitarbeit ja gar nicht berei!.

Die Karntner Siovvenen haben 
aus verstandiichen Griinden 
immer gegen ihre eigene Abtren- 
nung und Isoiation argumentiert. 
Gieichzeitig haben sie aber vieie 
konstruktive Vorschtage aus- 
gearbeitet, wie ein Kiima der 
Toieranz und Verstiindigung 
geschaffen und die gemeinsame 
zweisprachige Schule verbessert 
werden konnte. So haben z.B. 
zahtreiche Lehrerinnen und 
Lehrer aus den betroffenen Schu- 
)en konkrete Unterrichtsmodeite 
und Organisationsvorschiage 
ausgearheitet und a)s Schuiversu- 
che eingereicht. Diese Antrage 
wurden von der Schutbehorde je- 
doch aus pohtischen Griinden ab- 
getehnt.

Aber aiie Voiksgruppen in Eu- 
ropa vvoiien eigene Schuien.

Auch dieses Argument wird 
durch standiges Wiederhoien 
nicht richtig. !n atten zvveispra- 
chigen Gebieten Europas gibt es 
faktisch „gemischte" Kiassen, 
weii sich die ethnische „Rein- 
heit" (auch wenn Eiternwiinsche 
in diese Richtung gingen) polit- 
sich-gewaitfrei nicht hersteiien 
iiiBt und wei) bald schon jedes eu- 
ropaische Land mit Stoiz seine 
muitikuhureiien Kiassen herzei- 
gen wili. Sogar in unserer unmit- 
teibaren Nachbarschaft (vgi. ein- 
zeine Schuistandorte im Burgen- 
iand oder den dreisprachigen Un-

terricht der Ladiner) gibt es 
Schuien, die - fur aiie Kinder 
verpfiichtend - mehrsprachigen 
Unterricht praktizieren. Und 
dort wird dieser „Zvvangsunter- 
richt" von niemandem in Frage 
gesteiit, weil aiie Volksgruppen- 
angehorige davon uberzeugt 
sind, daB ihnen hier die Schuie

eine einmaiige Chance des sozia- 
ien Lernens und der Votkerver- 
standigung bietet. Wo sonst soil 
der in aller Munde gefuhrte 
..Frieden" geiernt werden, wenn 
nicht in der eigenen Schuistube?

Eine erzvvungene Teiinahme 
a m siovvenischen Gesamtunter- 
richt ist aber gerade fiir heimatt- 
reue Karntner unzumutbar. Des 
haib vvird ja heute schon an 72 
von !2<) Kiassen getrennt unter- 
richtet.

in Osterreich gibt es eine aiige- 
meine Unterrichtspfiicht und 
verbindliche Lehrpianzieie. 
Diese Pfiicht ..zvvingt" zur Teii
nahme am gesamten Votksschui- 
unterricht (mit Ausnahme des 
Reiigionsunterrichts). Die
Karntner Minderheitenschuie ist 
eine staatiiche Regeischuie, ftir 
die die osterreichischen Schul- 
normen Gtiitigkeit haben. - Die 
Rede von einem slowenischen 
Gesamtunterricht, den man zu 
meiden habe, ist ebenso absurd, 
wie die erzwungene Teiinahme 
am Mengeniehre-Gesamtunter- 
richt oder an einem koedukati- 
ven Gesamtunterricht in engti- 
scher Sprache. Die s!owenische 
Sprache transportiert ebenso viel 
oder wenig poiitische ideoiogie 
wie jede andere Sprache auch. 
Wenn jeder, der siowenisch 
iernt, Gefahr iauft, von „tito- 
kommunistischer" Ideoiogie in- 
fiitriert zu werden, so muBte 
(anaiog dazu) jeder, der arabisch 
iernt, sich der Gefahr aussetzen, 
Musiim zu werden.
Wenn gesagt vvird, daB an 60 % 
der Kiassen schon getrennt 
unterrichtet wird, so kann man 
dem nur entgegenhaiten, daB 
hier wieder einmai mit Phanta- 
siestatistiken Zahienspieierei 
betrieben wird und dies aus- 
schiieBiich zum Zwecke, die 
Karntner Trennungspoiitik zu 
entiasten oder nachtragiich zu ie- 
gitimieren. Nicht einmai die 
Schuiabteilung des Landes konn
te dieses Rechenkunststuck nach- 
voiiziehen - und bestatigen schon 
gar nicht. Und daB die Karntner 
..Pieimattreue" immer wieder ais 
Deckmantei fur eine Poiitik der 
Trennung und Entzweiung der 
beiden Voiksgruppen herhalten 
und ais heimiiches Bekenntnis 
zur deutschnationaien Vergan- 
genheit geiten soii. gegen diese 
Grenziand- und Abvvehr- 
kampfmentaiitat straubt sich je
des Osterreich- und Demokratie- 
bewuBtsein.

Es gibt eigentiich gar keinen 
..Zvveisprachenunterricht", vveii 
imtner vveniger Kinder, die zum 
Siovvenischunterricht angemei- 
de! werden, die siovvenische 
Sprache beherrschen.

Richtig ist. daB die Anmeidung 
insgesamt in den ietzten Jahren 
im Steigen begriffen sind. und 
daB sich unter den Angemetde- 
ten immer mehr Kinder befin-

den, die die siovvenische Sprache 
schiecht oder gar nicht beherr
schen. Der Aufvvartstrend 
spricht aber nicht gegen den 
Zvveisprachenunterricht in der 
gegenvvartigen Form. im Gegen- 
teii: Immer mehr Eitern sehen in 
diesem Unterricht einen Ort der 
verstandigungsorientierten Be- 
gegnung (im Sinne der „interkui- 
turehen Erziehung") und erst in 
zweiter Linie eine Ort des reinen 
Spracherwerhs.
AuBerdem durften vieie der 
angemeideten Kinder aus „assi- 
miiierten" Eiternhausern kom- 
men, wo jetzt wieder der Wert

der Zvveisprachigkeit hoher ein- 
geschatzt wird. Moglicherweise 
ist hier auch etn stetgendes 
SeibstbewuBtsein bei den Karnt
ner Siowenen (aber auch bei den 
Verfechtern der gemeinsamen 
kuitureiien Tradition) im Spiei.

Die Siowenen soben endiich 
Kompromifibereitschaft zeigen 
und sich mit ihren Kontrahenten 
an einen Tisch setzen bzw. die 
„Voiksgruppenbeirate" beschik- 
ken. Auch die Siowenen miissen 
sich an die demokratischen Spiei- 
regein haiten.

Wenn diejenigen, die aus ihrer 
minderheitenfeindhchen Tren
nungspoiitik nie ein Hehi 
gemacht haben und ihre Mehr- 
heitsposition stets machtpoiitisch 
auszunutzen wuBten, nun auch 
definieren woiien, nach weichen 
Spieiregein die Minderheit ihrcm 
eigenen Verschwinden zustim- 
men soii. so kann man diesem 
eigenartigen Dcmokratie-
verstiindnis nur entgegenhaiten: 
Eine Minderheit. der die Mehr- 
heitsdemokratie bisiang noch nie 
einen aktiven Schutz gewahrt 
hat, hat gute Grtinde anzuneh- 
men, daB die ihr ais „demokra- 
tisch " angebotenen Spieiregein 
ahnlich funktionieren werden wie 
die bisherigen: Die Mehrheit 
befindet iiber Fortbestand und 
Weiterentwick)ung der Minder

heit - was bisher immer noch zu 
Ungunsten der Minderheit aus- 
gegangen ist. Soiange die Min
derheit von der Trennungs- und 
Ausgrenzungspoiitik stiindig 
bedroht wird. kann sie doch mit 
jenen keine „Kompromisse" 
schiieBen. die seibst stiindig die 
demokratischen Rechte der 
Gieichbehandiung von Sprachen 
und des Minderheitenschutzes 
miBachten und umgehen. Wenn 
in Kiirnten diese Grundrechte 
einmai eingeiost sind. sind die 
Siowenen gerne bereit, in aiien 
Gremien mitzuarbeiten oder 
Spieiregein neu auszuhandein.

Dem KHD und der ..Karntner 
Padagogenkommission" geht es 
im Grunde um „die Schuie der 
Mehrheit", um eine "Mehr- 
heitsschuiregeiung". die die Min- 
derheitenschuiregeiung mdg- 
iichst nicht heriihrt.

Gut, wenn das einmai so offen 
ausgesprochen wird. Damit wird 
ja auch der Schleier endgiiitig fai- 
ien geiassen, hinter dem man 
noch immer so tun konnte, ais 
wurde man um eine giinstige 
Regeiung fiir die Minderheit rin- 
gen. Ob ftir diese neue Voraus- 
setzung, die schon von der 
entkoppeiten Verantwortung 
und nicht mehr von der Gemein- 
samkeitsverpfiichtung ausgeht, 
die 9 % Trennungsbefiirwortun- 
gen ais Legitimation ausreichen, 
ist mehr ais zweifeihaft. Da es bis 
zu diesem „Volksbegehren" von 
Seiten der Eitern jedenfaiis kei- 
neriei Beschwerden iiber den 
zweisprachigen Unterricht gege- 
ben hat - aber auch keineriei 
Wiinsche nach Veranderung in 
der „Schuie der Mehrheit" laut 
geworden sind muB angeno- 
men werden, daB hier durch eine 
Poiitik der Verdrehungen faische 
Voraussetzungen und Neudefini- 
tionen in die Welt gesetzt wur- 
den, um sich die "Mehrheitsfa- 
higkeit" des Probiems zu er- 
schwindein.

Es gibt ja auch in anderen Lan- 
dern (z.B. Jugosiavvien) Schvvie- 
rigkeiten mit dem zvveisprachi- 
gen Unterricht.

Obwoh! dieses Argument un- 
bestritten ist, ist es nicht einsich- 
tig, weshaib man sich in Karnten 
ausgerechnet damit trosten soii, 
daB auch in Jugosiavvien (bzw. 
Siovvenien) der zweisprachige 
Unterricht nicht optimal funktio- 
niert. Soli das eigene Versagen 
mit der Unzuiangiichkeit anderer 
entschuidigt werden? Weshaib 
orientiert man sich nicht an posi- 
tiven Vorbiidern, die es in ande
ren Landern ja auch gibt?

Wir hrauchen eine "Karntner 
Losung" fiir dieses Karntner Pro- 
hiem. Und dazu benotigen vvir 
keine Schuiversuehe, keine 
ausiandischen Erfahrungen oder 
internationaie FAperten. Der
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Trennungsmodeiie bauen keine Brucken. - Die gemeinsame 
Erziehung vermeidet Konfiikte.

Bund ist nur fiir die Bezahiung 
der neuen (einsprachigen) Leh- 
rer zustandig. Ohne diese Lehrer 
iailt sich eine Kiassentrennung 
bzw. - paraiieifiihrung nicht ver- 
wirkiichen. (Ubrigens: Die For- 
derung. auch diese Lehrer miifl- 
ten zweisprachig sein. ist sachtich 
nicht gerechtfertigt. - AuBerdem 
bekamen wir dann noch mehr 
Siowenen-Lehrer!)

Abgesehen davon, daB kaum 
eine Bundesregierung (die 
gieichzeitig ihr „Sparbudget" 
verfechten muB) ein Schulmodeti 
mit 50 Miiiionen oS (in Worten: 
Funfzig Miiiionen jahrlich!) sub- 
ventionieren wird, das der 
..deutschnationalen Sache" in 
Karnten weiter zum „Durch- 
bruch" verhiift, sind die Kompe- 
tenzen des Bundes viei weiter: 
Der Bund regeit die Mitsprache- 
mogiichkeit der Eitern (z.B. im 
Rahmen der ..Schulpartner- 
schaft"), er tibenvacht die Ein- 
haitung der Lehrplanzieie, er 
kann in sensibien Fragen Schui- 
versuche empfehien oder ausar- 
beiten iassen.

Das Bestehen auf den Bundes- 
kompetenzen soii genau das ver- 
hindern, was sich in Karnten als 
..Losung" anbahnt, daB sich 
namiich Einzei- und Gruppenin- 
teressen durchsetzen und die 
tibergeordneten padagogischen 
Aniiegen der Schuie unter die 
RaderderTagespoiitik kommen. 
DaB neue Lehrer, die den Zwei- 
sprachenunterricht effizienter 
machen soiien, zweisprachig sein 
mussen, iiegt eigentlich auf der 
Hand. Sachlich ist dies notwen- 
dig, da die Verbesserung des 
Sprachenunterrichts in Stidkarn- 
ten (auch fur die nichtangemei- 
deten Kinder!) sehr davon ab- 
hangt, ob der Lehrer die verbor- 
genen Fehlerquellen richtig fest- 
steiien und die „lnterferenzen" 
padagogisch auffangen kann. 
(Wenn zwischen dem Karntner- 
Deutsch und dem Karntner-Sio- 
wenisch nicht so eine enge Be- 
ziehung herrschen wiirde, konnte

man auf die Zweisprachenquaii- 
fikation eher verzichten.)

Sogar der KHD wiirde es 
begriiBen, wenn sich nach erfoig- 
ter Trennung miigiichst vieie 
Kinder zum zweisprachigen 
Unterricht anmeiden wiirden.

Die (zynischen) Absichten, die 
hinter dieser „Empfehiung" stek- 
ken, sind ieicht durchschaubar: 
Wenn einmai die Trennung und 
Paraiietfuhrung fur die weitere 
Diskriminierung der sioweni- 
schen Sprache gesorgt hat, dann 
ist ohnehin damit zu rechnen, daB 
der zweisprachige gemeinsame 
Unterricht baid ..auslauft". Der 
jahriiche Sprachbekenntnis- 
zwang wurde ein iibriges tun, daB 
sich auch die bisherigen „sti)ien 
Sympathisanten" der gemeinsa- 
men Schuie von diesem Schuityp 
angstvoli abwenden. Es geht bei 
der Neuregeiung aiso auch um 
dieses ,.Wegzahlen" von Men- 
schen, die eine Sprache sprechen 
- oder iernen wollen -, eine 
Sprache, die der KFiD ftir so 
unbedeutend und minderwertig 
hiilt. daB er fordert: „In der gan- 
zen We!t sprechen nur 2 Miiiio
nen Menschen siowenisch...!! 
SCFfLUSS DAMfT ... Siowe- 
nisch hat keineriei internationaie 
Bedeutung ..." (Ruf der Heimat 
Nr. 78/1985).
Diesem kuiturrassistischen Kon- 
zept, das biidungsfeindiich und 
verachtiichmachend ist, steht 
unser Argument entgegen, daB 
nachbarschaftiiche Verstiindi- 
gungsbereitschaft und Toieranz 
humane QUAHTATEN sind, 
die durch kieine Zahien nicht 
weniger wert sind. Will man 
zunachst „Frieden im eigenen 
Haus" schaffen, hrauclit man 
nicht die Flauser nebenan zahien.

Die Minderheiten-Schuifrage 
ist in Karnten kein Wahikampf- 
thema; und iiberhaupt: Das
„Minderheitenmatch ' ist ahge- 
pfiffen!

Dieses Argument ist von der 
Wirklichkeit der Karntner Par- 
teipoiitik schon am nachsten Tag 
iiberhoit worden: Aiie drei Par- 
teien sind dienst- und eiifertig, 
auf wahiwerbende Effekte hof- 
fend, bei der „Gro8kundgebung" 
des „Karntner Heimatdienstes" 
am 8. i i. 1986 in Kiagenfurt auf- 
getaucht und haben sich dort in 
Szene gesetzt - und sicher nicht 
zufailig einige Tage vor der 
Nationairatswahi. Und einige 
Tage spater (auch noch vor dem 
Wahitermin) sind die Karntner 
Parteipoiitiker in ihrer verschwo- 
renen Dreieinigkeit nach Wien 
gepilgert, um sich dort ihr Tren- 
nungsmodeii der ..Padagogen- 
kommission" absegnen zu iassen.

In Karnten kann eben jeder 
nach seiner Facon giiickiich wer- 
den.

Eben. Und wer die Karntner 
Heimatdienst- und
Abwehrkampfermentaiitat nicht

teiit, ist seines eigenen Ungiiicks 
Schmied.

,,Osterreich ist deutschspra- 
chig..! Fiir mich gibt es keine 
Karntner Siowenen." (W. Wai- 
cher in der ,K!einen Zeitung' am 
2.12.1986)

Na aiso: Die erkiarte Nichtexi- 
stenz der ethnischen Minderheit 
beseitigt auch aiie Probteme; 
eine weitere Diskussion um 
Zweisprachigkeit und Minder- 
heitenschutz eriibrigt sich, denn 
„Karntner Siowenen", die gibt's 
ja gar nicht!
Zynismus beiseite; Bei diesem 
„Argument" werden End- 
Losung und SchiuBstrich-Phiio- 
sophie zu Ende gedacht. Und das 
darf in einer Tageszeitung auch 
wieder veroffentiicht werden. 
Und wann werden dieser Rede 
poiitische Taten foigen? Und 
was dann?
Aber dann haben wir wahr- 
scheiniich wieder nichts gewuBt, 
nichts gesehen und nichts gehort.

QutZ fiir Sie 7
Uberfiussig festzuhaitcn. daB keine einzige Behauptung der 

..Trennungsbefurworter" von uns erfunden werden muBte. Aiie 
Bchauptungen (und sie sind hier nicht einma! voiiziihtig angefuhrt) 
sindbetegbar.

Sie klinnen lhren Infurmatiunsstand in Sachen ..Minderheiten- 
schuidiskussiun" testen, indem sie die Behauptungen der Tren- 
nungsbeturwurter der Reihe nach Durchiesen und fuigende
„Punkte" verteiten:
Ichhabe diese Behauptung noch nie gehort.................. OPunkte.
ich habe die Behauptung schon einmai gehort.
weiB aber nicht. von wem sie stammt......................... iPunkt.
Die Behauptung wird in erster Linie von Vertretern
derParteien(FPG.OVP. SPOjvorgebracht............... 5Punkte.
Die Behauptung haben Vertreter der ..Traditionsvereine" 
(..Kiirntner Heimatdienst". ..Abwehrk;impferbund'. 
„Landsmannschaft"o.a.)aufgebracht .........................7Punkte.
Die Behauptung hat eine čin/chic Pcrstm /um erstenma) vorge- 
bracht. um die Trennung zu hegrunden. (Auch wenn Sie sicher 
sind. daB mehrere Personen diese Behauptung ausgesprochen ha
ben. z.B. Dr. Feldner. Dr. Haider. LH Wagner. Ing. Prugger. Dr. 
Einspieler u.a..
durfenSienureinmaiidPunktceinsetzen.) .... iOPunktc.

Auswertung
(Zahien Sie die Punkte. die bei 
den einzeinen Behauptungen 
der Trcnnungsbefiirworter ste- 
hen.zusammen):

0 bis 30 Punkte: Sie hatten bis 
jetzt kaum Geiegenheit. die 
Diskussion zu verfotgen. 
Nachdem Sie nun aber bei 
diesem Test mitgemacht 
haben. ist ein soiider Grund- 
steinfurihrktinftigeslnte- 
resse geiegt.

3i bis i00 Punkte: Sie haben die 
Diskussion am Rand mitver- 
folgt und haben wahrschein- 
iich den Eindruck. daB die 
Standpunkte der Parteien 
sich ohnehin gieichen und 
stiindig wiederho)en.

iOi bis 200 Punkte: Sie sind 
durchschnittiich gut intor- 
miert und haben vermutiich 
nicht viei daftir ubrig. wenn 
sich einzelne Poiitiker oder 
Vereine mit dem Schuipro- 
biem aiizusehr profilieren 
wotlen.

20) bis 300 Punkte: Sie sind 
poiitisch sehr interessiert und 
in der Minderheitenschuidis- 
kussion am Laufenden. Sie 
konnen sicher seibst gut fun- 
dierte Beitriige iiefern.

iiber 300 Punkte: Gratuiation! 
Sie sind Speziaiist in diesen 
Fragen. Sie wissen wahr- 
scheiniich mehr und besser zu 
argumentieren. ais so man- 
cher Poiitiker im Landtag.
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V Portorožu bo drugo 
mednarodno srečanje pisateljev

Poznamo razna pisateljska sreča
nja, ki jih prirejajo znana pisateljska 
združenja, med njimi je gotovo naj
bolj znano združenje PEN, ki ima po 
vsem svetu svoje postojanke in se zla
sti zavzema za tiste pisatelje, ki jim 
kratijo pravice, ali celo preganjajo. 
Med organizatorji pisateljskih srečanj 
so tudi organizacije narodnih manjšin 
- pri nas Slovenska prosvetna zveza, 
ki ima na skrbi srečanje na Obirskem. 
Zgledu SPZ je sledila tudi Obalna 
skupnost Italijanov v Kopru. Slednja 
je lani vabila na prvo mednarodno 
srečanje pisateljev v Portorožu.

Srečanje je bilo namenjeno pisate
ljem ob meji, torej problematika, s 
katero se besedni ustvarjalci sreču
jejo kot prebivalci obmejnega področ
ja, oz stičišča dveh ali več kultur. Lan
sko srečanje je odlično uspelo, zato so 
se organizatorji odločili srečanje 
organizirati tudi v tem letu. Poleg 
pisateljev, ki bodo prišli iz Avstrije, 
Italije, Jugoslavije, Nemčije in Švice, 
bodo na srečanju sodelovali tudi 
predstavniki raznih založb iz imeno
vanih držav, ki se bodo s pisatelji 
pogovarjali o možnostih izdajanja nji
hovih del ali o skupnih založniških 
projektih. Srečanja se bodo udeležili 
tudi kulturni politiki, kar je za tako 
srečanje še posebnega pomena, ker 
ljudje, ki zavzemajo take položaje, 
lahko doprinesejo k uresničitvi idej in 
sklepov takih srečanj, ki so name
njena zbliževanju kultur sosednjih 
narodov in narodnih skupnosti.

Obalna skupnost Italijanov v 
Kopru je za letošnje srečanje razpi
sala tudi natečaj za mednarodno knji
ževno nagrado Portorož-Portorose 
1987. Nagrado bodo podelili ob 
zaključku srečanja 22. februarja

Razstava
S ciklom ženskih aktov se v prosto

rih Raiffeisnove banke v Bad Klein- 
kirchheimu predstavlja slikar Jure 
Čekuta iz Celja. Razstava, ki so jo ob 
navzočnosti umetnika in jugoslovan
skega generalnega konzula SFRJ v 
Celovcu Boruta Miklavčiča, odprli 
pretekli teden, bo odprta (v poslov
nem času banke) do !3. februarja 
1987.

Jure Čekuta se je sprva ukvarjal z 
oblikovanjem dekorativne keramike 
pozneje pa se je preusmeril na slika
nje na platno. Pri tem je razvil 
posebno tehniko mešanja oljnatih z 
akrilnimi in emajlnimi barvami. S 
tem umetnik dosega posebne barvne 
efekte, ki so za njegovo iskanje in 
analiziranje problemov gibanja, ki 
temeljijo na izsledkih menjajočega 
ritma, še posebnega pomena. Nje
gova tehnika je v slovenskem slikar
stvu in slikarstvu sploh izvirna in že 
zaradi tega vredna pozornosti. K 
temu pride še izpiljen umetnikov slog 
do harmoničnosti črt in dovršene 
kompozicije. Zato so njegove slike za 
slehernega estetsko razvajenega lju
bitelja likovne umetnosti posebno 
doživetje.

Jure Čekuta, ki seje leta 1952 rodil 
v Celovcu, se je najprej šolal v svo
jem rodnem mestu, izpolpolnil pa še 
v Mariboru, kjer je tudi diplomiral.

Avstrijski fi!m v Trstu

Pod naslovom Novi avstrijski 
fitm se bo danes pričet v Trstu oz. 
Primorskem teden novega avstrij
skega fitma.

Do naslednje sobote bodo pri
kazati 23 fitmov, ki so biti posneti 
v zadnjih tetih, ko je avstrijski 
fitm doživet pravo renesanso.

Med fitmi bodo Der stitte 
Ozean, Der Schuter Gerber, 
Donauwatzcr, Die Praxis der Lie- 
be, Das Mat des Todcs, Erdsegen 
in drugi.

V teh dneh bo potekat tudi sim
pozij o novem avstrijskem fitmu, 
kjer bodo sodetovati znani stro
kovnjaki s tega področja, ztasti 
avtorji, režiserji in igratci.

tetos. Podetiti bodo dvojno nagrado, 
eno za razmištjanje o vprašanjih, ki 
zadevajo pisatetje ob meji in nagrado 
za novelo, ki jo je napisat pisatetj iz 
prostora Atpe-Jadran.

V dogajanje srečanja se bodo po 
svoje vktjučiti tudi trije slovenski 
časniki in sicer Primorski dnevnik, 
Primorske novice in Slovenski vest
nik. Za to priložnost bodo namreč 
izdati pritogo, v kateri bodo prišti do

Zgodovina upora in oboroženega 
boja proti nacifašizmu na ozemtju 
Avstrije je brez dvoma še vedno pre- 
mato raziskana. To vetja tudi za razne 
skupine partizanov. Tako je bito na 
primer o partizanskem gibanju na 
Svinji pianini že marsikaj objavljene
ga, dosti manj znano pa je, daje parti
zanska skupina detovata tudi na 
sosednji Gotici oz. Korici (nem. 
Koratpe). In prav tej skupini je bito 
posvečeno predavanje, ki ga je imet 
mtadi avstrijski znanstvenik dr. Chri
stian Fteck prejšnji teden v stoven- 
skem krožku na Dunaju.

Predavatetj je povedat, da se je 
skupina od avgusta 1944 do konca 
vojne bojevata proti fašističnemu 
okupatorju. Skupina, bito je kakih 25 
ljudi, je nastala v moskovskem eksitu, 
kamor so kot komunisti ati čtani 
sociatističnega Schutzbunda bežati po 
nastopu avstrofašizma. Večinoma so 
biti doma na Dunaju, v Linču in v šta
jerskih industrijskih okrajih. Det sku
pine se je bojevat že v mednarodnih 
brigadah v Španiji. Avgusta 1944 so 
prišti na osvobojeno ozemtje v Stove- 
niji, od koder so s pomočjo stoven- 
skih partizanov nadatjevati pot preko 
Pece, Drave in Svinje ptanine na 
Gotico, kamor so prispeti oktobra 
1944. Ker pa niso biti seznanjeni s 
krajevnimi razmerami, je bita sku
pina že okoti božiča 1944 zreducirana 
na potovico svojega prvotnega števi- 
ta. Preživeti borci so nato iskati in

besede potitiki, umetniki in kritiki, ki 
bodo zavzeti svoja statišča k raznim 
zastavtjenim vprašanjem, ati pa bodo 
razmištjati o natogi, težavah in 
postanstvu pisatetja ob meji. Iz pove
danega se obeta zanimiva pritoga, ki 
bo po svoje opozorita na pomembno 
mednarodno srečanje pisatetjev, na 
katero so vabtjeni tudi besedni umet
niki stovenske narodne skupnosti na 
Koroškem.

našti zavetje pri stovenskih partizanih 
severno od Drave v okotici Maribora. 
Šete marca 1945 so prišti v stik s šta
jerskimi domačini v Deutschtands- 
bergu, ob koncu vojne pa so četo kot 
prvi osvoboditi Schwanberg.

Čeprav botj skromni, so tudi ti 
podatki o partizanski skupini na 
Gotici zanimiv in dragocen prispevek 
spoznavanju in zapisovanju zgodo
vine protifašističnega odpora med 
zadnjo vojno. Vojaški uspehi te sku
pine res niso biti posebno učinkoviti, 
toda že dejstvo (tako rado zamotča- 
no) njenega obstoja je dokaz, da so 
tudi iz vrst avstrijskega protetariata 
prihajati tjudje, ki so biti v neizgted- 
nem boju s premočnim sovražnikom 
pripravljeni dati svoje najdragoce
nejše - živtjenje. Tudi njim vetja naš 
hvaležen spomin.

F. Z.

HODIŠE
HODtŠKt t*LES

Prireditelj: SPD ..Zvezda" v Hodišah 
Čas: sobota, 7.februar 1987, ob 20.00 uri 
Kraj: pri Čimžarju v Dvorcu 
Igra: ansambei ..Gorenjci" iz Siovenije 
Za pozdrav bo zapet MePZ ..Zvezda" iz 
Hodiš

ŠT PRIMOŽ
PLES DANICE

Čas: sobota, 7. februar 1987, ob 20.00 uri 
Kraj: kulturni dom v Št. Primožu 
Prirediteij: SPD ..Danica" v Št. Vidu v P. 
Za pies igra ..Pianinski sekstet"

V Mariboru bodo prvič podetiti 
Giazerjeve nagrade

Maribor, drugo največje slovensko mesto, dostej ni imeto svoje kutturne 
nagrade. Zato so v štajerski metropoli skteniti, da ustanovijo osebno nagra
do. Tamošnja Kutturna skupnost, ki je nagrado poimenovata po slovenskem 
pesniku Janku Gtazerju, je tani objavita prvi razpis.

Gtazerjevo nagrado bodo tetos podetiti prvič in sicer v okviru svečanosti ob 
slovenskem kutturnem prazniku. To se bo postej zgodito vsako teto. Na 
osnovi razpisa so tetos razne ustanove in posamezniki za Gtazerjevo nagrado 
predlagati kandidate, ki bi kot dobitniki Glazerjeve nagrade prišti v poštev. 
To so pisatetji, tikovni umetniki, igratci, režiserji in druge osebnosti. Z Gta- 
zerjevimi nagradami bodo nagrajevati ustvarjalne, organizacijske in druge 
dosežke na področju kulture.

Tako med kandidati najdemo, pesnika Danita Gorinška, režiserja Branka 
Gombača, dr. Sergeja Vrišerja in druge.

Strokovna šola za gospodarsko-ženske poklice 
zavoda šolskih sester v Št. Petru 
pri Št. Jakobu v Rožu

Objava
Po odloku Deželnega šolskega sveta je na dvojezični Strokovni šoli za 
gospodarsko-ženske poklice zavoda šolskih sester v Št. Petru pri Št. 
Jakobu v Rožu

Vpisovanje
v 1. razred 3-letne strokovne šole za gospodarsko-ženske poklice in v 
1 -letno gospodinjsko šolo

od 9. do 28. februarja 1987.
Formularje za vpis lahko dobite že sedaj v šolski pisarni. Izpolnjene 

tiskovine je treba na šoli oddati najkasneje do 28. februarja 1987. Prilo
žiti morate polletno šolsko obvestilo v originalu ali od šolskega ravnate
lja potrjen prepis.
Prijave so možne osebno v šolski pisarni ali po telefonu, štev. 0 42 53/ 
343.

Pogoj za sprejem v oba tipa šole je uspešno opravljena 8. šolska 
stopnja in vsaj delno znanje slovenščine.

Za sprejem v 3-letno strokovno šolo pa je poleg tega še potreben 
pozitivno opravljen pedagoško-psihološki test, ki bo na šoli 10. julija 
1987.
Za obisk 1 -letne gspodinjske šole ta test ni potreben.

Vodstvo šole

V slovenskem krožku na Dunaju:

O nekdanjih partizanih na Goiici

Slovenska prosvetna zveza Krščanska kulturna zveza

Prireditev

ob slovenskem kulturnem prazniku
Ob 400-tetnici smrti 
Primoža Trubarja

v sredo, 4. februarja 1987, ob 19.30 uri 
v velikem javnem studiu 
koroškega radia (ORF-Theater) 
SponheimerstraBe 13, Celovec.

Spored
slavnostni govor: dvorni svetnik dr. Pavte Zabiatnik 
„Trubarjevo mesto v slovenski kulturi"
Recital Trubarjevih besedit: Potde Bibič 
Pesmi stovenskih protestantov:
izvaja MePZ Jakob Petehn Gattus, vodi prof. Jože Ropitz

Osrednji kuiturni organizaciji 
vabita na prireditev ob 

siovenskem kulturnem prazniku
8. februarja smo Slovenci progtasiti 

za svoj kutturni praznik. Torej dan, 
ko je umrt naš največji slovenski 
pesnik France Prešeren. S tem se ne 
spominjamo te smrti velikega genija, 
ampak tudi dejstva, da smo Stovenci 
prav s Prešernom stopiti v vrste veti- 
kih kutturnih narodov.

Čeprav je Prešeren umrt že teta 
1849, je zavest o njegovi veličini pro- 
drta šete sto tet kasneje. In ni stučaj, 
da se je to zgodito v času narodnoo
svobodilne borbe, v času, ko je sovraž
nik našemu narodu napovedat smrt. 
Tedaj smo se Stovenci zavedati, daje 
naš boj tudi kutturni boj, boj zoper 
krivico, za čas „Ko rojak prost bo 
vsak..." Što je za Prešernovo vizijo o 
svobodi, v kateri tahko živijo vsi 
narodi v stogi in miru. Tako so si par
tizanske brigade dajate imena znanih 
stovenskih pesnikov - tudi Prešerna - 
in z uporom premočnemu sovražniku 
pokazale, da Stovenci hočemo živeti 
na svoji zemtji in da sami hočemo kro
jiti svojo usodo.

Prešernova Zdravljica je prav v 
času najhujše preizkušnje našega 
naroda dobita največji pomen in ste- 
hernemu zavednemu Stovencu vtita 
pogum do upora in vero v bodočnost 
svojega naroda. Zmaga nad naciz
mom je potrdita našo pravitno odloči
tev. Potrdita pa je tudi sktep, da bo 
slovenski narod 8. februarja obhajat 
svoj kutturni praznik. Prešernove 
prostave so se najprej odvijate v slo
venskem kutturnem centru, v Ljub
ljani, kmatu pa v vseh večjih krajih

Stovenije. Potem so jih pričeti prire
jati tudi v zamejstvu in drugih mestih 
Evrope in preko nje - pač povsod, 
kjer je prisoten slovenski kutturni 
utrip.

Na Koroškem je Slovenska pro
svetna zveza Prešernovo proslavo 
sprejeta v svoj tetni kutturni program 
in se tako vktjučita v praznovanje vse
slovenskega kutturnega praznika. 
Letos na prireditev ob stovenskem 
kutturnem prazniku že drugič skupno 
vabita obe slovenski kutturni organi
zaciji - Slovenska prosvetna zveza in 
Krščanska kutturna zveza. Kot zna
no, bo prireditev v vetikem javnem 
studiu koroškega radia, spored pa bo 
posvečen 400-tetnici smrti Primoža 
Trubarja. Tako bo prišta do izraza 
naša naklonjenost vetikemu reforma
torju in človeku, ki je tiskat prvo slo
vensko knjigo.

Kot stavnostni govornik bo nasto
pit dvorni svetnik dr. Pavte Zabtatnik 
in ob tej priložnosti orisat pomen Tru
barjevega mesta v slovenski kulturi. 
Znani slovenski gtedatiški in filmski 
igratec Potde Bibič (ki je v fitmu 
Heretik nastopat tudi v vlogi Trubar
ja) bo izvedet recital Trubarjevih 
besedit, medtem ko bo MePZ Jakob 
Petehn Gattus pod vodstvom prof. 
Jožeta Ropitza zapet nekaj pesmi sto
venskih protestantov.

Prireditve ob stovenskem kuttur
nem prazniku se bomo prihodnjo 
sredo udeležiti v zavesti, da smo det 
cetote slovenskega naroda, kateremu 
koroški Stovenci po svoje plemeni
timo kutturno zakladnico.

KPD Šmihet praznuje 
80-tetnico obstoja

Med društvi, ki so oz. praznujejo 
80-tetnico obstoja, je tudi Katoliško 
društvo v Šmiheiu. Smihetski prosve- 
taši so za svoj jubitej pripravili obši
ren program prireditev, ki zajema 
razne zvrsti kutturne dejavnosti od 
gtedatiških in lutkovnih predstav, 
koncertov, skratka vsega, kar Šmi- 
helčani razvijajo na kutturnem pod
ročju, ob tej pritožnosti bodo v goste 
povabiti skupine in posameznike so
sednjih društev.

tamo k bogati kutturni dejavnosti in 
visokem društvenem jubiteju, želi
mo, da bi tudi v prihodnje biti tako 
uspešni kot dostej. Ob tej pritožnosti 
pa bi morda bito tudi na mestu, da bi 
priklicati v spomin bogato dejavnost, 
ztasti na odrskem področju, ki so ga v 
Šmiheiu razvijati v okviru SPD „Pe- 
ca", ki je v Šmihetu detovato v povoj
nih tetih. Pričevanje enega izmed ta
kratnih akterjev bi gotovo bita drago
cena dopotnitev kronike kutturne de
javnosti v Šmihetu.

Nekaj prireditev je ob jubiteju šmi- 
hetskega društva že bito. Z uspehom 
so uprizoriti Motierovo komedijo 
„Scapinove zvijače", srečanje s pesni
co in sktadatetjico Lenčko Kupper. V 
nedetjo, 8. februarja bo v šmihetski 
farni dvorani družinsko petje, v ne
detjo 15. bo na sporedu lutkovna 
predstava „Igra za obtake", niz jubi
lejnih prireditev pa bodo zakjučiti v 
nedetjo 22. februarja 1987, ko bo na 
sporedu stavnostna akademije ob 80- 
tetnici društva.

Ko šmihetskim kulturnikom česti-

VESTNIK
Izdajatelj in založnik: Zveza Slovenskih 

organizacij na Koroškem,
9020 Celovec, Tarviser StraHe 16. 

Uredništvo in uprava: 9020 Celovec, 
Tarviser StraHe 16
Telefon (0 42 22) 51 43 00-30/31/32/33 
Teleks 42 20 86 sndk a 

Tisk: Založniška in tiskarska družba z o. j. 
Drava, Celovec - Borovlje.

Zastopstvo za Jugoslavijo:
ADIT-DZS, Kardeljeva c. 8/It, p.p. 171 
61000 Ljubljana.
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Protestni v!ak 
na demonstracijo 

na Dunaj
6.30 - Odhod iz Ceiovca;

14.00 - povratek z Dunaja;

Z viakom v Ceiovec
Iz Podjune: 5.34 Dob. 5.39 Pti- 

berk-mesto, 5.42 Piiberk-dežela, 
5.46 Šmihel, 5.51 Metlova, 5.58 
Sinča vas, 6.06 Tinje/Kamen, 6.25 
Celovec.

Zadnji večerni vlak vozi ob 
18.51 iz Celovca v Podjuno.

Iz Beljaka: 5.30 Beljak, 5.39 
Podravlje, 5.43 Lipa-Rožek, 5.47 
Vrba - in prispe v Celovec ob 6.15.

Zvečer pa gre iz Celovca vlak 
proti Beljaku ob 18.50.

Z avtobusi v Celovec
Avtobusi bodo vozili 

iz sledečih krajev:

Proga 1:
5.00 Ločilo (posojilnica)
5.05 Brnca (avtobusna postaja)
5.10 Vodiča vas (avtobusna postaja) 
5.15 Bekštanj (avtobusna postaja) 
5.25 Loče (gostilna Pušnik)
5.35 Ledince (kulturni dom) 

avtocesta, Celovec

Proga 2:

5.15 Leše (gostilna Gabrijel)
5.20 Šentjakob (posojilnica)
5.25 Šentpeter (avtob. postaja)
5.35 Reka (hotel Antonič)
5.40 Rožek (avtob. postaja)
5.50 Vrba (avtob. postaja) 

avtocesta, Celovec

Proga 3:
5.00 Škofiče (zadruga)
5.10 Št. Ilj (pri pošti)
5.20 Zgornja vesca (avtob. postaja) 
5.25 Branča vas (avtob. postaja) 
5.30 Bilčovs (avtob. postaja)
5.35 Potok (avtob. postaja)
5.45 Čahorče (avtob. postaja)
5.55 Kotmara vas (avtob. postaja) 

Celovec

Proga 4:

5.15 Sveče (gostilna pri Adamu) 
5.20 Bistrica v Rožu (pri občini) 
5.30 Podsinja vas (avtob. postaja) 
5.35 Št. Janž (zadruga)
5.40 Svetna vas (avtob. postaja) 

Celovec

Proga 5:

5.00 Sele-cerkev (pri farnem domu) 
5.25 Bajdiše (gostilna pri Lenčiji) 
5.35 Doli (avtob. postaja)
5.45 Borovlje (avtob. postaja) 

Celovec

Proga 6:

5.00 Železna Kapla (hotel Obir) 
5.20 Miklavčevo (posojilnica)
5.30 Galicija (avtob. postaja) 

Celovec

Proga 7:

5.00 Globasnica (pri pošti)
5.05 Podjuna (gostilna Rižnar)
5.10 Belovče (avtob. postaja)
5.15 Kokje (avtob. postaja)
5.20 Dobrla vas (Sienčnik)
5.30 Škocijan (pošta)

Celovec

Proga S:
4.45 Stara vas (pri Šternu)
4.50 Boja vas (avtob. postaja)
5.00 Žitara vas (gostilna Rutar)
5.05 Mlinče (pri Kovaču)
5.10 Rikarja vas (avtob. postaja)
5.15 Št. Primož (pri Voglnu)
5.25 Št. Vid v P. (avtob. postaja) 

Celovec

Po vrnitvi z Dunaja v Celovec se 
bodo udeleženci demonstracije 
lahko vrnili s posebnimi avtobusi 
(na omenjenih progah) v svoje 
domače kraje.

Ostanimo stvarni, 
gospod giavar!

..Kjerko/; gre za .06A'c, fara je IVagaer 
ve<6to a a straai /aočat/t."

7o AaraAterlshAo o rfeze/aeat glavarja ta 
pretžsetlatAa AorojAtTt socta/Atov Wag- 
aerjtt je poda/ ajegov aeAdaajt' vr/tovat 
...sej'', bivši Aaac/er ta predseda/A 5PO 
KretsAv. /a ta 6o gotovo poztta/ zaaeapsAe 
ta po/tttčae vr/tae .svojdt aajožjt/t .sodelav
cev.

Da je aa tej oceat atarstAaj resateaega, 
pa .stao predr.settt fttdt AorosAt' ,S'!o venet' že 
večArat o&čtttdt aa la^fat Aožl, Ao sato z 
voddadt atest .s/tsalt zelo olda.statsAe bese
de, če s at o se predrzatlt' opozoriti aa aaša 
aere.šena vprasaaja. /a taAo se aaat godi 
tudi zdaj, Ao aaat IVngaer v lateatt ae.svete 
.straaAnr.sAe trojice delt aaaAe, Aer .sato se 
taAo daleč spozabili, da sato „511 aa cesto", 
anrne.sto da bi počaAa/t' aa pogovore s 
.straaAatul.

Pa je IVagaer v svoji vaeatt atarstAaj 
postavil aa glavo. V resalcl so bile straaAe 
tiste, At so se o aaslb vprašaajlb pogovar
jale la dogovarjale brez aas; tadl ajlbova 
..pedagosAa Aoatlslja" je svoj atodel Izde
lala brez sodelovaaja predsfavalAov slo- 
veasAe aarodae sAapaostt. Čeprav je ta 
atodel aastal v aeAaj arab la v atajbaeat 
Arogtt straaAarsAo Izbraalb la z dlreAtl- 
vaatt vezaalb aradalAov, ga staatrajo za 
edlao podlago la atožao rešitev. /Vit! z 
besedo pa also odgovorili aa temeljito pre- 
dl.sAttttratte la v sodelovaaja z aWrl/'.sLfMl 
la taedaarodalatl stroAovajaAl Izdelatte. 
pobttde la predloge za Izbol/iaH/e rlvc/ezlč- 
aega solstva, AaAor vse do daaes alsato 
dobili odgovora aa aase Izčrpae pripombe 
A omeajeaema atodeltt ..pedagosAe Aoatl- 
slje". Porej jegovoralA tta zadajea: zboro
vanja v Celovca povsem pravilno dejal, da 
„smo prisiljeni Iti aa cesto, Aer banjo nase 
rejormae predloge zaprte v predalllt polltl- 
Aov la Aer ločevalna polltlAa ttlma razaate- 
vaaja za nase želje po mlroljttbal Integraciji 
la za naše zabfeve po dvojezičnosti."

Če IVagaer la njegovi partnerji v trlstraa- 
AarsAeat paAta mislijo, da aas morajo 
pozivat: A stvarnosti, potem bt se morali

najprej pocaAatl za svoje nosove. Postav
ljati stvari aa glavo je namreč vse prej Aot 
stvarno. Po velja tadl glede Parajočega 
opozorila, da ae bodo dovolili ..medna
rodne fllslcrlrnlaacl/e" Avstrije. Kdo pa je 
vendar tisti, At v domači la mednarodni 
javnosti daje povod za Arltlčae ocene nv- 
sirljsAe maajslasAe polltlAe.' alt' tisti, At ae 
Izpolnjujejo mednarodni!: obveznost!-alt' 
tisti, At ae Izpolnjuje mednarodnih obvez
nost! - a/! tisti, Al je žrtev tega neizpolnjeva
nja?

VzroAe za sedanje bolj alt manj živčne 
reaAclje aa prireditve v podporo boju za 
ohranitev la Izboljšanje sAupae dvojezične 
šole je treba predvsem videti v dejstvu, da se 
aa KorošAem la po vsej Avstriji, pa tudi v 
drugih državah šlr! Arog ljudi, At ae sledijo 
več topemu ponavljanju gesla o Izpolnje
nem členu 7, marveč Arltlčao ocenjujejo 
oblastnlšAlpristop A reševanju manjšlnsAlh 
vprašanj. .Slabega glasu. At ga je prav 
zaradi tega dobila avstrtjsAa manjšlnsAu 
polltlAa v domači la mednarodni javnosti, 
tud! tlsAovna Aonjerenca, At jo bodo d. 
jebruarp: na Dunaju Imele AorošAe dežel- 
nozborsAe straaAe, ne bo mogla popraviti.

IVeAaj upanja pa le še ostane, Aer dunaj- 
sAa Aonjerenca menda časovno sovpada z 
odhodom AorošAe vladne delegacije na 
KliajsAo, Ajer se bodo AorošA! polltlA! ob 
tamAajšnjlh neprimerno večjih razsežno
stih morda le zavedel! ožine tu majhnost! 
AorošAe provincialne zap/anAanostl. 
Koten: bt namreč tud! pogovor med 
deželno vlado la predstavnlA! .Slovencev, 
A! ga je ffaguer napovedal za 24. jebruar, 
lahAo poieAa! v boljšem la plodnejšem 
ozračju.

Do pa seveda le pod pogojem, da razgo
vor ne bo samo alt bt' tu bomo Slovenci, 
AaAor že tollAoArat v zgodovin! In Aot Aaže 
tud! zadnji sAlep deže/nozborsAega odbora 
o ..AorošAlpotl", spetpostavljeni pred Izvr
šeno dejstvo, prosto po znanem pregovo
ru; KttceA, poberi drobtine pod mizo - ah' 
pa pogini...

^ Žeiezna Kapta:

Stefan Paviic — delovni jubi!ej
Obirčana Štefana Pavliča pozna nico zvestobe skromno počastili v 

sleherni občan Železne Kaple - kli- krogu zadružnih odbornikov in ob 
čemo ga za zadružnega Štcfija. Resda navzočnosti zastopnikov Zadružne 
je njegovo ime najtesneje povezano s zveze ter predsednika koroške zbor- 
poslovanjem domače zadruge. niče podeželskih delavcev (Landar-

25 let že dela Štefi Pavlič v kapelski beiterkammer). Imenovani so mu ob

Zadružniki čestita ju Štefanu Pavliču.

zadrugi in le redki se spominjajo, da 
je bil Štefi prej šofer pri občini.

Od strežbe, preko dovažanja blaga 
in materiala do poslovodske odgo
vornosti - vse je v tem času preizkusil 
in izvedel v zadovoljstvo vedno več
jega števila odjemalcev. Posebno pa 
se je razdal za podjetje ob gradnji 
novega zadružnega poslopja, kjer je 
sedaj ponudba večja in primernejša in 
kjer ima Štefi sedaj še več opravkov. 
Pri vsem mu je ostalo še časa in vese
lja za kulturno delo, za petje v 
..MePZ Zarja".

Pred nedavnim so njegovo 25-let-

Otroci iz Murske 
Sobote na Koroškem
40 otrok iz Murske Sobote je bilo 

prejšnji teden na smučarskem dopu
stu na Koroškem. Smučali so se na 
Osojščici, ob koncu tedna pa jih je 
sprejel celovški župan Leopold Gug- 
genberger, ki je ob tej priliki pouda
ril, da taka športna izmenjava krepi 
dobro sosedstvo. Tudi predstavnika 
Murske Sobote Andrej Gerenčar in 
Peter Brunec sta ob tej priliki izrazila 
prepričanje, da so kulturni in športni 
kontakti otrok važen košček mozaika 
v sodelovanju med obema regijama.

jubileju izrekli priznanje in čestitke.
Tudi domačini in znanci mu tem 

potom želimo poklicnih uspehov, 
osebnega zadovoljstva in zdravja, da 
nam bo mogel s svojimi sodelavci 
streči in strokovno svetovati še 
mnogo let.

Povrh pa še veselja za prepevanje!

Johap !Jader!ap
je pred tedni prejel čestitke in želje k 
svoji 70-letnici. Kot občinski odbor
nik je odločilno sooblikoval politični 
in gospodarski razvoj in napredek 
občine. A tudi v penziji še vrši neka
tere odborniške dolžnosti in najde čas 
za važne sestanke (saj je aktiven tudi 
kot predsednik krajevnega odbora 
ZSO).

Tako mu je predsednik POSOJIL
NICE v Železni Kapli pred kratkim v 
imenu odpora izrekel priznanje za 25- 
letnico odborništva in mu seveda 
čestital k življenskemu jubileju.

Johan-ovih 25 odborniških let je 
jasno vidnih tudi v razmahu domače 
denarne ustanove, osebnih 70 pa nik
jer ni zapaziti. Še na mnoga čvrsta 
leta!

Prireditve
ARGE KULTUR
(Delovna skupnost Kultura) 

vabi na
podijsko diskusijo na temo: 

„BENO HGT KLAGENFURT EINE 
KELLER STUDItTTHEATERSZENE?"
v ponedeljek, 2. 2. 1987 ob 19.00 
v poročni dvorani celovške mestne hiše. 
Diskusijo vodi dr. Manfred Moser.

CELOVEC
Kulturno društvo pri Joktnu 

razstava del
MONIKE KtRCHER 
„N(nosti na papirju" 

akvareli
do 19.2.1987

..Koroška solidarnost z Nikaragvo" 
vabi na predavanje in diskusijo:

^SOLIDARNOSTNO DELO 
KOT LIČNI PROCES"

Primer San Jeronimo, izkušnje z otroškim 
vrtcem. Zakaj podpiramo v prihodnje graditev 
šolskega poslopja?
Govori: Erwin Heller, predsednik društva „AR- 

Čas: petek, 6. februarja 1987, ob 20.00 uri

SVEČE
PUST S KOČNO

Čas: sobota, 7. februar 1987, ob 20.00 uri 
Kraj: pri Adamu v Svečah 
Prireditelj: SPD ..Kočna" v Svečah 
Za ples igra trio Drava
Sodelujeta: ..Sveška filharmonija" in ..Sketch 
Kočna"

Slovensko planinsko društvo Celovec in 
Slovensko prosvetno društvo 

„Rož" Šentjakob 
vabita na

Predavanje z diapozitivi
Na najvišji gori Bosne - Alagliču

v petek 6. 2. 1987 ob 19.31) uri v društveni 
sobi nad Posojilnico Šentjakob 
Predavatelj: Tonči Miklavčič, Šentjakob.

VABILO!
EINLADUNG!
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CELOVEC
GtMNAZtJSKt PLES

Čas: petek. 31). januar ]987. ob 20.01) uri 
Kraj: v hiši OGB (de)avska zbornica) 
[grajo: Henček, Bazar. DO IT. Hlod

RAD1ŠE
RADtŠKt PLES

Čas: sobota, 7. februar 1987, ob 20.00 uri 
Kraj: kulturni dom na Radišah 
Prireditetj: SPD ..Radiše" na Radišah 
Za ptes igrajo ..Fantje iz Podjune"

Prireditve v okviru 
80-tetniee KPD Šmihei 
DRUŽINSKO PETJE

Čas: nedelja, 8. februar 1987, 
oh 14.30 uri
Kraj: farna dvorana v Šmihelu 
Nastopajo: družine iz šmihelske 

okolice
OTVORITEV RAZSTAVE

Čas: nedelja, 15. februar 1987, 
ob 11.00 uri
Kraj: Posojilnica v Šmihelu 
Razstavljajo: Stanko Sadjak, 

Albert Krajger, Helmut Blažej 
POPKONCERT 

Čas: nedelja. 15. februar 1987, 
ob 19.00 uri
Kraj: farna dvorana v Šmihelu 

SLAVNOSTNA PRIREDITEV
Čas: nedelja, 22. februar 1987, 
ob 14.30 uri
Kraj: farna dvorana v Šmihelu

lutkovna premiera 
IGRE ZA OBLAKE

Čas: nedelja, 1. marec 1987, 
oh 11.00 uri
Kraj: v farni dvorani v Šmihelu 
Nastopajo: lutkarji KPD Šmihel

ŽELEZNA KAPLA
PLES ŠPORTNIKOV

Čas: sobota, 7. februar 1987, ob 20.00 uri 
Kraj: hotel Obir v Železni Kapli 
Prireditelj: SŠK ..Obir" na Obirskem 
Za ples igra ansambel Tineta Stareta

SPD ..Zarja" v Železni Kapli 
vabi na

PROSLAVO KULTURNEGA PRAZNIKA
v petek 6.februarja ob 19.30 uri v farni dvorani.

Sodelujejo: igralska skupina z recitalom ..Po
jem ti hvalnico" (Tone Kuntner); mešani pevski 
zbor ..Zarja"; Zlata in Dragiša Ognjanovič, soli
sta SNG Ljubljana-Opera; Tone Partljič, pred
sednik Društva slovenskih pisateljev.

Prisrčno vabljeni!

Zveza koroških partizanov 
vabi na

spominsko
svečanost

ki bo v nedeijo 8. februarja 
1987 ob 11. uri na pokopa- 
iišču v Svečah ob grobišču 
narodnega heroja Matije 
Verdnika-Tomaža in sobor
cev.

Na sporedu: polaganje ven
cev, nagovor in kulturni spo
red, nato tovariško srečanje.

Počastimo z našo udelež
bo spomin mrtvih junakov, ki 
so darovali živijenje za svo
bodo v borbi proti fašizmu!

Glavni odbor

DOM V TINJAH

* v nedeljo, t. februarju, od 9. do t7. ure 
DUHOVNE tN ORGANtZACtJSKE

SMERNtCE ZA VOLITEV 
NOVIH ŽUPNtJSKHt SVETOV 

Nedeljska maša je v programu vključena! 
Spremljevalca: Jože Kopeinig, Peter Hribernik 

* v četrtek. 5. februarja, ob 19.30 uri 
EGIPT - NJEGOV St JAJ tN 

NJEGOVE SOtTALNE RAZMERE, nem. 
Predavata: Peter Quendler in Ruth Gruber 
Po predavanjih odprtje prodajne razstave sten
skih preprog in nakita iz Egipta!

# od ponedeijka. 9. februarja, ob 9. uri 
do nedeije. t5. februarja, ob <3. uri 

SUKANJE tKON 
Voditeljica: Anica Vrečar, Linz

* v ponedeljek. 9. februarja, ob 19.30 uri 
UTERARNt VEČER: „DELA SAMOTE", nem. 
Gyorgy Sebestyen bere iz svojega romana „Dcla 
samote"

GALERIJA TtNJE:
Razstava del Valentina Polanška - Aton (še do 
4. februarja 1987)

PRODAJNA RAZSTAVA
del Norberta Grčarja in Rudija Dolžana

MENJAVA DENARJA
Stanje v četrtek 29. januarja 1987.

Za 100 dinarjev dobite 2.10 šil.
Za 100 dinarjev plačate 2.80 šil. 
Za 100 lir dobite 0.96 šil.
Za 100 lir plačate 1.02 šil.
Za 100 mark dobite 694.45 šil.
Za 100 mark plačate 710.75 šil.

Kaj ptačajo kmetje 
za kmetijsko zbornico?

Prispevki, ki jih morajo kmetje 
piačevati ielno kot „davck" kmetijski 
zbornici, vedno spet burijo duhove. 
Predvsem, ker marsikateri kmet 
nima občutka, da hi ga zbornični 
funkcionarji res zastopati. Na zadnji 
seji kmetijske zhorniec je zato pred
sednik Dcutsehmann razčtenit te 
kmečke prispevke. Prav gotovo ti 
podatki zanimajo tudi naše bratce. 
Letno ptačuje 6785 kmetov na

Koroškem 56 šitingov 
„kmctijskcga davka";
7604 maksimatno 320 šit.;
3600 med 320 in 470 šit.;
4887do It00 šit.;
27!7do3130 šit.;

444 do 6650 šit.; 
okoti 250 do 9900 šit.

V tetu t985 je kmetijska zbornica po 
tej poti imeta 24,8 mitijona dohod
kov.
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Poročita z Dunaja-Poročita z Dunaja-Poročita z Dunaja-
Centratni sekretar SPO KeHer v K! ubu stovenskih študentov in študentk na Dunaju:

Manjšinsko vprašanje nikakor ni „Koroška zadeva"
V A/a/a; v/racask;/; ^ač/eatov Ha Daaa/a ;'<? /a/ /acack/; v go.sre/; dr. 

Hemrfch JVeMer, ceatra/a; scArca;;' SPO. Predava/ ;'e o odnosa sorad/sdear 
straake do /aaaj.sraskcga vprašanja aa Korošca;. /z.s/cr/ck a;'egov;7; /zr a/aa;. 
soc/a/Mdcaa ^rraaPa Por ce/ora a a; Za' /a/a ie vedao r/sra vee;'a.sPa .s/raaPa, P; /ara 
aajveč razaarevaay'a za od/rrra vpraPaa;'a ra /rroP/eare araajp/a. V razprav; .s 
P/aPaP; pa je rad; oPrdo deja/, da v srra/;P; saaa a; eao/ao.sr; v oceajevaaja 
a:aap';a.spega proP/eara; pror;.s/ovja da pograjajo očdaa v Pop; a;ed razPča/ar; 
srrapaa; ;'a PoroPPa deže/aa orgaa;'zac;)a v a;ar.s;'eea; ded; drag;ar režapaa 
PaPor d;a;ajsPo vod.srvo.

Uprav;čea;P poaa.s/ePov prod /aaaj.sra.sP; podaP; SPO dr. Tfeder a; a;oge/ 
razPrea;ea;d. Pač pa ara je aspe/o s srvarao doPr;ar ;a od paPPPe poz;dvao 
sprejer;/a rejeraroar aaPazad, da oPsraja po/eg PoroPPe „.soe;a/;.sdčae j;aprod- 
;aaaj.;;'a.spe; zave.sd" Se draga zave.sr .SPO ;a da .se aa ajca/po^/ag; /aPPo razv;'- 
jara saapar;ja ;'a razaarevaaje za .s/ovea.sPo araajS;ao - do.sdPrar rad; v voddadr 
grear;j;7; s*rra;;Pe šara e, ae Maro aa Paz;. O rear je aa AoroSPea: arogoče /e 
.saapa;. /z spaaea Paje prav;'ča;P (-a/; re.srac; aa /p; P o; saaa/; od sePe zavzedP-j 
Po Poačao rrePa zdraar/d aeParere voddae .soe;a/;.sr;čae po/d/Pe aa AoroSPear.

Pra/cea; ;a Pra/Paa; pa podajaaro v srrajea; oP/;P; /zvajaaja dr. A*e//erja.
Uredništvo

Po prvih priložnostnih stikih s 
koroško (manjšinsko) stvarnostjo se 
je dr. Keller s Koroško seznanil bolj 
podrobno preko svoje advokatske 
dejavnosti, zlasti pa preko fenomena 
KHD: Po lastni definiciji navaja svoj 
nastanek v petdesetih letih, tako Kel
ler, dejansko pa goji dosti starejše tra
dicije. Nemški nacionalizem ima v 
gotovih področjih osrednje Avstrije 
stara zgodovinska ozadja, toda ni
kjer ga danes ni mogoče popolnoma 
ločiti od poznejšega nacionalsocia
lizma, zlasti na Koroškem ne, kjer je 
KHD z različno močjo zasidran v 
vseh strankah. Močni nemškonacio- 
nalni potencial se je na Koroškem ne 
nazadnje prikazal ob preteklih pred
sedniških volitvah, še bolj se ga je pa 
znal poslužiti Haider.

Referendum bi se dalo 
tudi spregiedati...

Podobno je tudi z obravnavo šol
skega referenduma. KeHer: Referen
dum KHD-ja v resnici nič ni prinesel, 
saj bi ga celo na Koroškem lahko 
spregledali, a kljub temu koroške 
deželnozborske stranke mislijo, da ga 
morajo upoštevati. Dejstvo pa je, da 
so koroške razmere že zdavnaj manj
šini sovražne. Pomislimo le, tako 
KeHer, kakšen vik in krik bi na pri
mer povzročila samo zahteva po 
neobveznosti verskega pouka v 
šolah, če bi kdo predlagal, da morajo 
starši otroka k veronauku izrecno pri
javiti - še pomisliti ne bi mogii na to. 
KHD pa je na tak način že 1958 uve
ljavil svoje predstave.

Manjšinsko vprašanje nikakor ni 
koroška zadeva

Manjšinsko vprašanje, tako KeHer, 
nikakor ni samo koroška zadeva, 
čeprav nekateri tako misiijo in delajo. 
Gre za izrecno vseavstrijsko vpraša
nje, in to ne zgolj po pravnih vidikih. 
Avstrijsko bistvo izhaja iz večnarod- 
nosti, ki korenini v ustroju nekdanje 
monarhije in ki je postala podlaga za 
avstrijsko - nikakor pa ne za kakšno 
nemško-nacijo in kulturo. Za časa 1. 
republike je ta zavest še premalo 
prodrla, zato pa je dandanes tembolj 
utrjena v avstrijski ustavi preko Av
strijske državne pogodbe. Vsi 
poskusi podminiranja državne po
godbe - bodisi v vprašanju manjšin 
bodisi v težnjah priključitve k EGS ali 
oborožitve z raketami - so jasno neu
poštevanje tega zakona, torej protiu
stavni in nikakor ne v skladu s statu
tom nevtralnosti.

Delovanje KHD ni v skladu 
z določili ADP...

V zvezi z Avstrijsko državno 
pogodbo je dr. KeHer zlasti poudaril, 
da je lahko nastala predvsem tudi po 
zasiugi koroških partizanov - čeprav 
tega, tako KeHer, na Koroškem 
nočejo slišati; toda brez dvoma je to 
bil bistven doprinos za osvoboditev 
Avstrije!

Žal, tako KeHer dalje, so v 7. členu 
ADP podane samo osnove manjšin
skih pravic, ne pa tudi dovoli jasne 
smernice za izvršilne ukrepe. Se pre
den je bilo mogoče pričeti z izdelavo 
le-teh, se je začel spet uveljavljati v 
razpravi ponovno oživljeni KHD, 
čeprav je jasno, da tudi njegovo delo

vanje z določili ADP ni v skladu, saj 
je protimanjšlnsko. Očitno se tega 
dejstva nihče ni dovolj zavedal, in 
tako je lahko prišlo do ukinitve ob
veznega dvojezičnega šolstva in tako 
ceio danes doživljamo poskus segre
gacije manjšine v šoli in nastajanje 
geto-modeiov.

Odločitve
samo s privoljenjem manjišne

KeHer je nato dejal, da so o takih 
modelih tako v predstojništvu 
stranke kot tudi v starem ministrskem 
svetu obstajala druga mnenja. Tako 
je bil bivši minister za pouk dr. Moritz 
izrecen nasprotnik ločevanja, fn 
deželni glavar Wagner da je pristal na 
pogoj bivšega zunanjega ministra 
Jankowitscha, češ sprememba dvoje
zičnega šolstva se naj vrši samo s pri
volitvijo manjšine. Ministrski svet se 
je na eni izmed sej posebej bavil z 
vprašanjem dvojezične šoie na Koro
škem. Smernice da so ostale iste in 
obvezujoče, tako KeHer, čeprav 
sedanja državnovladna konstelacija 
nikakor ni taka, da bi ugodno vplivala 
- ne na manjšinsko vprašanje ne na 
mednarodni ugled.

Neenotna SPO?
Razprava je navsezadnje privedla 

tudi k vprašanju „zakaj taka neenot
nost v SPO?". Pozitivna izvajanja 
centralnega sekretarja so bila deležna 
tudi pikrih pripomb, češ dobri govori 
in pozitivna stališča na eni strani žai 
še ne pomenijo ravno tako dobrega in 
pozitivnega ukrepanja na drugi stra
ni, v vsakdanji politiki. SPO da na 
Koroškem vozi po nemškonacional- 
ncm tiru, na Dunaju pa da se protitež- 
nje ne uveljavijo... KeHer se je nato 
zadrege skušal rešiti s formalno raz
lago o federalističnosti SP. ki dežel
nim strankarskim organizacijam pre
pušča mnogo možnosti za lastno poli
tiko, kar trna za posledico marsika
tere napetosti med deželnimi vodstvi 
in dunajsko centralo. Tako je pač 
lahko nastala tudi situacija, da 
Korošci govorijo o tem, da bodo „ko- 
roške zadeve" sami reševati, je dejal 
KeHer. On sam da se bo potrudil, 
tako KeHer ob zaključku, svoje misli 
o manjšinskem probiemu tolmačiti 
tudi drugim v stranki: Nisem mnenja, 
da sedanje rešitve glede topografskih 
napisov, uradnega jezika in šolstva 
utrezajo načelom 7. člena ADP.

USch.

„Bo Koroška še v 21. stotetju 
vežbatišče nemškega nacionalizma?"

Izreden in skoraj nepričakovan 
odziv je pretekio nedeljo imela prire
ditev v prid obrambe dvojezičnega 
šolstva na Dunaju, ki jo je organiziral 
„Republikanski klub - Nova Avstri
ja" v dunajski ..Hiši knjige": Nad 200 
poslušalcev, posebno iz intelektual
nih krogov, zlasti še učiteljev in 
medijskih delavcev, ki so kot taki 
važni multiplikatorji javnega mnenja 
v dunajski družbi, je sledilo podijski 
diskusiji na temo: „Zweisprachige 
Schulen in Sudkarnten - Sollen slo- 
wenisch- und eutschsprachige Kinder 
gcmcinsam im Geistc von Tolcranz 
und gegenseitigen Verstiindnis erzo- 
gen werden oder soli Kiirnten bis ins 
21. Jahrhundert ein Exerzierfeld des 
Deutschnationalismus bleiben?"

Govorniki Franci Zwitter, Susanne 
Dermutz, Gero Fischer, Wo!f in der 
Maur, Marjan Sturm in Karel Smolle 
so poslušalce v kratkih uvodnih refe
ratih seznanili s koroško stvarnost
jo in zgodovino ter z znanstvenimi in 
pedagoškimi problemi, ki bi jih prine
sla načrtovana ločitev otrok po jezi
kovnih kriterijih, na kar se je razvijala 
skoraj štiriurna diskusija z disciplini
rano vztrajajočo publiko. Glavni 
tenor celotne prireditve je bil, da 
manjšinsko vprašanje na Koroškem 
m š tem v zvezi trenutno še posebno 
napad na dvojezično šolstvo nikakor 
ne sme ostati omejeno na Koroško,

ker je vsakršna rešitev ali nerešitev 
tega vprašanja važen indikator za 
vseavstrijski demokratični in antifaši
stični značaj in razvoj.

Govornik Republikanskega kluba 
- Nova Avstrija, Silvio Lehmann je 
ob koncu prireditve strnil prispevke 
diskutantov, ko je dejal, da se bo ta 
skupina v prihodnje še boij posvečala 
manjšinskemu vprašanju in da bo 
samoumevno mobilizirala vse moči in 
vse demokratične sile na Dunaju, da 
bodo preprečili ločitev nemško- in 
slovenskogovorečih otrok v šoiah; 
prvi važni korak v to smer bo gotovo 
demonstracija v soboto. Udeleženci

jo razumejo kot začetek novih in 
nadaljnjih akcij in še intenzivnejšega 
dela v manjšinskem vprašanju, tudi v 
okviru Republikanskega kroga - 
Nova Avstrija, v katerem mislijo 
ustanoviti delovno komisijo za vpra
šanja narodnih skupnosti v Avstriji.

Druga taka prireditev pa je bila že 
dan poprej v študentskem domu 
Panorama, kjer je izvedel Akcijski 
komite proti oživtjanju fašizma 
anketo o situaciji koroških Slovencev 
ter o naraščanju neonacizma in 
desnega ekstremizna v Avstriji.

F. Z.

Močen odziv na poziv
Tajnik ZSO Marjan Sturm je pri 

tiskovni konferenci v dunajski Con- 
cordiji kot zelo pozitivno dejstvo 
lahko opozoril na široko podporo 
demokratičnih Avstrijcev v boju za 
ohranitev skupne dvojezične šole. Pri 
tem je opozori) predvsem na dejstvo, 
da očitno vsa intelektualna Avstrija 
stoji na strani manjšin. Tajnik NSKS 
Franc Wedenik in Peter Štern 
(KSŠŠD) sta poročala o stanju pri
prav na' sobotno demonstracijo, 
zastopnik HAKa Peter Tyran pa je 
poudaril, da tudi gradiščanski Hrvati

stojijo za zahtevami koroških Sloven
cev, da pa gre tudi za pravice vseh 
manjšin v Avstriji. Gero Fischer, kot 
govornik Komiteja znanstvenikov pa 
je podal kritiko šolskih modelov 
koroških strank in KHDja, hkrati pa 
opozoril tudi na predloge s strani 
Strokovnega združenja po šolskih 
poskusih. Državni poslanec Karel 
Smolle pa je govoril o tem, da bo 
preko parlamentarnih zahtev skušal 
vplivati na diskusijo o šolstvu ter tudi 
z nastopi v parlamentu ojačiti infor
macijski tok o težavah in potrebah 
manjšin.

TRfBUNA BRALCEV - TRIBUNA

Odgovor
(aaprgcej ae.sraa;ao opombo arcv/a/s/va -S/or*. ves/mTta 9. 7. /9R7)

Če bi uredništvo SV malo bolj 
solidno zasledovalo moje delo, bi mu 
bilo že dolga leta znano, da jaz zbiram 
in zapisujem domača imena vseh vrst 
(posebno hišna in ledinska) in jih 
fonetično natančno - tudi z muzikalič
nimi poudarki - zabeležim, kakor jih 
slišim pri pristnih domačinih. Seveda 
jih zapisujem v narečju, ker so se te 
tako ohranila skozi mnoga stoletja do 
današnjega dne. In ponovno izjav
ljam, da pri svojem tridesetletnem 
imenoslovnem delu (=zbiranju) 
zavestno še črkice oz. še polglasnika 
in poudarka nisem spremenil in ga 
tudi ne bom, nobenemu na Ljubo. 
„Slov. pravopis" sem pa do sedaj ver
jetno vsaj tolikokrat .konsultirai' 
kakor vsak urednik SV, če ne več
krat. Pavšaino zavračanje gotovo ni 
prava kritika.

Jaz torej naša avtohtona domača 
imena zbiram in se pozanimam pri 
tem delu pri pravih - tam rojenih in 
tam živečih domačinih - informantih. 
To je že zaradi tega zelo važno, ker se 
je v naših krajih (posebno v Rožu) v 
zadnjih časih arondiraio in bodo šla 
ledinska imena najhitreje v pozabo, 
ker novi posestniki - tudi domačini - 
njive, travnike in tudi druge parcele 
na novo uredijo (navadno jih poveča
jo) in pri tem se številna ledinska 
imena pozabijo, ker jih ne potrebu
jejo več. Pa tudi hišna imena niso več 
povsod „v modi". V starih katastrih

Ni siučajno,
da urednik slovenskega radijskega 

sporeda v diskusiji v živo, ko eden 
izmed udeležencev govori o izkuš
njah gradiščanskih Madžarov v sosve
tu, neposredno, po telefonu vpraša 
prizadete. To mu narekujejo 
poklicna etika, radijski zakon in 
zadolženost poslušalcem, ki žele biti 
informirani iz prve roke. Urednik 
išče in zbira dejstva, ne ponuja svo
jega lastnega mnenja.

Tako, kot je dipl. inž. Feliks Wie- 
ser zanj kot predsednik ZSO pred
stavnik osrednje organizacije na 
zunaj, Narodnostni sosvet Madžarov 
na Gradišču zastopa njegova soglas
no imenovana predsednica Juiiane 
Tolly. Imre Gyongye je jeseni na 
doslej največjem srečanju narodnosti 
v Oberwartu referirai kot predstav
nik Madžarov na Gradišču.

Če oba neposredno dajeta dru
gačne izjave kot posredno nekateri 
njuni koroški tolmači, to ni greh 
urednika.

O zborovanju v Celovcu in de
monstraciji na Dunaju je bilo in bo sli
šati v slovenskem radijskem sporedu 
korektne informacije. Brez občut
nega angažmaja. Slučajno?

Gotovo ne. Še enkrat: radio posre
duje poslušalcem fakte, ne pa oseb
nih mnenj in tolmačenj urednikov. Po 
radiu in drugih sredstvih javnega 
obveščanja so bili naši rojaki informi
rani dovolj, da so si ustvarili lastno 
prepričanje. Odločili se bodo, ne da 
bi jim mi solih pamet, brez prisile in 
netenja strasti in emocij po radiu.

Siovenski uredniki se bodo tako 
kot tudi vsi drugi koroški Slovenci 
osebno angažirali po lastni presoji. 
Parole ali žegen, polemike in pritisk s 
central zanje danes in tudi jutri niso 
podlaga, na kateri bi si ustvarjali

Mirko Bogataj, 
vodja stovenskega 

radijskega sporeda

Simbolična akcija
Pravtako v torek dopoldne pa se je 

na dunajski Koroški cesti s simbo
lično akcijo pojavil tudi proponentni 
komite, ki si je zastavil cilj, da usta
novi Društvo mladih pripadnikov 
manjšin, ki se nočejo asimilirati. Tu 
gre za aktiviste Kluba slovenskih štu
dentov in študentk na Dunaju, klu- 
baše v Gradcu, Hrvaški akademski 
klub, mladino gradiščanskih Madža
rov, KUGO, KDZ, Katoliško miadi- 
no, ZSM in akademijo slovenskih 
teologov. Pri akciji so postavili infor
macijsko mizo in pozivali na demon
stracijo.

so zapisana le nekatera imena in 
mnogokrat v zelo popačeni in izmali
čeni obliki. V resnici pa ima oz. je 
imel vsak „blek" svoje ime! Če pa 
pride naša zemlja tujcem v roke, je pa 
to sigurna smrt vseh naših starih 
domačih imen. Smatram se kot zbira
telja in ohranjevalca. Če pomen (eti
mologijo) kakega imena odkrijem, se 
pa veselim. Hočem pa predvsem 
tovrstno gradivo ohraniti verodo
stojno poznejšim - bolj izobraženim 
„resničnim strokovnjakom", ker se 
na Koroškem lahko zgodi, da teh 
nazivov ne bomo mogli več dolgo 
časa zapisovati. Imel sem srečo, da 
sem vsa hišna, gorska, ledinska, 
vodna etc. imena našel še živa ter 
nepopačena in jih konzervira).

Moje radijske oddaje imajo pa v 
prvi vrsti namen, buditi na poljuden 
in zabaven način v ljudeh zanimanje, 
ljubezen ter spoštovanje do teh 
pomembnih kulturnih vrednot, do 
naše koroške (rožanske) dediščine. 
To mi je do gotove mere že uspeto. 
Zdi se mi pa, da to dejstvo nekaterimi 
(redkim) na žalost ne gre prav v 
račun. Ker sem razpravljal do sedaj 
večinoma o rožanskih imenih, sem se 
posluževal tudi rožanskega nareč
ja, ker tako naši domačini (= Rožani) 
najbolje in najhitreje zapopadejo, za 
kaj gre. Prej sem že omenil, da so 
imena ohranjena vsa v narečni obliki. 
Zato je tudi upravičeno razpravljanje 
v rožanščini. Ker so me pa šole prist
nemu domačemu narečju že precej 
odtujile, tudi to snov zapišem fone
tično pri svojih informantih, ki svojo 
domačo govorico še uporabljajo. 
Tudi to narečno gradivo je avtentič
no To niso izrodki moje fantazije.

K članku „Procvit in propad 
Medvedjega dota" (9. 12. 1986) bi le 
to pripomnil (kot domačin, katerega 
babica je bila Rutarjanka), da se 
imajo oz. so se imeli nekdanji prebi
valci te doline za Rutarjane, ki so 
doma v Rutah tantre. V župnijskih 
knjigah v Svečah je zapisano tudi 
„Zavrh", v urbarju iz leta 1541 pa 
„Vnderm Gupf". „Medji dov" so 
imenovali stari Rutarjani le en del 
proti prehodu na Kranjsko. Tam pa 
gre steza skozi „Medji dol" v „Javor- 
niški rovt".

dr. Anton Feinig

Zakaj mora teči 
tudi kri?

Manifestacija slovenskih in nem
ških Korošcev za ohranitev dvoje
zične šole 22. 1. 1987 je bila preprič
ljiva izpoved zlasti naše mladine za 
mirno in skupno sožitje obeh narodov 
na Koroškem. Motila sta me pri tem 
edinole - in to kar precej - meč in kri 
v zadnji puntarski pesmi, ki naj bi jo 
bila zapela cela dvorana kot neke 
vrste program. Ali res ne izhajamo na 
naših manifestativnih prireditvah 
brez podtalnega poziva k nasilju? Ali 
se nam samim ni zgodilo v zgodovini 
dosti nasilja, da ne bi vedeli, kaj po
vzroča meč? Koroškemu Heimat- 
dienstu upravičeno očitamo, da z 
naslado prepeva na svojih prireditvah 
zadnjo kitico koroške deželne himne: 
Wo man mit Blut die Grenze schrieb. 
Ali se moramo posluževati iste „B!ut- 
und-Boden"-terminologije pri svojih 
pravičnih zahtevah, ki naj bodo 
usmerjene v strpnejšo in lepšo bodoč
nost obeh narodov na Koroškem? To 
bi rad vprašal organizatorje, obenem 
pa bi jim čestital k sicer nadvse uspeli 
manifestaciji odločnosti in skupnega 
sožitja v skupni domovini.

Dr. Reginatd Vospernik

Opomba uredništva
V rubriki ..Tribuna bralcev" objav

ljamo od časa do časa dopise, ki jih 
prejemamo za objavo v našem listu. 
Pri tem izrecno poudarjamo, da v 
posameznih prispevkih izraženo 
mnenje ni nujno tudi mnenje ured
ništva.
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Zur Lage der ethnischen Minderheiten in Osterreich, 
besonders zu der der S!owenen in Karnten.

Kurzbericht und empfehiende Vorschiage
zur Kenntnis der Osterreichischen Rektorenkonferenz in ihrer Pienarsitzung am 12. und 13. Janner 1987

Die Osterreichische Rektorenkonferenz hat in ihrer Pienarsitzung am 12. und 13. Janner 1987 un- 
ter anderem auch einen TagesordnungspunktMinderheiten in Osterreich" erortert. Im Ergebnis ih
rer Beratungen hat sie einen kurzen Bericht zur Lage der ethnischen Minderheiten in Osterreich, be
sonders zu der der Siowenen in Karnten, zur Kenntnis genommen und einstimmig beschiossen, eine 
osterreichweite Universitatskommission unter Heranziehung nationaler, gegebenenfaHs auch inter- 
nationaier Fachleute zu bilden, die die Lage und RechtssteHung der Minderheiten in Osterreich beur- 
teilen und Empfehlungen ftir deren Verbesserung ausarbeiten soh. Dieses interdiszipiinar zusam- 
menzusetzende Gremium von Experten (aus Rechts- und Staatswissenschaft, Geschichtswissen- 
schaft, Padagogik, Sprachwissenschaft, Politologie, Soziologie und Wirtschaftwissenschaft) wird in 
Zusammenarbeit mit der Universitat Kiagenfurt durch das Prasidium der Osterreichischen Rekto
renkonferenz eingesetzt werden, um zu einem Zeitpunkt, da die Reste von friediicher Gemeinsam- 
keit der Mehrheits- und der Minderheitskultur wegen der Frage des zweisprachigen Schuiwesens be
sonders in Karnten sehr bedroht sind, auf den hohen poiitischen und kuhureHen Wert der sprachli- 
chen und ethnischen Vielfalt in unserem Lande nicht nur hinzuweisen, sondern ihn auch wissenschaft- 
hch zu untermauern. Es geschieht dies in der Absicht, fur die betroffenen Regionen einen wichtigen 
Impuls fur eine positive Entwick!ung der Minderheiten zu setzen und so die dort oft herrschende ab- 
lehnende Haitung gegenuber Zweisprachigkeit und bikultureHer Identitat zu vermindern, sowie an- 
zuregen, die Einstellung gegenuber Angehorigen osterreichischer Minderheiten und deren Forde- 
rungen nochmals kritisch zu uberdenken. In unabhangiger Gutachterfunktion soHen alte bisherigen 
Vorschiage gesichtet und verfassungs- und staatsrechtiiche sowie padagogisch-soziaiwissenschaftii- 
che Entscheidungshiifen vorbereitet werden.

Fur diese Zieie hat sich ubrigens die Universitat Kiagenfurt seit jeher eingesetzt und in der Karnt- 
ner Schuifrage sehr ausfuhriiche und voilstandige Verbesserungsvorschlage gemacht. Sie vertritt da- 
her die Meinung, vor jeder Entscheidung in dieser Frage den Sachverhait abermais prilfen zu iassen. 
Sie ist mit dieser Haitung nicht nur bei der osterreichischen Rektorenkonferenz auf positive Resonanz 
gestoBen, muBte es sich aber auch gefaiien iassen, daB sie vom Obmann der Freiheitiichen Partei 
Osterreichs dessentwegen bioBer Kritiktibung geziehen wurde, ohne daB sie Aiternativen aufzuwei- 
sen hiitte. Abgesehen davon, daB dies nicht zutrifft, versteht die Universtitat Kiagenfurt ihr Engage- 
ment in dieser Frage auf das Ziei hin, Losungen fur eine Vermehrung friediicher Gemeinsamkeit der 
Voiksgruppen zu erarbeiten und ein verstandnisvoiies BewuBtsein fur die bedriingte poiitische, sozia- 
ie und kuitureiie Lage der Minderheit herauszubiiden. Dazu soiite es zum jetzigcn Zeitpunkt noch 
nicht zu spat sein.

Der voriiegende Artikei ist der Bcricht an die Gcsamtostcrreichischc Rektorenkonferenz, vom 
Kiagenfurter Prarektor Dr. Hodi verfaBt wurde. Wir drucken ihn auch deshatb ab, weii eine einheiii- 
ge Bestiitigung dieses Berichtes durch aiie Rektoren der osterreichischen Universitaten auch kiar be- 
weist, daB sich die Trennungsbefurworter auBerhaib der wissenschaftiichen Bcgrilndung und Erorte- 
rung bewegen.

Bei der Fortsetzung des statistisch 
ersichtiichen Trends (siehe untenste- 
hende Tabetie) ist es nur mehr eine 
Frage der Zeit. wann samtliche Min
derheiten auf osterreichischem 
Staatsgebiet verschwunden sein wer- 
den, und dies trotz positiver gesetzli- 
cher Bestimmungen iiber den Schutz 
der osterreichischen Minderheiten 
und zahireicher minderheitenfreund- 
licher Absichtserklarungen oster
reichischer Poiitiker. Der Grund fur 
die deuthch merkbare Assimilation 
der verschiedenen Voiksgruppen 
iiegt nicht so sehr an der offiziellen 
Poiitik den Minderheiten gegenuber, 
sondern vieimehr in einer ethnozen- 
trischen, oft auch xenophoben Hai
tung der Mehrheitsbevoikerung. Die 
vieien kieinen Nadeistiche, die Ange- 
horige der Mehrheit den Angehori
gen der Minderheit tagtaglich verset- 
zen, zeugen von dieser Haitung. Dies 
kann gieich nach der Geburt eines 
Angehorigen der Minderheit begin- 
nen, wenn der Standesbeamte sich 
weigert, den von den Eitern gewaiten 
Namen fur das Kind zu akzeptieren, 
weii er nicht im Reigster der in Oster
reich zutassigen Namen geffihrt wer- 
de, und endet nach dem Tod, wenn 
die Angehorigen aus Angst vor sozia- 
ier Achtung die Inschrift auf dem 
Grabstein nicht in der Muttersprache 
des Verstorbenen verfassen iassen. 
Die Assimiiation der verschiedenen 
in Osterreich anerkannten Voiks
gruppen erfoigt unterschiediich; sie 
ist abhangig von geseiischaftiichen 
Faktoren, durch die sie begiinstigt 
bzw. gehemmt wird. A. Suppan (Die 
osterreichischen Voiksgruppen. Ten- 
denzen ihrer geseiischaftiichen Ent- 
wickiung im 20. Jahrhundert. Wien 
1983, Seite 12) nennt unter anderem 
foigende assimiiationshemmende 
Faktoren:

# die siediungsgeographische Ge- 
schiossenheit der Ansiedlung;
# einen hohen Grad der bewu8ten 
Gruppenbiidung und eine entspre- 
chende Dichte ihrer Organisationen;

# die reiative wirtschaftiiche Unab- 
hangigkeit der Gruppe;
# soziaie Aufstiegsmoglichkeiten 
innerhaib der Gruppe;
# Mogiichkeiten der poiitischen 
Partizipation ais Gruppe;
# den gieichwertigen Einsatz ihrer 
Sprache und Kuitur auf aiien Ebenen 
der Kommunikation;
# die Festigung des eigenen Sozial- 
prestiges.

Diese Faktoren haben ftir die 
osterreichischen Voiksgruppen un- 
terschiediiche Bedeutung, beispiels- 
weise spieien sie ftir die Tschechen in 
Wien die geringste Roiie. A. F. Rei- 
terer (Doktor und Bauer. Ethnischer 
Konfiikt und soziaier Wandei. Die 
Soziaistruktur der siowenischen Min
derheit in Karnten. Kiagenfurt 1986, 
S. 77) merkt an, daB sich die Tsche
chen im ietzten Stadium der Assimi
iation befinden, da ftir sie die tsche- 
chische Sprache nur mehr eine foikto- 
ristische Bedeutung habe und keine

psychische oder soziaie Notwendig- 
keit mehr sei. In einer ahnlichen Lage 
befinden sich die Ungarn im Burgen- 
iand. Auch fiir sie haben die assimiia- 
tionshemmenden Faktoren wenig 
Bedeutung, obwohi sich in ietzter 
Zeit eine gewisse Trendumkehr in

Teiibereichen feststeiien IaBt, z. B. 
eine tiberproportional hohe Zahi von 
Akademikern und Maturanten und 
ein reiativ hoher Anteii intensiviert 
die Wirtschaftsbeziehungen, und kui
tureiie Kontakte dtirften ebenfaiis ei
ne assimiiationshemmende Wirkung 
haben. Was die burgeniandischen 
Kroaten betrifft, so weist A. Suppan 
(a. a. O. S. )33) darauf hin, daB sie 
vor atiem durch berufiich bedingte 
Abwanderung und Anpassung an 
deutschsprachige Arbeitsbedingun- 
gen zur Assimiiation gedrangt wer- 
den. Fiir die Kroaten des Burgenlan- 
des ist es aiierdings ieichter, ihre 
Sprache zu sprechen. Im Gegensatz 
zu den Karntner Siowenen konnen 
sie dies zwangios und angstfrei tun, 
wiihrend die Siowenen in Karnten da- 
mit jedesmai einen Bekenntnisakt 
abiegen.

Fiir aiie osterreichischen Voiks
gruppen giit, daB sie vermutiich voiiig 
von der deutschsprachigen Mehr- 
heitskuitur aufgcsogen werden, wcnn 
nicht entschiossener und besser ais

bisher assimiiationshemmende MaB- 
nahmen getroffen werden. Assimiia
tion von Minderheiten ist ein geseii- 
schaftiicher ProzeB, der einen groBen 
historischen und kuitureiien Veriust 
mit sich bringt, da eine Sprache, eine 
Tradition und eine ganze gewachsene 
Kuitur dabei sterben. Er ist grund- 
satziich nicht wunschenswert. Fur die 
Betroffenen bedeutet er angstvoiies 
Verhaiten in ihrer soziaien Umweit 
und schiieBiich Identitatsveriust. 
Wenn die osterreichischen Minder
heiten behaupten, der Artikei 7 des 
Staatsvertrages sei nicht eingelost, 
dann richtet sich ihre Ankiage vor al- 
iem gegen eine minderheitenfeindli- 
che, ethnozentrische Aiitagskuitur in 
den von ihnen bewohnten Regionen, 
aber auch gegen das Versaumnis der 
osterreichischen Poiitik, die verhar- 
tete Aiitagskuitur der Mehrheit 
durch gezieite MaBnahmen zugun- 
sten von mehr Offenheit und Akzep- 
tanz verandert und ftir die Menschen 
der Region bessere okonomische und 
kuitureiie Lebenschancen eroffnet zu 
haben.

Die Lage der Karntner Siowenen 
ist in mancher Hinsicht typisch ftir die 
Lage der meisten ethnischen Minder
heiten, andererseits tragt sie auch 
ganz spezifische Zuge, die wieder nur 
aus der Geschichte Karntens und 
Osterreichs verstanden werden kon
nen. Die unvoiistandige Geseii- 
schaftsstruktur von Minderheiten er- 
zwingt eine Abhangigkeit von der 
Mehrheitsgeseiischaft. Die meisten 
ethnischen Minderheiten, auch die 
Karntner Siowenen, konnten auf- 
grund ihrer peripheren Lage und ih
rer Benachteiiigung durch die Zen- 
traigewait in den Metropoien und be- 
vorzugten Ballungsraumen ihre eth- 
nische Gruppe nicht zu einer vollent- 
wicke)ten Gesellschaftausbauen. Sie 
wurden vietfach die Opfer einer eth- 
nisch-nationaien Arbeitsteiiung, bei 
der die Angehorigen des Mehrheits- 
voikes die besseren, weit ertrag-

reicheren und mit hdherem Prestige 
ausgestatteten Positionen besetzten. 
Daraus ergab sich ein indirekter 
Zwang, die ethnische Identitat zu 
wechsetn, um in bessere Positionen 
aufsteigen zu konnen. Soziaier Auf- 
stieg hat Assimiiation zur Vorausset- 
zung. Fur die Karntner Slowenen 
vollzog sich dieser ProzeB der Margi- 
nalisierung im 19. Jahrhundert. Seine 
Folgen sich bis heute nicht tiberwun- 
den. Die in Karnten betroffene Re
gion Iiegt in einem besonders heiklen 
Beriihrungspunkt zweier nationaler 
Kulturen und zweier politischer Sy- 
steme, die immer schon die groBten 
Schwierigkeiten miteinander gehabt 
haben. Hier treffen deutsche und sla- 
wische Kultur und nunmehr auch 
west!ich-demokratisches und kom- 
munistisches System aufeinander. 
Was selbst bei Mehrheits-Minder- 
heitssituationen einander reiativ na- 
hestehender Kulturen bzw. Etnien 
groBe Probleme schafft, wird hier 
noch gesteigert. Wer sich zur s!owe- 
nischen Minderheit bekennt, geriit 
nur zu leicht in Verdacht, auch ein 
Agent des kommunistischen Feindes 
im eigenen Lande zu sein.

Die jtingste Geschichte der Region 
war von Gewalt und Gegengewalt ge- 
priigt. Wiihrend der NS-Zeit wurden 
zahlreiche s!owenische Familien von 
ihren Hofen deportiert und in Sam- 
mellager verfrachten. Bekennende 
SIowenen wurden in Konzentrations- 
lager gesperrt, nicht wenige wurden 
hingerichtet. Karntner SIowenen wa- 
ren Teilnehmer im Befreiungskampf 
der Partisanen gegen den Hitler-Fa- 
schismus. Karntner SIowenen waren 
Opfer grauenvolter VergeltungsmaB- 
nahmen derSS. SIowenischsprachigc 
und deutschsprachige Karntner, die 
zwischen die Fronten gerieten, wur- 
den von beiden Seiten bedroht. Viele 
verloren dabei ihr Leben. Dieses tra- 
gischeste Kapitel der Karntner Ge
schichte ist bislang zu wenig aufgear- 
beitet worden. Es fehlt eine detail-

iierte wissenschaft!iche Darstellung 
der Ereignisse, noch viel mehr aber 
fehlt die gemeinsame Trauer beiden 
Voiksgruppen iiber das maBIose 
Leid/

Mit dem 1983 einsetzenden Kon
flikt im zweisprachigen Elementar- 
schulwesen begann fiir die Karntner 
Minderheit ein ganz besonderer Assi- 
milationsschub. Der Karntner Hei- 
matdienst verlangte plotzlich energi- 
scher ais zuvor die Trennung der 
deutschsprachigen von den s!owe- 
nischsprachigen Volksschulkindern 
und die Abschaffung des bisher tibli- 
chen zweisprachigen Unterrichts, zu 
dem die Kinder iibrigens ausdriick- 
lich angemeldet werden mtissen. In 
der Frage wurde 1984 zu einem volks- 
begehren aufgerufen, das aiierdings 
von mehr ais 90% der wahlberechtig- 
ten Karntner Bevolkerung nicht un- 
terstiitzt wurde. Der Konflikt aber 
hatte ein Klima geschafften, in dem 
die drei im Landtag vertretenen Par- 
teien (SPO, OVP, FPO) sehr bald die 
Trennungslosung ais Konsens fan- 
den. Eine von der Karntner Landes- 
regierung eingesetzte und an deren 
Weisungen gebundene Padagogen- 
kommission, in der Karntner SIowe- 
nen offiziell nicht mitwirkten, arbei- 
tete ein Modeli aus , das, solite es ver- 
wirklicht werden, letztlich die Tren
nung der deutschsprachigen von den 
s!owenischsprachigen Kindern be- 
wirken wird. Zuvor hatte der Karnt
ner Landtag zwar „Hearings" zur 
Schuifrage abgehalten, in denen sich 
der Karntner Landesschulrat, die 
beiden Kirchen Karntens, die beiden 
SIowenenorganisationen und die 
Universitat Kiagenfurt (mit den aus- 
fiihrlichsten und komplettesten Ver- 
besserungsvorschlagen) fiir die Bei- 
behaltung des gegenwartig noch ubli- 
chen gemeinsamen Unterrichts und 
gegen jegliche Trennung ausgespro- 
chen haben. Auch eine auf Bundes- 
ebene eingesetzte Padagogenkom- 
mission lehnt jede Trennung ab. Die 
von den genannten Institutionen vor- 
gebrachten wissenschaftlichen und 
gesellschaftspolitischen Argumente 
gegen die Trennung wurdcn bisher 
kaum bcriicksichtigt. Die Universitat 
Kiagenfurt vertritt derzeit in dieser 
Frage die Meinung, vor jedweder 
Entscheidung den Sachverhait aber
mais prtifen zu Iassen, gegebenenfaHs 
von einer osterreichweiten Universi
tatskommission unter Beiziehung in- 
ternationaler Fachleute ftir Minder- 
heitenfragen. Eine solehe Kommis- 
sion hiitte in unabhangiger Gutach
terfunktion aiie bisherigen Vorschia
ge zu sichten und verfassungs- und 
staatsrechtiiche sowie padagogisch- 
sozia!wissenschaftIiche Entschei
dungshiifen vorzubereiten.

Ich erlaube mir, die Osterreichi- 
schc Rektorenkonferenz zum gegen- 
wiirtigen Zeitpunkt, da die Reste von 
friediicher Gemeinsamkeit der 
Mehrheits- und der Minderheitskul- 
tur in Karnten sehr bedroht sind, zu 
bitten, geeignete Schritte fur die Ein- 
setzung einer solehen Kommission zu 
unternehmen. Die Osterreichische 
Rektorenkonferenz moge auch auf 
den hohen poiitischen un kuitureiien 
Wert der sprachlichen und ethni
schen Vielfalt in unserem Lande hin- 
weisen. Denn dies wiire ein wichtiger 
Impuls fiir die betroffenen Regionen, 
in denen so die dort oft herrschende 
ablehnende Haitung gegenuber 
Zweisprachigkeit und hikultureller 
Identitat vermindert und die Einstei
iung gegenuber Angehorigen oster
reichischer Minderheiten und deren 
Forderungen nochmals kritisch iiber- 
dacht werden konnte.
Kiagenfurt, im Dczember 1986

O. Univ. Prof. Dr. Giinthcr Hod) 
Praerektor der Universitat 

Kiagenfurt

St^tistische SIowenen in Kroaten im Ungarn im Tschechen
Entwicklung Karnten Burgenland Burgenland in Wien

1910 74.000 43.000 26.000 98.000
1921/23 37.000 42.000 9.600 48.000
1939 43.200 30.500 4.300 52.000
1943
1951/53 42.000 30.400 5.5M)
1961 24.900 28.000 5.000
1971 21.000 24.300 5.400
1981 17.000 18.500 4.000 4.400
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A,b„,F Manjšina na Koroškem:
Poiožaj in strategija za preživetje

(rfaJaZ/ccHn/c /z zatfn/c
Prvič obstaja možnost, da se v okviru 
najvažnejšega predstavniškega teiesa 
v državi predstavijo pobude za novo 
pravno ureditev manjšinske poiitike. 
Če bo to uspelo, bo to pomemben 
dolgoročen uspeh. Ampak samo na 
predstavnika v parlamentu se ne 
smemo preveč zanašati - čez nekaj let 
ga morda ne bo več.

9.2. To je lahko le koristna podla
ga, ki se jo more doseči ob ustrezni 
taktični spretnosti, z razumno kombi
nacijo dela v javnosti in spretnega 
pogajanja. Nikakor pa to ne more biti 
edino ali pa glavno sredstvo. Poli
tično si močan toliko, kolikor si 
močan gospodarsko in socialno! Dol 
goročen cilj manjšine mora biti 
izgradnja lastne socialne strukture, 
na katero bi v prihodnosti lahko gra
dili.

9.3. Za to je potrebno dolgoročno 
trezno politično in socialno načrtova
nje. Rezultate načrtovanja mora pre
nesti v resničnost intenzivno svetova
nje. Pri tem si ne smemo delati utvar: 
ne gre za ..tehničen" problem. Obsta
jajo notranja nasprotja interesov: 
ravno pri uspešnem razvoju se bodo

nujno še zaostrila. To se mi ne zdi 
nesreča - treba je samo biti priprav
ljen in vedeti kako ukrepati. Konflik
tom se ne moremo izogniti, treba jih 
je rešiti, in sicer pravočasno.

9.4. Pri tem je nujno sodelovanje z 
drugimi manjšinami, ki presega 
neobvezne skupne deklaracije. Poleg 
tega si je treba prizadevati za sodelo
vanje z določenimi političnimi in 
družbenimi skupinami znotraj veči
ne. Pri tem mislim na skupine z dolo
čeno problemsko zavestjo, ki se 
borijo za novo formuliranje svojih 
pozicij in ki često nikakor niso brez 
vpliva na etablirane sile. Koroški Slo
venci bi lahko pri tem bili pionirji. 
Zunaj Koroške lahko često računajo 
z veliko naklonjenostjo. To je treba 
izkoristiti. Treba je spoznati, kje se 
interesi skladajo, in to uporabiti.

9.5. Na Koroškem samem je
naloga najtežja in najbolj nehvaležna. 
Tukajšnjo vlogo naj opišem kot vlogo 
razvojnega jedra znotraj dvojezič
nega ozemlja. Tudi tu se je treba 
zavedati: to sicer koristi vsemu
področju, je pa v konfliktu z etablira- 
nimi interesi. Zato bo prišlo do

hudega odpora. Ampak tudi to je dol
goročno delo.

***

10. Vse to zveni preveč abstraktno. 
Na nekaj primerih bi rad prikazal, za 
kaj gre.

10.1 Prva točka je v glavnem 
samoumevna. Zakon o narodnih sku
pinah je treba spremeniti. Rad bi 
povedal le besede o sodelovanju v 
sosvetih. Čim dalje Slovenci v sosvete 
ne vstopijo, tem manj bodo za vstop 
končno dobili. Morda danes Slovenci 
še - ali bolje spet - lahko dosežejo, da 
se kot protiusluga za vstop v sosvete 
opusti določilo o 25% deležu. Če bi se 
to dalo doseči - vendar se mi to, vsaj 
v obliki obvezujoče obljube, istočas
no zdi minimalen pogoj -, potem 
vidim v vstopu samo dobre in nobene 
slabe strani.

10.2. Močni dotok slovenskih dija
kov k višji izobrazbi nudi ob ustrezni 
izbiri usmeritve možnosti pozitivnega 
vplivanja na bodočo socialno struktu
ro, ki se jih komaj lahko preceni.
Opomba: Kazpredetnice bomo objaviti ob 
koncu članka. (ured.)

LJUBLJANA

Petek, 30. 1.: 9.00 Periskop: 
Zanimivi športi - 9.50 Športnik 
Billy - 10.15 Kam, kje, kako 

med počitnicami - 10.25 Prireditev za UNICEF
- 11.35 Risanka - 11.40 Plemeniti Tom, film -
15.55 Teletekst -16.10 Šola smučanja -16.25 
Tednik -17.25 Poročila -16.30 A. Šenoa: Zla
tarjevo zlato - 17.45 Dunaj, otroški film - 18.15 
Izkušnje in preizkušnje: Nova rast - 18.45 
Risanka - 19.00 Danes: obzornik - jezikovni 
utrinki - 19.26 Vreme - 19.30 Dnevnik - 20.00 
Vdove - 20.55 Obiskujemo slovenske muzeje 
in galerije - 21.40 Peter's Pop Show - 22.00 
Dnevnik-22.15 Nostalgija, italijanski film.

Sobota, 31.1.: 8.00 Poročila-8.05 Glina- 8.15 
L. Suhodolčan: Piko Dinozaver - 8.25 Ne daj 
se, Floki - 8.55 Naša pesem - 10.25 Obisku
jemo slovenske muzeje in galerije -11.10 Mir in 
razorožitev -11.50 Svetovno prvenstvo v smu
čanju - smuk (moški), prenos -13.15 Poročila -
14.15 Aleksander Veliki, ameriški film - 16.25 
Spoznavajmo naše morje: Življenje na skalni 
obali in trdnem dnu -16.55 Poročila -18.25 Da 
ne bi bolelo - 18.45 Risanka - 19.00 Danes: 
Knjiga, Inovator leta - 19.26 Vreme - 19.30 
Dnevnik - 19.50 Zrcalo tedna - 20.15 Portret 
Jamesa Jonesa - 20.45 Claudine, ameriški film
- 22.40 Dnevnik - 22.35 Dempsey in Make- 
peace.

Nedelja, 1. 2.: 8.25 Teletekst - 8.40 Živ žav - 
9.40 Lutke in lutki - 9.45 Dunja, otroški film -
10.15 Dempsey in Makepeace - 11.05 Večer 
slovenske narodno zabavne glasbe na Bledu -
11.50 Svetovno prvenstvo v smučanju - smuk 
(ženske) -13.00 Poročila -14.40 Malu - 15.30 
Poljub smrti, ameriški film - 17.05 Poročila -
17.15 Exlibris -18.15 Slovenci v zamejstvu - 
18.45 Risanka - 19.00 Danes: Kino, Turistični 
nagelj - Neža -19.26 Vreme -19.30 Dnevnik -
20.00 Podarim-dobim - 20.15 Potovanje v Vuč- 
jak - 21.20 Jazz na ekranu: Dave Holland, 
dokumentarna oddaja - 21.50 Športni pregled 
-22.20 Poročila.

Ponedeljek, 2. 2.: 9.20 Periskop: Gradovi -
9.55 Športnik Bi!ly-10.20 Kam, kje, kako med 
počitnicami - 10.30 Ex!ibris - 11.30 Risanka -
11.50 Svetovno prvenstvo v smučanju - super
veleslalom (moški) - 15.55 Teletekst - 16.10 
Šola smučanja - 16.25 Zrcalo tedna - 16.55 
Svetovno prvenstvo v smučanju, supervelesla
lom -17.25 Poročila -17.30 Mavec -17.45 Ne 
daj se Floki - 18.15 Revija mladinskih pevskih 
zborov - 18.45 Risanka - 19.00 Danes: obzor
nik -19.26 Vreme -19.30 Dnevnik - 20.00 Dra
gulj v kroni - 20.55 Aktualno - 21.35 Kralj Lear, 
operna predstava SNG Maribor - 22.35 Dnev
nik.
Torek, 3. 2.: 9.25 Periskop - 10.00 Športnik 
Bi!!y - 10.25 Kam, kje. kako med počitnicami - 
10.35 Exlibris - 11.35 Risanka - 11.50 Sve
tovno prvenstvo v smučanju-superveleslalom 
(ženske) -16.25 Teletekst -16.40 Šola smuča
nja - 16.55 Svetovno prvenstvo v smučanju - 
superveleslalom (ženske) - 17.25 Poročila -
17.30 Miti in legende - 17.45 Tedenski zabav
nik -18.45 Risanka -19.00 Danes: Obzornik - 
19.26 Vreme -19.30 Dnevnik - 20.00 F. Milčin
ski - A. Gogala -1. Prah: Zločinci, drama - 20.45 
človek in glasba: Glasba na dvoru kralja 
Ludvika XIV. - 21.45 Prisrčno pozdravljeni, pri
jatelji, reportaža ob Tednu beloruske kulture v 
Sloveniji - 22:40 Dnevnik.

Sreda, 4. 2.: 8.25 Periskop: Lutke - 9.00 Kam. 
kje, kako med počitnicami - 9.10 Exlibris - 
10.20 Svetovno prvenstvo v smučanju - vele
slalom (moški), 1. tek - 11.15 Bustrov svet, 
ameriški film - 12.50 Svetovno prvenstvo v 
smučanju - veleslalom (moški). 2. tek - 14.50 
Teletekst - 15.05 Šola smučanja: Tumo smu
čanje -15.20 Ščuke pa ne, ščuke pa ni - 16.15 
Mostovi -16.55 Svetovno prvenstvo v smuča

nju - veleslalom (moški) - 17.25 Poročila - 
17.30 Vijavaja: Josip Jurčič - 18.15 Doba tele
vizije: Globalna zavest -18.45 Risanka -19.00 
Danes: Obzornik - 19.26 Vreme - 19.30 Dnev
nik - 20.00 Vincent, Paul, Frnacois in ostali, 
francosko-italijanski film - 21.55 Dnevnik -
22.10 Svet na zaslonu.

Četrtek, 5. 2.: 8.20 Periskop: Maska - 9.05 
Kam, kje, kako med počitnicami - 9.15 Ex!ibris 
-10.25 Svetovno prvenstvo v smučanju - vele
slalom (ženske) 1. tek - 11.15 Športnik Bi!!y - 
11.35 Risanka - 11.45 Palčica, japonska 
risanka - 12.50 Svetovno prvenstvo v smuča
nju - veleslalom (ženske) - 16.45 Teletekst -
17.05 Svetovno prvenstvo v smučanju - vele
slalom (ženske) - 17.35 Poročila - 17.40 K. 
Brenkova: Mavrica pisana - 17.55 Bilo je... -
18.25 Zelena straža - 18.45 Risanka - 19.00 
Danes: Obzornik - 19.26 Vreme -19.30 Dnev
nik - 20.00 Tednik - 21.00 Vegetina kuhinja -
21.10 Mansfield parj< - 22.00 Dnevnik - 22.15 
Mir in razorožitev: Mostovi do miru (Irska), 
dokumentarna serija OZN.

AVSTRIJA 1

Petek, 30. 1.: 9.00 Poročila -
9.05 Raji živali - 9.30 Ruščina -
10.00 Glasbila -10.15 Nestroy: 

Talisman - 10.30 Charlie Chan: Nevaren denar
- 11.35 Risanka - 11.45 Svetovno prvenstvo, 
smuk za kombinacijo (moški) -13.00 Poročila -
16.30 Otroška oddaja -17.05 Kapitan Future -
17.30 Prerijski Indijanci - 17.55 Otrokom za 
lahko noč - 18.00 Slike iz Avstrije - 18.30 Mi, 
družinska oddaja - 18.53 Oddaja delavske 
zbornice - 19.00 Avstrija danes - 19.30 čas v 
sliki - 20.15 Derrick -21.15 Jo!ly Joker - 22.10 
Berlin Alexanderplatz - 23.15 Stric iz Amerike, 
francoski film.

Sobota, 31.1.: 9.00 Poročila - 9.05 Angleščina
- 9.35 Francoščina - 10.05 Ruščina - 10.35 
Princ iz Centralnega parka, ameriški film -
11.50 Svetovno prvenstvo, smuk (moški) -
13.15 Poročila - 14.15 Pismo trem ženam, 
ameriški film - 16.00 Nils Flolgersson - 16.25 
Skrivnostno življenje v morju - 17.05 Ročna 
dela - 17.30 Mali vampir - 17.55 Otrokom za 
lahko noč - 18.00 Tedenski pregled sporeda -
18.25 Veseto v soboto -19.00 Avstrija danes -
19.30 Čas v sliki -19.55 šport - 20.15 T ako nik
dar več ne bo, znane popevke - 21.55 Mike 
Hammer: Mož v ozadju - 22.45 Nekoč - 22.50 
Gimme Shelter, dokumentacija.

SLOVENSKE ODDAJE 
AVSTRIJSKEGA RADIA 

Vsak dan od 18.10-19.00

Petek, 30.1.: Domača in ledinska 
imena v Rožu. Anton - svinjski 
patron (dr. A. Feinig)

Sobota, 31.1.: Duhovni nagovor 
(žpk. L. Kašelj)
Voščila (D. Urschitz)

Nedelja, 1.2.: 600 let cerkve Marije 
v Trnju (ponovitev)

Ponedeljek, 2. 2.: V živo iz 
Šentjanža v Rožu:
Ob zvokih tamburic 

Torek, 3. 2.: Mladi iz Pliberka 
Sreda, 4.2.: Zabavna glasba 

Večerna: 21.00 - 22.00 Slovenski 
kulturni praznik-400-letnica 
smrti Primoža Trubarja 

Četrtek, 5.2.: Rož, Podjuna, Žila 
Petek, 6. 2.: Iz kulturnega življenja: 

Milka Hartman 85 let.

Nedelja, 1. 2.: 11.00 Pogovor z novinarji -
12.00 Orientacija - 14.20 Klic divjine, ameriški 
film -16.25 Lutkovni oder -16.50 Bravissimo - 
17.35 Prometna vzgoja otrok -17.40 Seniorski 
klub -18.25 Poglej in ugani -18.30 Mi, družin
ska oddaja -18.50 Loto -19.00 Slike iz Avstrije 
(Koroška) - 19.30 čas v sliki - 19.50 Šport -
20.30 Argumenti - 22.05 Oddaja ob stoletnici 
rojstva Georga Trakla - 22.55 Nočni studio.

Ponedeljek, 2. 2.: 9.00 Poročila - 9.05 Rdeči 
panter - 9.30 Pogled v kuharski lonec - 10.00 
Glasbila - 10.15 Argumenti - 11.55 Svetovno 
prvenstvo, super-G (moški) - 13.15 Poročila -
14.15 Iz Disneyeve delavnice - 15.45 Oddaja 
po željah - 16.30 Otroška oddaja - 17.05 
Risanka - 17.30 Na pomoč, mi odraščamo -
17.55 Otrokom za lahko noč - 18.00 Slike iz 
Avstrije - 18.30 Mi, družinska oddaja - 19.00 
Avstrija danes -19.30 Čas v sliki - 20.15 Šport 
-21.08 Kuharski mojstri-21.15 Miami Vice-
22.00 Nekoč-22.05 Psihologija upanja-23.05 
Poročila.

Torek, 3. 2.: 9.00 Poročila - 9.05 Rdeči panter
- 9.30 Angleščina - 10.00 Šolska oddaja -
10.30 Mlado drevo, norveški film - 11.50 Sve
tovno prvenstvo, super-G (ženske) - 13.15 
Poročila - 14.20 Sami ljubeznivi učitelji, angle
ški film - 15.45 Oddaja po željah - 16.30 Otro
ška oddaja -17.05 Čebelica Maja -17.30 Tudi 
zabava je potrebna - 17.55 Otrokom za lahko 
noč - 18.00 Slike iz Avstrije (Koroška) - 18.30 
Mi, družinska oddaja - 19.00 Avstrija danes -
49.30 Čas v sliki-20.15 Divji stari, dokumenta
cija - 21.08 Poglej in ugani - 21.15 V najboljši 
družbi - 22.00 Filmski forum - 22.45 Šport -
22.50 Indijančeva oporoka, ameriški film.

Sreda, 4. 2.: 9.00 Poročila-9.05 Rdeči panter
- 9.30 Francoščina -10.00 Kako se dela televi
zija? - 10.15 Nekoč - 10.20 Svetovno prven
stvo, veleslalom (moški), 1. tekma -11.15 Naša 
mala farma - 12.00 Iz VVashingtona v New 
Orleans - 12.45 Poročila - 12.50 Svetovno 
prvenstvo, veleslalom (moški), 2. tekma -14.05 
Sindbadove nevarne pustolovščine, angleški 
film - 15.45 Oddaja po željah - 16.30 Cirkuški 
telefon -17.05 Risanka -17.30 Lov za faraono
vim zakladom - 17.55 Otrokom za lahko noč -
18.00 Slike iz Avstrije - 18.30 Mi, družinska 
oddaja - 19.00 Avstrija danes - 19.30 Čas v 
sliki -20.15 Vse o Evi, ameriški film.

Četrtek, 5.2.: 9.00 Poročila - 9.05 Rdeči pan
ter - 9.30 Dežela in ljudje -10.00 Šolska oddaja
- 10.15 Nekoč - 10.20 Svetovno prvenstvo, 
veteslalom (ženske), 1. tekma -11.15 Počitnice 
od samega sebe, nemški film -12.45 Poročila -
12.50 Svetnovno prvenstvo, veleslalom (žen
ske), 2. tekma - 14.15 Severna medvedka 
Paka, ameriški film - 15.45 Oddaja po željah -
16.30 Otroška oddaja - 17.05 Risanka - 17.30 
Zgodba plemenitega konja -17.55 Otrokom za 
lahko noč - 18.00 Slike iz Avstrije - 18.30 Mi. 
družinska oddaja - 19.00 Avstrija danes -
19.30 čas v sliki - 20.15 S smučmi, očarljivos
tjo in melodijo - 21.50 Šport.

AVSTRIJA 2

Petek, 30. 1.: 16.25 Nekoč -
16.30 Dolga pot v Aliče Springs 
- 17.15 Srečanje živali in ljudi -

18.00 Tedenski obzornik -18.30 Knight Rider -
19.15 Dražba za akcijo „Luč v temo" - 19.30 
čas v sliki - 20.15 Dežela belega medveda -
21.05 Šport - 22.05 Čas v sliki - 22.25 Kulturne 
vesti -22.35 V znamenju Zorra, ameriški film.

Sobota, 31. 1.: 14.45 Tedenski pregled spo
reda - 15.10 Glasba za spoznavanje: Dunajski 
simfoniki - 16.10 Mojster Eckart in mistika 
zahoda - 16.55 Nekoč - 17.00 Ljuba družina - 
17.45 Živali iščejo dom - 18.00 Alpe-Jadran, 
prispevek iz Italije, Jugoslavije in Avstrije -
18.25 Šport - 19.00 Za prijatelje filma - 19.30

Resolucija
sprejeta na protestnem zborovanju 22.1.1987 v Celovcu

Pogled na protestno zborovanje prejšnji četrtek v Celovcu. V ozadju transparen
ta, ki sta jih pripravila Beljaški mirovni komite (levo) in študentsko zastopstvo na 
pedagogiki celovške univerze.

Slovenska narodna skupnost na Koroškem je že desetletja podvržena 
permanentnemu asimilacijskemu pritisku. Ta razvoj je dosegel za 
nadaljnji obstoj narodne skupnosti že grozljiv obseg. Tudi rezultati 
uradnih ljudskih štetij, čeprav za ugotovitev pripadnosti k določeni 
narodni skupnosti problematični, kažejo rapidno izginjanje naše na
rodne skupnosti.

Obe osrednji organizaciji koroških Slovencev, ki sta legitimna zastop
nika interesov slovenske narodne skupnosti na Koroškem, sta mnenja, 
da odgovarja za ta razvoj na eni strani protimanjšinsko vzdušje na Koro
škem, na drugi strani pa restriktivno tolmačenje mednarodno zajamče
nih manjšinskih pravic.

Napadi na dvojezično šolstvo na Koroškem se ujemajo z že desetletja 
trajajočo strategijo nemškonacionalnih sil, da bi slovensko narodno 
skupnost zdecimirali in jo navsezadnje sploh eliminirali.

Zahteva po ločevanju šolarjev po jezikovnih vidikih ne nasprotuje le 
tradiciji dvojezičnega šolstva na Koroškem, temveč tudi vsem spozna
njem sodobne pedagogike. Strokovnjaki raznih univerz in ne nazadnje 
konferenca avstrijskih rektorjev so zavrnili ločitvene predloge.

Kljub temu so zastopniki deželnozborskih strank na Koroškem izde
lali model za spremembo dvojezičnega manjšinskega šolstva, ne da bi 
bili pritegnili tudi prizadeto manjšino; model, ki v bistvu odgovarja nem- 
škonacionalnim zahtevem po ločevanju. S tem se je ponovno izkazalo, 
kakšen vpliv imajo nemškonacionalne sile v koroških strankah.

Treba pa je ugotoviti, da pripravljenost za mirno sožitje obeh narod
nih skupnosti med prebivalstvom zarašča in da so sile, ki zastopajo poli
tiko ločevanja, le institucionalno zasidrane.

Skrajni čas je, da pokažemo avstrijski in mednarodni javnosti, da 
Koroška noče biti poskusni teren za manjšini sovražno in nemškonacio- 
nalno politiko. Ugled Avstrije ne sme utrpeti nadaljnje škode, saj prav 
te tedne in mesece zaseda na Dunaju nadaljevalna konferenca za var
nost in sodelovanje v Evropi in obravnava vprašanja človekovih pravic.

Zato pozivamo novo zvezno vlado, naj ne popusti pritisku koroških 
nemškonacionalnih sil in predvsem Haiderjeve FPO, ki je posebno 
močno razpihovala nacionalizem in sovraštvo do manjšine na Koroškem 
ter je eden izmed pobudnikov zahteve po ločevanju v šolah.

Dvojezično šolstvo na Koroškem ni le zaradi člena 7 avstrijske 
državne pogodbe zadeva celotne Avstrije, temveč postavlja tudi avstrij
sko politiko vsebinsko pred vprašanje, ali bo Avstrija reševala te pro
bleme z demokratično in vsedržavno odgovornostjo, ali pa bodo ta vpra
šanja podrejena dnevnopolitičnim in strankarskopolitičnim interesom 
in s tem prepuščala nemškonacionalnim silam vso svobodo za njihovo 
politično agitacijo. Le ob robu je treba pripomniti, da so bile prav te sile 
s protimanjšinsko politiko že enkrat grobarji prve republike.

Vedno spet je govora o tem, predvsem tudi v delovni skupnosti Alpe- 
Jadran, da naj so manjšine most med sosednjimi državami. Sprememba 
dvojezičnega šolstva na Koroškem bi to tezo osmešila in poleg tega obre
menjevala stike z Jugoslavijo.

Poleg tega bi vsaka sprememba dvojezičnega šolstva na Korokšem 
proti izrecni volji slovenske narodne skupnosti pomenila tudi za avstrij
sko narodno skupnost na Južnem Tirolskem slabo uslugo, saj se mora 
zdeti zavzemanje Avstrije za Južno Tirolsko neverodostojno, če postav
lja v lastni državi pri reševanju vprašanj narodnih skupnosti drugačna 
merila, kot pa jih zahteva s strani Italije.

V avstrijski manjšinski politiki je potreben preobrat predvsem v inte
resu narodnih skupnosti, toda tudi v interesu mednarodnega ugleda 
Avstrije same.

Iz teh razlogov pozivamo novo zvezno vlado na Dunaju, naj stori vse, 
da prepreči spremembo dvojezičnega šolstva na Koroškem proti volji 
prizadete narodne skupnosti ter skupno z zastopniki te skupnosti poišče 
novo pot. in sicer pot za uresničitev narodnih pravic, pot za mirno sožitje 
obeh narodov na Koroškem.

Čas v sliki -19.55 Novo v znanosti - 20.15 Pod 
stopniščem, ameriško-francoski film - 21.50 
Šport - 22.50 Granbež, francoski film.

Nedelja, 1.2.: 9.00 Poročila - 9.05 Rdeči pan
ter - 9.30 Velemestni otroci - 10.15 Sidney 
Shorr, ameriški film - 11.50 Svetovno prven
stvo, smbk (ženske) -15.00 Športni popoldan - 
16.55 Glasba obdonavskih dežel - 17.40 
Rock'n'rol), dokumentacija - 18.25 Poglej in 
ugani - 18.30 Brez nagobčnika - 19.25 Nekoč 
-19.30 Čas v sliki -19.50 Zadeva za ljudskega 
odvetnika - 20.15 Starši nezaželeni, francoski 
film - 22.05 Dinastija - 22.50 šport - 23.10 
Mala nočna glasba.
Ponedeljek, 2. 2.: 17.25 Nekoč - 17.30 Biolo
gija -18.00 LindenstraSe -18.30 Robin Hood -
19.15 Dražba v korist akcije „Luč v temo" -
19.30 Čas v sliki - 20.15 Zgodba viničarske 
družine - 21.08 Kuharski mojstri -21.15 Čas v 
sliki - 21.35 Kulturne vesti - 21.45 Šiling -
22.05 Bratje Marx na Divjem zapadu, ameriški 
film-23.25 Številka šest.

Torek, 3. 2.: 17.00 Kako se dela televizija? -
17.15 Tujski promet v Avstriji -18.00 Policijska 
postaja - 18.30 Robin Hood - 19.15 Dražba v 
korist akcije „Luč v temo" - 19.30 Čas v sliki -
20.15 Rdeče-belo-rdeči kviz - 21.08 Poglej in 
ugani - 21.15 Svetovno prvenstvo v alpinskem 
smučanju - 21.50 Čas v sliki -22.10 Kulturne 
vesti-22.20 Klub 2.

Sreda, 4. 2.: 16.55 Nekoč -17.00 Naše okolje 
-17.30 Dežela in ljudje -18.00 Živ živalski svet 
- 18.30 Robin Hood - 19.15 Dražba v korist 
akcije „Luč v temo" - 19.30 Čas v sliki - 20.15 
Kar je ostalo od dvojnega orla - 21.15 Svetovno 
prvenstvo v alpinskem smučanju - 21.50 Čas v 
sliki - 22.10 Kulturne vesti - 22.20 Šport - 
23.20 Na cestah San Francisca.

Četrtek, 5.2.: 17.25 Nekoč -17.30 Računalniki 
-18.00 Kuharsko omizje -18.30 Robin Hood -
19.15 Dražba v korist akcije „Luč v temo" -
19.30 Čas v sliki - 20.15 Poročila in ozadja -
21.15 Kulturne vesti - 21.50 Klub 2.
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Koroško prvenstvo v Zahomcu:

Domačin Norbert Mortt najbotjši

Koroški prvak Norbert Mortl (desno) je preje) iz rok Janka Wiege)eta tudi ietošnji Zilj- 
ski poka). Poka! iz kristainega stekia sta umetniško obiikovaia dva strokovnjaka iz 
Rogaške Statine. Na pokaiu je upodobijen novi znak ŠD Zahomc, kot ornament pa siu- 
žijo iipov cvet in listje, ki simboiizirajo ziljske vaške običaje. V sredini zadaj je Zahom- 
čan Hanzi Wa)iner.

Nezadovoljni s skromno udeležbo 
na koroškem prvenstvu v smučarskih 
skokih so bih funkcionarji Športnega 
društva Zahomc. Le 25 tekmovatcev 
z vse Koroške se je zadnjo soboto 
zbraio pri 60-m-skakalnici v Zahom
cu. Sicer je znano, da v tej športni 
panogi ni preveč naraščaja, ktjub 
temu pa to ni dovoij vzroka, da tre
nerji svojih „gojencev" ne pošiijajo na 
maiošteviine tekme. Smoia pa je vrhu 
tega še v tem, da se tekme - ki jo je 
treba bito prestaviti za en teden - tudi 
niso udetežiti Itahjani in Jugostovani, 
čeprav je hkrati što tudi za ..Ziljski 
pokat". Zaradi tekem na Japonskem 
pa so biti odsotni tudi F. Wiegete, 
Pavet Erat in Ch. Miitter, medtem ko 
so se drugi Korošci v Stamsu priprav- 
tjati na izpite.

Najboljši dneva in koroški prvak v 
sptošnem razredu je postat domačin 
Norbert Mortl (ŠD Zahomc), ki sije 
s časom že nabrat tudi nekaj medna
rodnih izkušenj. Tudi pri starejših 
šolarjih je zmagat Zahomčan in sicer 
Christian Moser, medtem ko je pri 
mladincih zmagat Wilhe!m Fassia- 
cher (SZ Vetden).

Predsednik ŠD Zahomc dr. Janko 
Wiegele je ob predaji nagrad med 
drugim odbornike dežetne smučarske 
zveze opozorit, naj si pošteno premi- 
stijo kdaj in kako se izvede koroško 
prvenstvo. Kajti sedanja športna poti- 
tika ni v interesu društev. Zahomčani 
da niso pripravtjeni se statno truditi in 
izvesti prvenstva, če potem ni pra
vega odmeva. V ostalem pa je izpo
stavit, da so tekmovatci pokazati 
izvrstno znanje in da je tekma bita 
izvedena brez padca.

Potrti pa so Zahomčani biti tudi

Sapporo
Član avstrijskega c-kadra, zahom- 

ški junior Christoph Muller je bit v 
soboto najbotjši Avstrijec na 70-m- 
skakatnici v Sapporu (Japonska). Še 
pred Francijem Wiegetetom (13.) je 
zasedet 12. mesto, medtem ko je 
Pavet Erat bit 31. Zmagat je Japonec 
Akira Satoh pred Jugostovanom 
Miranom Tepešem.

Dan navrh je zmagat na 90-m ska
kalnici z novim rekordom (121 m) 
Primož Utaga pred Tepešem in Nor
vežanom Braatenom. Š 4. mestom je 
bit Otiver Strohmaier najbotjši Av
strijec. Franci Wiegete je bit 8., Erat 
19,. Muller 24.

Korošca Franci Wiegete in Gun- 
ther Stranner sta imenovana tudi kot 
čtana avstrijskega moštva, ki se bo 
februarja udetežito svetovnega 
prvenstva v Oberstdorfu.

Popravek

V pororčilo o „Rožanskem prven
stvu" smučarjev se nam je vtihotapita 
napaka. Zmagovatec pri otrocih t 
(fantje) ni postat Dominik Krop- 
fitsch, temveč jasno da Ritčovščan 
Dominik Kropivnik, ki starta za ŠD 
Šentjanž.

zaradi nesreče, ki se je pripetita že 
dopotdne pri treningu. Mladi doma
čin Hannes Frank je pri zadnjem 
poskusnem skoku v doskoku trčit s 
funkcionarjem, oba so morati zape
ljati v betjaško botnico. Treba pa je

Koroška prvaka Wi)helm Fasstacher (mla- 
dinci) in Čhristina Moser (starejši šoiarji).

pripomniti, da je bita to prva nesreča 
v 33-tetni skakalni tradiciji Zahomča- 
nov. Vemo sicer, da to ne totaži oba 
prizadeta (ki jima žetimo hitro okre
vanje), pokaže pa, da so Zahomčani 
vedno skrbno pri detu.

Rezultati: Starejši šoiarji: t. Christian 
Moser (ŠD Zahomc) 55/55 m, - 189 točk;
2. Richard Fuchs (KSG) 54/52,5 - 174,2;
3. Christian Samitz (SZ Vetden) 53/51 - 
171,2; nadaljnji Zahomčani: Peter Rausch 
(4.). Niko Zwitter (6.), Giinter Kaiser 
(7.), Christofer Knes (8.), Thomas 
Kugtitsch (9.), Manfred Schnabl (11). 
Mladinci: t. Wi!hetm Fasstacher (SZ Vet
den) 57/57 - 201,7; 2. Hannes Staudacher 
(SV Matta) 55,5/56 - 198,7; 3. Heinz Kut- 
tin (SZ Vetden) 56,5/57,5 - 194,7; 6. Mar
tin Wiegete t77,8. Spiošni razred: 1. in 
hkrati zmagovatec Ziljskega pokala Nor
bert Mortt 59,5/58,5 - 2t5,4; 2. Erich 
Kreuzer 55,5/55,5-196,8; 3. Erich Ptatzer 
55,5/56,5-196,t.

Šahovske vesti
V Gospe sveti je bit v soboto 

moštveni hitropotezni turnir s povab
ljenimi moštvi, med katerimi je bita 
tudi SŠZ Cartrans. Moštvo SŠZ so 
tvoriti Lojz Gattob, Franci in Herbert 
Rutitz ter Ivan Lukan. Vsaka ekipa je 
igrata z vsako hitropotezne partije na 
15 minut brez povratnega kota. Pri 
oceni posameznih desk sta Gattob na 
prvi in F. Rutitz na drugi deski dose
gla oba 5. mesto, medtem ko se je 
moštvo uvrstilo na sedmem mestu.

Lestvica pokaže, da je uvrstitev 
..absolutno" pravična, če pogtedamo, 
kje posamezne ekipe tekmujejo v 
prvenstvu.
^ točke
t. Magistrat Ceiovec (spodnja iiga) 34
2. Tanner Celovec (spodnja iiga) 33
3. Gospa Sveta t (spodnja iiga) 25,5
4. Atus Borovije (spodnja iiga) 25_ .
5. Gospa Sveta!! (spodnja iiga) 2i
6. GospaSveta!!!(prvirazred) 26
7. SŠZ Cartrans (prvi razred) !5.5
8. ESV Ceiovec (drugi razred) !3,5
9. BSG Philipps (drugi razred) 13,5

!0. Union Passering (tretji razred) i!
i i. ASKO Gianegg (tretji razred) 8

Herbert Rutitz, mladinski igratec
Stovenske športne zveze se tudi letos 
ni kvalificirat za mtadinsko dežetno 
prvenstvo v šahu. Čeprav je bit po 
ratingu (1722) najmočnejši igratec 
cetovške kvatifikacijske skupine, je 
po osmih partijah zasedet s šestimi 
točkami te tretje mesto. Rutitz je sicer 
šahirat znatno botje kot tani, ravno v 
odtočitni partiji s Fischerjem (PSV/ 
HSV) pa se je zadovotjit z remijem. 
„Če že nisem prišet v finale, tako je 
kvatifikacijski turnir bit vsaj dobra 
priprava na prvenstvo," je menit 
Rutitz. „Na vsak način pa bom 
naslednje teto spet poskusit!"

Šahisti pozor! V četrtek, 5. fe
bruarja 1987 zvečer bo pri Korenu 
prvi trening pred nadaljevanjem 
prvenstva. SŠZ prosi, da se treninga 
zanesljivo udetežite!

Naročam „S)ovenski vestnik"

trne in priimek:................ ........

Nasiov: ....................................

(Kraj, datum) (Podpis)

P. n.

SLOVENSKI VESTNIK
(uprava)

Tarviser StraBe 16 
9020 Cetovec/Ktagenfurt

Sankanje:

IX. Obir-pokat je že odtočen!
Preteklo nedeljo je SPD Vatentin 

Potanšek na Obirskem izvedto zadnjo 
tekmo za Obir-poka! (prejšnje tekme so 
organizirati TVN St. Margareten, SPD 
Zarja in SŠK Obir). Domačini so Rtačevo 
progo izvrstno pripraviti, poskrbeli za 
kuhinjo, ter se v velikem številu zbrali ob 
progi. Nedeljska prireditev pa je doživela 
tudi naval tekmovalcev: veni skupini se jih 
je npr. potegovalo kar 82 za zmago, pri 
dvojicah pa je tekmovalo 23 parov.

V posameznih skupinah so zmagali v 
nedeljo Wa!ter in Doris Žura (TVN St. 
Margareten), Josef Jung in Rudi Čertov 
(TVN Sete/Zell) ter Obirčani Adi in Klav- 
dija Miklau, Rudi in Inge Karničar, 
Marica in Hanzi Smrtnik. Hanzi Smrtnik 
pa je s časom 2:23,15 postal najboljši dne
va. Pri dvojicah pa sta zmagala Pepi Ošina 
in Rudi Kogoj.

S tem športnim dnevom na Obirskem se 
je zaključilo tudi tekmovanje za IX. Obir- 
poka), za katerega je tekmovalo 236 tek
movalcev in tekmovalk, med njimi tudi 
tekmovatci iz Frantschacha, Ferndorfa in 
drugih krajev. Poteg domačinov seveda. 
Prireditelji so veseli tudi dejstva, da se v 
vseh štirih tekmah nihče ni poškodoval.

Zmagovalci 
Obir-pokata 1987:

Watter Žura (TVN St. Margareten - športne 
sanke I), Josef Jung (TVN Sele/Zel! - športne 
sanke tl). Marko Smrtnik (SŠK Obir - šolarji), 
Doris Žura (TVN St. Margareten - šolarke), 
Wa!ter Žura (TVN St. Margareten - mladinci), 
Klavdija Miktav (SŠK Obir - mladinke), Josef 
Jung (TVN Sele/Zell-starostna. moški!), Rudi 
Čertov (TVN Sele/žell - starostna, moški !!), 
!rmi Oraže (SŠK Obir-splošna, ženske), Hanzi 
Smrtnik (SŠK Obir - splošna, moški).

Zmagovalci Obir-pokala !987 se veselijo svojih uspehov.

1. SBK podlege! z 1:2
Slovenski biljardisti v zadnji tekmi 

niso imeti sreče: proti drugemu 
moštvu Sinče vasi so podtegti 2:1, saj 
so le v prvem kolu igre na osmico 
zmagali, v obeh ostatih kotih pa jasno 
podtegti. Sicer za 1. SBK še ni vse 
izgubljeno, toda po porazu so izgtedi 
za podvig v razred višje te še teoretič
ni.

Zadnjo nedeljo je Športno društvo Pliberk priredito na t. i. „brieznici" v 
Spodnjem Btatu smučarsko tekmo, katere se je udetežito 80 športnikov. 
Mtajši so se pomeriti v statomu, starejši in izkušenejši tekmovatci pa v super- 
vetestatoniu.

Ob tepem vremenu, pri kuhanem moštu, pa se je tudi ob robu smučišča 
med številnimi gtedatci razvita živahna razprava o tokatnih ptiberških probte- 
mih, pa tudi o tem, da bodo šti 31. januarja s protestnim vtakom na Dunaj.

Da pa zaktjučimo s športnimi vestmi: V vseh kategorijah so hiti uspešni 
domači tekmovatci, te tekmo sptošnega moškega razreda je odtočit zase gost 
iz Stovenije.

§portni termini

sobota, 3L januarja 1987 
smučanje:

Vetestatomza otroke t, 11 - Rute, pri
reja: ŠD Šentjanž

nedelja, L februar 1987 
Smučarski skoki:

9. mednarodni smučarski skoki za 
otroke I, 11 in šolarje 1,1! za Koroški 
deželni pokat - Poderšnikova skakat- 
nica na Obirskem, t2.30 ura, prireja: 
Stovenski športni ktub „Obir"

Tek na smučeh:
XH1. smučarski tek „Po poteh 

XtV. divizije" - Kottje pri Ravnah, 
!(). ura, prireja: ZTKO občine Ravne 
na Koroškem

Zmagovatci 13. Obirskega 
sankaškega prvenstva

V soboto, 24. januarja je Atpski 
ktub priredit na Obirskem 13. Obir- 
sko sankaško prvenstvo. Poteg doma
činov so se prvenstva udetežiti tokrat 
tudi tekmovatci ŠK Kropa iz Stoveni
je. Največ zmag so odnesti domačini, 
saj so zmagati Monika Karničar (de- 
kteta), inge Karničar (ženske), 
Marko Smrtnik (šotarji), Hanzi 
Smrtnik (moški) ter JoziOšina/Adi 
Miktau (dvojice). Zmago pa so odne
sti tudi še Peter Hadcrtap (SPD V. 
Potanšek). Ftori Hribernik (TVN 
Sete), Josef Jung (TVN Sete) ter 
Atbin Kordež (ŠK Kropa).


